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Vážení přátelé,

předně bych rád poděkoval za prostor v červnovém úvodníku.
Po dvou letech odmlky kvůli zákazu pořádání akcí ve vnitřních prostorách jsme se začátkem roku 2022 pus-
tili opět s chutí do práce. Zavedli jsme několik nepsaných pravidel. Každý měsíc u nás můžete zhlédnout dět-
ské představení, divadlo, koncert vážné hudby. Středeční a páteční večery patří zpravidla koncertům popu-
lárních rockových, jazzových, popových, country-folkových, reggae, ale i punkových skupin. Snažíme se být 
„kulturákem“ napříč žánry. Pouštíme se mnohdy do „neznámých vod“, občas je to risk, který nám většinou 
zatím vychází. Návštěvnost Vás diváků, kteří nás navštěvujete, je mnohdy z mého pohledu skvělá. Od začát-
ku roku nás navštívilo bezmála 7000 diváků. To je v převedeném slova smyslu téměř půl města, a to nepočí-
tám plesy, taneční apod. Za to Vám patří obrovský dík. Vaše spokojené úsměvy na rtech při odchodu domů 
z Labutě nám dodávají sílu a chuť do plánování dalších aktivit. Celý náš tým má vždy ohromnou radost, když 
můžeme na plakát nalepit přelepku VYPRODÁNO, což se nám letos již několikrát podařilo.

Blíží se léto a i v tento letní čas pro Vás máme nachystané krásné koncerty a představení v nově zrekonstruo-
vané zahradě Husovy knihovny na Masarykově náměstí. Naší letní scénu odstartuje školní kapela Troufalost 
ze 2. ZŠ Bezručova, následovat bude zábavný pořad Na stojáka, skvělé duo Radim Zenkl a Ondra Kozák (ne 
náhodou pětkrát oceněný jako nejlepší bluegrassový kytarista v ČR), neopomenu zmínit i místní jazzovou 
formaci JazzM a dvojkoncert Ivo Jahelky a Miroslava Palečka. Steamboat Stompers v částečně obměněné 
sestavě oslaví v zahradě knihovny 55 let své existence a Mozart Quartett Prague pod vedením Říčaňáka Jana 
Adamuse naši Letní scénu zakončí.

Už teď můžu prozradit, že podzimní program bude rovněž hodný Vaší pozornosti. Představíme Vám mnoho 
umělců a hudebních těles známých, někomu i možná neznámých, ale troufám si říct, že vždy se bude jednat 
o kvalitní pořady v daném žánru.

Připravujeme také jednu novinku – Student Club Labuť – s cílem přiblížit zajímavé hudební skupiny a žánry 
mládeži do 18 let. Po registraci získá zájemce možnost navštívit koncert označený logem Student Club Labuť 
za jednotnou cenu 100 Kč. Koncerty tohoto typu se budou konat většinou jednou za měsíc a budou často 
spojeny s krátkým workshopem s umělci, kde návštěvníci budou mít možnost osobního setkání a nahlédnout 
do zákulisí.

Přípravy programu na sezónu 2024 jsou v plném proudu. Myslím, že se máte na co těšit.
Rád bych také upozornil na cyklus abonentních koncertů Kruh přátel hudby, o kterém se dočtete více na naší 
dvojstraně dále v tomto čísle. Opět k nám zavítají špičky ve svém oboru.
Díky městu Říčany za neutuchající podporu, ale hlavně díky Vám divákům, že k nám chodíte. Budeme rádi, 
když nám zachováte svoji přízeň!

Těšíme se na vás
Vaše KC Labuť
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V zahradě u Husovy knihovny na Mlýnském rybníku 
nově „kotví“ lodička, kterou si můžete půjčit. Klíče ob-
držíte v Informačním centru ve Staré radnici v provozní 
době (od pondělí do pátku 8.00–12.00 a 12.30–17.00, 
a také v sobotu a v neděli 8.30–12.00 a 12.30–17.00). 
Lodičku si může půjčit pouze osoba starší 18 let, která 
případně odpovídá za bezpečnost nezletilých účast-
níků. Max. počet 3 osoby, cena 50 Kč za hod. (500 Kč 
záloha). Přejeme hezkou plavbu.

 Zveme na projížďku
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Zastupitelstvo schválilo účetní závěrku města sesta-
venou k rozvahovému dni 31. 12. 2022 podle § 84 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení) 
ve znění pozdějších předpisů podle přílohy č. 8 Zá-
věrečného účtu města za rok 2022 a schvaluje hospo-
dářský výsledek účetní jednotky za rok 2022 ve výši 
142 664 433,92 Kč a jeho převedení na účet 432 – vý-
sledek předcházejících účetních období.

Hlasování: pro: 14; zdrželi se: 4; nepřítomni: 3.

Zastupitelstvo vydalo podle § 6 odst. 5 písm. c) zá-
kona č. 183/2006 Sb., o územním plánování a sta-
vebním řádu (stavební zákon), v souladu s § 54 
odst. 2 zákona č. 183/2006 Sb., o územním pláno-
vání a stavebním řádu (stavební zákon), za pou-
žití § 43 odst. 4 zákona č. 183/2006 Sb., o územ-
ním plánování a stavebním řádu (stavební zákon), 
v souladu s § 13 vyhlášky č. 500/2006 Sb., o územ-
ně analytických podkladech, územně plánovací do-
kumentaci a způsobu evidence územně plánovací 
činnosti, za použití § 171 a následujících zákona  
č. 500/2004 Sb., správní řád, v souladu s § 35 odst. 2 
a § 84 odst. 2 písm. y) zákona č. 128/2000 Sb., o ob-
cích (obecní zřízení), opatření obecné povahy, kterým 
se vydává změna č. 8 územního plánu Říčan ve znění, 
které je obsahem příloh tohoto materiálu. Dokumen-
tace obsahuje návrh (textovou a grafickou část) a odů-
vodnění (textovou a grafickou část).

Hlasování: pro: 18; nepřítomni: 3.

Zastupitelstvo schválilo dotační program Sociální 
služby na rok 2023 s alokací ve výši 1 000 000 Kč podle 
přílohy.

Hlasování: pro: 19; nepřítomni: 2.

Krátce z jednání rady 20. 4. 2023
rada města přijala celkem 16 usnesení 
Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na realizaci 
stavby pumptracku v Industriálním parku Říčany, a to 
mezi městem Říčany a Trail System MTB, s. r. o., za cenu 
4 397 998,04 včetně DPH. 

Hlasování: 7; nepřítomni: 0

Rada schválila smlouvu o umístění bankomatu uzavřenou 
mezi městem Říčany a Moneta Money bank, a. s., na dobu 
neurčitou, s výpovědní dobou 3 měsíce bez udání důvodu 
oboustranně. Město Říčany poskytne bezplatné užívání 
prostoru pro bankomat, přístup ke zdroji elektrického na-
pětí 230 V nutného k provozu bankomatu. Moneta Money 
bank, a. s., hradí náklady spojené s instalací, zřízením bez-
drátové datové linky pro bankomat a provoz bankomatu. 

Hlasování: 7; nepřítomni: 0

Rada schválila uzavření smlouvy o výpůjčce mezi městem 
a Cestou integrace, o. p. s.  Předmětem je výpůjčka části 
budovy č. p. 2049 v ul. Na Obci na dobu neurčitou, za úče-
lem provozování nízkoprahového Klubu Cesta pro ohro-
žené a rizikové děti a mládež. 

Hlasování: 7; nepřítomni: 0

Rada souhlasila s přijetím dotace z rozpočtu Středočes-
kého kraje na akci Městské kulturní slavnosti 2023 ve výši 
99 000 Kč.

Hlasování: 7; nepřítomni: 0

Krátce z jednání rady 27. 4. 2023
rada města přijala celkem 20 usnesení 
Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na protieroz-
ní opatření na pozemku zahrady MŠ Větrník, a to mezi 
městem a REALM Group, s. r. o., za cenu 573 553 Kč 
včetně DPH.

Hlasování: 5; nepřítomni: 2

Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo mezi měs-
tem a NDCON, s. r. o., za cenu 543 290 Kč včetně DPH. 
Předmětem smlouvy jsou projekční práce na vodovodních 
a kanalizačních přípojkách v lokalitě Ryba v Říčanech. 

Hlasování: 5; nepřítomni: 2

Rada souhlasila se zahájením zadávacího řízení na nadli-
mitní veřejnou zakázku č. 2/2023 s názvem Modernizace 
veřejného osvětlení, Říčany, formou otevřeného řízení dle 
§ 56 zákona č. 134/2016 Sb., o zadávání veřejných zaká-
zek.

Hlasování: 5; nepřítomni: 2

Rada schválila s uvolnění finančních prostředků ve výši 
108 295 Kč s DPH z rezervy Rady města Říčany a jejich 
převod do příslušné rozpočtové položky, na pokrytí ná-
kladů souvisejících se zpracováním plánu dopravní ob-
služnosti města Říčany pro roky 2023 až 2028, který bude 
zpracován v souladu s požadavky dle zákona č. 194/2010 
Sb. o, veřejných službách v přepravě cestujících a o změně 
dalších zákonů.

Hlasování: 4; nepřítomni: 2

Krátce z jednání rady 4. 5. 2023
rada města přijala celkem 27 usnesení 
Rada souhlasila se zahájením zadávacího řízení na veřej-
nou zakázku č. 8/2023 Botanické centrum při ZŠ u Ří-
čanského lesa – 3. etapa.

Hlasování:5; nepřítomni: 1

Rada souhlasila s uzavřením smlouvy o dílo na opravu 
komunikace Haškova, a to mezi městem a JPR Realizace, 
s.r.o. za cenu 1 911 800 Kč včetně DPH. 

Hlasování: 5; nepřítomni: 1

Rada schválila uzavření smlouvy o dílo na vyhotovení 
projektové dokumentace pro společné územní a staveb-
ní řízení (DUSP) pro investiční akci Rekonstrukce jed-
notné kanalizace v ulici Černokostelecká, mezi městem 
a společností Atelier PROMIKA, s. r. o., v celkové výši 
1 338 260 Kč včetně DPH.

Hlasování: 4; nepřítomni: 1

Rada schválila uzavření smlouvy se spolkem Gymnastika 
Říčany, z. s., jejímž předmětem je poskytnutí individuál-
ní dotace ve výši 45 000 Kč na podporu účasti na meziná-
rodním závodu v italském Casenaticu.

Hlasování: 5; nepřítomni: 1

Rada vzala na vědomí nabídku vedoucího Okresní státní 
správy Užhorodu ke vzájemné spolupráci mezi městem 
Užhorod v Zakarpatské oblasti a městem Říčany a po-
zvání vedení města ke společnému úvodnímu setkání 
do Užhorodu.

Hlasování: 5; nepřítomni: 1

Krátce z jednání rady 11. 5. 2023
rada města přijala celkem 7 usnesení 
Rada souhlasila s uzavřením dodatku na projektovou 
dokumentaci Dostavba vodovodu a kanalizace v lokalitě 
Rak, mezi městem a firmou Ing. Jan Šinták – I. P. R. E, tý-
kající se úpravy předmětu plnění, doby plnění a navýšení 
ceny díla o 22 990 Kč.

Hlasování: 6; nepřítomni: 0

Rada schválila uzavření dodatku v předloženém zně-
ní s firmou T4Building, s. r. o., na vícepráce ve výši 
1 558 665, 84 Kč včetně DPH na akci Odvodnění Soko-
lovská, Zahradní, V Doubí včetně oprav komunikací. 

Hlasování: 6; nepřítomni: 0

Jednání zastupitelstva 10. 5. 2023
Zastupitelstvo přijalo celkem 18 usnesení.

Zastupitelstvo schválilo závěrečný účet města za rok 
2022 podle § 17 zákona č. 250/2000 Sb., o rozpočtových 
pravidlech územních rozpočtů ve znění pozdějších před-
pisů podle příloh č. 1–10 k tomuto materiálu, a to vyjá-
dřením souhlasu s celoročním hospodařením, a to bez 
výhrad.

Hlasování: pro: 14; zdrželi se: 4; nepřítomni: 3.

PoZVáNKy Pro VeřeJNoST
u Zastupitelstvo 
středa 14. 6. v 18.00 
Zasedání zastupitelstva města Říčany se uskuteční 
v zasedací síni radnice na Masarykově náměstí  
53. Podrobný program bude zveřejněn na úřední desce 
a na webu města. 

u setkání se starostou ve strašíně
Pondělí 12. 6. v 18.00
Těšíme se na vás v obecním domě, ulice U Ládek 4/2.
 

u setkání se starostou v pacově
Pondělí 19. 6. v 18.00
Těšíme se na vás v klubovně osadního výboru,  
ulice U rybníka.

u pojďte s námi probrat, jak budou 
vypadat Říčany 2040
Zveme vás na projednání strategického  
plánu našeho města
7. černa od 16.30–19.30 na Masarykově náměstí
Připraven je i program pro děti a něco dobrého na zub…

Zastupitelstvo města Říčany schválilo na svém květno-
vém zasedání dne 10. 5. 2023 program sociální služby 
pro poskytování dotací z rozpočtu města na rok 2023. 
Všichni žadatelé o dotaci budou podávat svoji žádost 
pouze elektronicky, prostřednictvím dotačního portálu 
Grantys na adrese www.ricany.grantys.cz.
Grantys bude pro žadatele o dotaci z programu sociální 
služby 2023 zpřístupněn od 1. 7. 2023. konečný termín 
pro podání žádostí je 31. 8. 2023. 
Účelem tohoto programu je poskytnout příspěvek 
na celoroční činnost a provoz subjektů poskytujících 
zdravotně sociální služby a na podporu subjektů po-
skytujících služby doplňující a návazné, s celoročním 
provozem, registrovaných a podporovaných dle záko-
na č. 108/2006 Sb., o sociálních službách, zařazených 
v Síti poskytovatelů sociálních služeb Středočeského 
kraje k 1. 1. 2023, jejichž působnost je vymezena úze-

mím města Říčany (tj. žadatelé služby prokazatelně 
poskytují ve prospěch občanů s trvalým bydlištěm 
v Říčanech). 
Žadatel v programu Sociální služby 2023 má možnost 
podat na každý registrovaný druh služby jednu žádost 
na kalendářní rok. Max. celková výše dotace v součtu 
registrovaných služeb je v případě právnických osob 
100 000 Kč a fyzických osob 20 000 Kč. 
Prosíme žadatele, kteří již v tomto roce podali individuál-
ní žádost na podporu sociálních služeb, aby žádost podali 
znovu v programu Sociální služby 2023 prostřednictvím 
systému Grantys v období od 1. 7. do 31. 8. 2023.
Schválený program je vyvěšen na úřední desce a na webu 
města www.ricany.cz v sekci Město a samospráva Dotace 
města (dříve granty). Zde je umístěn i manuál k systému 
Grantys, který obsahuje podrobné informace k registraci 
do systému a k vyhotovení žádosti. 

Dotační program města říčany na sociální 
služby 2023 schválen
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ReKonsTRuKce  
sTřecHy DPs 
Kolem budovy domu s pe-
čovatelskou službou Senior 
na Komenského náměstí 
vyrostlo lešení a byly zahá-
jeny práce na rekonstrukci 
střechy. Výše této investič-
ní akce je 8 200 000 Kč. 
zhotovitel se smluvně zavázal 
dílo dokončit do září 2023. 
Provoz dPS, ani ostatních 
provozů nebude narušen. 

ŠKoLKA sRDíčKo Má noVý KAbáT
Práce na rozsáhlé rekonstrukci MŠ srdíčko pokračují.  Dokončena je izolace, zateplení fasády 
a povrchová úprava.

noVé cHoDníKy A seMA-
foRy V říčAnsKé uLici
Úsek nového chodníku v ulici 
Za Větrníkem je hotov a prá-
ce se přesunuly na říčan-
skou. Komunikace musela 
být vzhledem k probíhající 
stavbě zúžena a průjezd je 
řízen světelnou signalizací.  
Předpokládaný konec stavby 
je konec července 2023. 
Děkujeme za trpělivost.
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ÚPRAVA VsTuPníHo PRosToRu nA KoMensKéHo náMěsTí
zahájili jsme úpravu vstupního prostoru u budovy městského úřadu na Komenského náměstí. Vstup bude 
otevřenější, bezbariérový a „přívětivější“. V rámci úprav dojde i k instalaci bankomatu, který v této lokalitě 
chybí. Konec prací předpokládáme v polovině června.

ÚPRAVA MoLA nA JuRečKu
Na základě podnětu zastupitele Tomáše Kozáka kolegové z odboru životního prostředí zrealizovali rozšíření 
mola na Jurečku. díky tomu plavci pohodlně přejdou od „převlékací“ lavičky až k žebříku do vody. děkujeme 
za spolupráci

oPRAVA KAnALiZAce V ALŠoVě uLici
rozsáhlá oprava havarijního stavu kanalizace v alšově ulici je dokončena. Podařilo se operativně vyřešit 
všechny komplikace. Nyní firma pokládá nový asfaltový povrch.

AuTobusoVá ZAsTáVKA V Kuří – HoToVo
Nový, bezpečný nástupní a výstupní ostrůvek autobusové zastávky v Kuří v ulici rooseveltova směr Nupaky je 
dokončen. Ve spolupráci s osadním výborem plánujeme zastávku doplnit přístřeškem. 

✔
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Vrbový altán na Lázeňské louce
Opravili jsme oblíbený vrbový altán/tunel na Lázeňské 
louce. V roce 2021 jej zničili vandalové. Přestože jsme za-
chránili, co se dalo, a vysadili nové výhonky, „zelená stě-
na“ již nebyla v dobré kondici.

Zelená stěna na Komeňáku
Na stěně městského úřadu na Komenského náměstí vy-
rostla kovová konstrukce, která bude sloužit jako opora 
pro popínavé rostliny. Věříme, že díky zelené stěně bude 
tato část „Komeňáku“ zase o trochu atraktivnější.

Žijeme říčanyříČANSKÉ máJoVÉ SLAVNoSTI

Děkujeme, že jste si s námi přišli užít Májové slavnosti, které se konaly 
na Lázeňské louce. Program, jenž byl věnován všem maminkám k jejich 
květnovému svátku zahájil starosta David Michalička a zástupkyně společ-
nosti BILLA paní Dana Bratánková. Starosta poděkoval společnosti BILLA 
za finanční dar ve výši 1,5 milionu korun, jenž byl určen na realizaci nového 
skateparku. Zároveň paní Bratánková předala vedoucí Odboru sociálních 
věcí a zdravotnictví MěÚ Říčany paní Blance Spolkové šek ve výši 50 000 Kč 
na podporu dětí ze znevýhodněných rodin.

Poslední dubnový den patřil u nás na Strašíně tradičně 
pálení čarodějnic. Místní strašínské vědmy a čarodějnice 
připravily jako každý rok pestrý program pro děti. Letos 
přišlo více než 130 dětí, které soutěžily na zábavných sta-
novištích a věnovaly se i rukodělnému tvoření na výtvar-
ném stolečku. Jako každý rok nás potěšilo divadélko – 
tentokrát děti zhlédly pohádku O neposlušné čarodějnici. 
S předstihem byly děti vyzvány, aby přinesly ukázat 
doma vyrobené čarodějnice. Jejich výtvory byly oceněny 
dárkovými balíčky. Byly oceněny také tři nejlepší dětské 
čarodějnické kostýmy a všechny děti dostaly tradiční per-
níkové medaile. 
Nakonec čarodějnice zatančily působivý taneček a za-
pálily velkou vatru. Do pozdních nočních hodin jsme se 
potom společně veselili u ohně za zvuků hudby, kterou 
zajišťoval náš místní DJ Radek. 
Děkujeme všem, kteří se podíleli na povedeném průběhu 

akce: čarodějnice zajistily pěkné počasí a soutěžní stano-
viště, osadní výbor akci zajistil finančně, místní dobro-
volníci připravili prostranství u fotbalových kabin a dal-
ší milí pomocníci se starali o občerstvení návštěvníků. 
V neposlední řadě děkujeme všem návštěvníkům, kteří 
s námi sdíleli radost ze společně stráveného času. 

Za OV Strašín Helena Lacinová

 Čarodějnické slavnosti na Strašíně

Poděkování patří školkám Čtyřlístek, Zahrádka a U Slunečních hodin, oblí-
benému dětskému folklórnímu souboru Mikeš ZUŠ Říčany, a také souboru 
Sirény s uměleckou vedoucí Martinou Červenou, Pěveckému sboru Elišky 
Erlichové, TŠ Twist, trampolínovému centrum FREEX (s parkouristou Jayem 
Foxem),- a poprockové skupině Jefersson.

Program slavností zahájily děti z MŠ Čtyřlístek s pásmem pohádek. 

Pěvecký sbor Elišky Erlichové předvedl úžasné výkony ve všech svých 
věkových kategoriích, od nejmladších zpěváčků po mladé zpěváky. Bonusem 
bylo i vystoupení maminek.

Vystoupení taneční školy Twist Říčany všechny rozproudilo.

Kytičky pro maminky k jejich svátku.

Pěvecký soubor Sirény s uměleckou vedoucí Martinou Červenou.

Krásné pásmo si připravily děti z MŠ U Slunečních hodin. 
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město Říčany provozuje městské a školní autobusy 
pátým rokem. od loňského září byl interval městské 
ve špičce zkrácen až na 30 minut, což přineslo výrazný 
nárůst počtu cestujících téměř na dvojnásobek. 

„Autobusy zdarma jsou tak již pro mnohé zajímavou alter-
nativou k osobnímu autu, podobně jako sdílená kola nebo 
poptávková doprava. Jednáme proto s dopravcem mimo 
jiné o dodávce nových autobusů. Rádi bychom Říčaňákům 
nabídli vyšší kapacitu a hlavně větší pohodlí,“ komentuje 
zvýšený zájem o veřejnou dopravu starosta David Micha-
lička (KM).
„Za kvalitní práci děkuji odborníkovi na veřejnou dopravu 
Sebastianu Macurovi a radní Jarmile Voráčkové,“ doplňu-
je starosta.
„Mám radost, že se systému MHD daří. Avšak vždy je co 
zlepšovat, proto budeme autobusům věnovat mnoho času 

i do budoucna. Čeká nás například příprava možností dal-
šího rozvoje provozu,“ říká Sebastian Macura.

Město Říčany pravidelně pořádá Setkání seniorů s hud-
bou, které navštěvuje stále více aktivních Říčaňáků. Pře-
plněný sál rozproudil hudebník a muzikoterapeut Pavel 
Justich. Těší nás, že nesedíte doma a chcete se s námi 
bavit. Proto si již nyní zapište do diáře termín dalšího se-
tkání, které se uskuteční 25. září. Těšíme se na vás.

říčanské autobusy týdně přepraví více 
než 11 000 cestujících! 

   Na setkání seniorů se nestárne

Velmi děkujeme: dětskému folklornímu soubo-
ru Mikeš za nádherné taneční a pěvecké vystou-
pení; Muzeu Říčany (konkrétně renatě Skalošové 
a radku Holodňákovi) za prezentaci muzejních 
aktivit; Pekařství Frydrych za báječné koláčky 
a občerstvení pro účinkující; KC Labuť a restau-
raci U Labutě za spolupráci při organizaci celého 
setkání.

Cesty, které spojují
Vedení města podporuje vznik přírodních cest, které spo-
jují různé části Říčan. „Fandíme cestám, které spojují, a to 
hned z několika důvodů,“ uvedl starosta David Michalička. 
„Lidé, kteří bydlí v okrajových částech Říčan, mají možnost 
dostat se do centra pěšky nebo na kole. Pro nás všechny to 
znamená další cíle procházek a příležitosti lépe poznat 
město, ve kterém žijeme. Oceňuji i vzájemnou spolupráci 
mezi městem a místními lidmi. Realizovat takovou cestu 
není tak jednoduché, jak by se na první pohled mohlo zdát. 
Je nutné domluvit se s odborem správy a údržby města, od-
borem životního prostředí, či odborem rozvoje města. Dů-
ležitá je i následná údržba. O to větší radost z každé nové 
cesty máme,“ dodává starosta.

Ve spolupráci s Odborem životního prostředí MěÚ Říča-
ny a Osadním výborem Kuří vznikla nová stezka. Začíná 
v Kuří v ulici V Roklích, vede krásnou přírodou kolem 
dětského hřiště, dále přes pole a končí v Kuříčku (kolem 
areálu společnosti Zoeller Systems dojdete až k autobuso-
vé zastávce). 
Hojně využívaná je i podobná cesta z Voděrádek, která 
vede podél ulice Voděradská (na jejím vzniku se významně 
podílel OV Voděrádky). Osadní výbor Pacov loni realizo-
val úpravu oblíbených cest Výhledová a Paloučky. Novou 
stezku intenzivně připravuje i Osadní výbor Jažlovice.
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Charitativní koncert Na pomoc psychickému zdraví dětí, 
který pořádalo říčanské žákovské zastupitelstvo v KC La-
buť, byl úžasný a plný emocí. Žáci a studenti připravili 
program a sami se postavili na pódium, aby moderovali, 
hráli a zpívali. Plný sál diváků si užil vystoupení Anežky 
a Matyáše Fořtových, Komorního sboru 2. ZŠ Bezručova 
Říčany, kapely Troufalost ze 2. ZŠ Bezručova Říčany, pě-
veckého sboru Gymnázia Říčany a kapely Big Band ZUŠ 
Říčany (dříve Sax & Rhythm jn.).
Na dobrovolném vstupném se vybralo celkem 24 700 Kč 
a částka bude věnována Terapeutickému centru Modré 
dveře Říčany na podporu služeb pro děti. Ředitelka centra 
paní Irena Fodorová na pódiu krátce představila služby 
centra. Upozornila na alarmující počty dětí, které je kon-
taktují se svými problémy, a poděkovala za úžasnou spo-
lupráci a podporu.

DĚKUJEME všem, kteří tuto krásnou akci pomáhali 
připravit (mnohdy bez nároku na odměnu),  

a PŘEDEVŠÍM NAŠIM DĚTEM.

Úžasný koncert plný emocí

Anežka a Matyáš Fořtovi

Troufalost 

Komorní sbor 2. ZŠ Bezručova Říčany

Pěvecký sbor Gymnázia Říčany

Celým večerem nás provázely moderátorky Viki Hohošová a Viky Kubišová

Big Band ZUŠ Říčany
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Dne 27. 5. jsme jako Žákovské zastupitelstvo uspořáda-
li charitativní koncert v KC Labuť. Chceme poděkovat 
lidem, kteří přišli a přispěli, a také všem, kteří se na této 
akci podíleli s námi.
 

Dětský den – marvánek
V sobotu 3. 6. pořádá Město Říčany Dětský den na Mar-
vánku. V areálu zdejšího minigolfu budeme mít své stano-
viště. Od 10 hod. se na Vás budeme těšit. 

ragbyový turnaj mezi školami 
Dne 22. 6. pořádáme ragbyový turnaj 2. stupně říčanských 
škol. Bude se hrát tzv. touch rugby. Hra bude mít uprave-
ná pravidla tak, aby si mohl zahrát opravdu každý. Škola, 
která v turnaji zvítězí, obdrží výhru ve výši 20 000 Kč. Ne-
bojte se a přihlaste se ve své škole.

Nela Pítová, zastupitelka ŽZ

Dračí lodě – přivezli jsme z borkenu pohár
Dne 11. 5. ve večerních hodinách odjel tým složený ze 
Žákovského zastupitelstva společně se zástupci T.J. Sokol 
Říčany a Radošovice na závody Dračích lodí do partner-
ského německého města Borken. Následující den jsme 
všichni dostali lekci pádlování. V závodech, které se kona-
ly v sobotu 13. 5., jsme se na trati dlouhé 200 m umístili 
na krásném 3. místě! V závodech na 2 000 m jsme skončili 
na 4. místě. Moc bychom chtěli poděkovat za příležitost 
reprezentovat a zúčastnit se. Moc jsme si to užili!

Viki Hohošová, zastupitelka ŽZ

Tímto bychom chtěli poděkovat zejména Janě Vavřinové, 
která akci v partnerském městě domluvila a zorganizovala. 
 Hana Stinglová, koordinátorka ŽZ

Zprávičky ze Žákovského zastupitelstva
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Kameny zmizelých 2023 

Pietní akt a odhalení vzpomínkových kamínků u Staré radnice zahájily Věra 
Likešová a místostarostka Hana Špačková (na fotografii). Zazněly i písně 
v podání souboru NaLaděno pod taktovkou Lucie Novákové ze Základní 
umělecké školy Říčany.  

Roli Almy ztvárnila vynikajícím způsobem divadelní a televizní herečka Sarah 
Haváčová.

V představení zazněly skladby F. Kreislera, J. Strausse, A. Dvořáka, F. Schu-
berta, J. Brahmse a G. Pucciniho v podání Dámského smyčcového kvarteta.

Děkujeme všem za účast a podporu.   

Kameny zmizelých byly uloženy Vilému, Markétě a Dorotce Saudekovým 
v Domažlické ulici před domem číslo 16. 

Žáci  ze  3. ZŠ u Říčanského lesa přečetli životní příběhy obětí holokaustu.

Divadelní představeni Alma Rosé režisérky Olgy Struskové uvedl v plném 
koncertním sále Staré radnice Daniel Herman.

město Říčany hostí 8. června v centru na Fialce další 
ročník odborné konference Future city tech, jejíž 
podtitul zní městská mobilita blízké budoucnosti. 
akce, jež proběhne pod záštitou ministra dopravy 
čr martina kupky a hejtmanky středočeského kraje 
petry peckové, je určena pro představitele menších 
a středních obcí a pro odbornou veřejnost. Účast je 
zdarma (jen je nutná registrace na fct.ricany.cz, kde 
nalezte další informace).

Konference bude zaměřena na nejnovější technologie 
a inovace v oblasti městské mobility, které ovlivní budouc-
nost našich měst. Vystoupí přední odborníci, kteří před-
staví nové technologie autonomních vozidel, elektrickou 
mobilitu, a zástupci firem a startupů, jenž se zabývají 
aktuálními trendy v této oblasti. V přátelské atmosféře 
v rámci networkingu dostanou všichni účastníci prostor 
na sdílení informací a zkušeností, a také na získání nových 
kontaktů.

městská mobilita blízké budoucnosti 

Účastníci se mohou těšit na ukázky elektromobilů Škoda nebo autonomního 
robota od české společnosti BringAuto, který slouží k rozvážení zásilek.
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Platba místního poplatku za pejsky říčanské organizace a spolky dostanou  
přes 3,5 milionu korunmístní poplatek ze psů na rok 2023 lze platit bankovním 

převodem na účet města 19-724201/0100 nebo přes 
portál občana přes platební bránu. platbu je nutno pro-
vést pod přiděleným variabilním symbolem. variabilní 
symbol je stále stejný. poplatek je splatný do 30. 6. 2023. 
poplatek lze také zaplatit v hotovosti v pokladně měst-
ského úřadu Říčany na masarykově nám. 53 u paní 
navrátilové (telefon: 323 618 161, e-mail: dana.navrati-
lova@ricany.cz) v tyto pracovní dny:

l pondělí a středa  7.30–12.00 hod.,  
13.00–18.00 hod. 
l úterý a čtvrtek  7.30–12.00 hod.,  
13.00–15.00 hod.
l pátek  7.30–11.00 hod.

V případě, že nemáte svého pejska u nás přihlášeného 
nebo jste ho naopak zapomněli odhlásit, učiňte tak u paní 
Navrátilové. Tiskopis přihlášky/odhlášky najdete na našich 
webových stránkách (potřebuji si vyřídit – portál občana 
či životní situace – odbor finanční – poplatky). Tiskopisy 
se dají odeslat přes datovou schránku, elektronicky vyplnit 
a odeslat e-mailem či vytištěné doručit na pokladnu MěÚ. 
Při přihlášení obdržíte identifikační známku pro svého psa.

ve stručnosti z nové obecně závazné vyhlášky  
č. 2/2020 města Říčany o místním poplatku ze psů:
Poplatku podléhají psi starší tří měsíců. Poplatek ze psů 
platí držitel obci příslušné podle svého místa přihlášení 
nebo sídla.

ohlašovací povinnost
Poplatník je povinen ohlásit správci poplatku (městu 
Říčany) písemně, ústně do protokolu nebo datovou 
zprávou, která je opatřena uznávaným elektronickým 
podpisem nebo která je odeslána prostřednictvím datové 

schránky, vznik své poplatkové povinnosti do 15 dnů ode 
dne, kdy se pes stal starším 3 měsíců nebo ode dne, kdy 
nabyl psa staršího 3 měsíců. Stejným způsobem a ve stej-
né 15denní lhůtě je poplatník povinen ohlásit také zánik 
své poplatkové povinnosti (např. úhyn psa, jeho ztráta, 
darování nebo prodej).

Sazba poplatku
sazba poplatku činí za kalendářní rok:
a)  za psa chovaného v obytných domech (činžovních 

a panelových) 1000 Kč
b)   za psa chovaného v rodinných domech  

700 Kč;
c)  za psa, jehož držitelem je osoba starší 65 let 

200 Kč;
d)  za druhého a každého dalšího psa, jehož držitelem je 

osoba uvedená  písm.  a) 1 500 Kč 
 písm.  b) 1 050 Kč 
 písm.  c)    300 Kč.

Michaela Jirásková, vedoucí finančního odboru

Město v letošním roce podpoří třicet říčanských 
organizací a spolků. Rozdělení dotací projednávalo 
zastupitelstvo na svém dubnovém zasedání. Bylo 
schváleno rozdělení finančních prostředků na jednot-
livé žádosti podané v programu Provoz 2023 v celko-
vé výši 3 596 000 Kč. 

Město Říčany v loňském roce s ohledem na skokové zdraže-
ní energií a nejistý výhled na zimní období nabídlo občanům 
města k prodeji palivové dřevo z městských lesů za dotova-
nou cenu 1 000 Kč/m3 v maximálním množství 5 m3.
Vzhledem k enormnímu zájmu obyvatel města (sešlo se 
cca 300 objednávek) jsme nebyli schopni okamžitě po-
krýt celou poptávku po palivovém dřevu (do dnešního 
dne bylo vyřízeno 155 objednávek).
rádi bychom vás ubezpečili, že příslib daný městem, 
včetně ceny, platí i nadále. (Jen pro informaci doplňu-
jeme, že nyní se prodává na trhu palivové dříví v ceně  
2 500 Kč/m3.)

Všichni zájemci, kteří se na podzim přihlásili, dřevo 
dostanou, nicméně vyřízení objednávek jsme nuceni 
rozprostřít do delšího časového horizontu (léto-podzim 
2023), a to zejména z důvodu okamžitého nedostatku 
palivového dřeva.
Správa městských lesů již rozplánovala další část těžby 
tak, aby mohlo dojít k pokrytí všech objednávek za slíbe-
ných podmínek.
Předem se omlouváme za časovou prodlevu.

Radek Smetánka
Správa městských lesů Říčany

 registrovaní zájemci dřevo obdrží

název organizace Výše schválené dotace (v Kč)

Běžecký klub Říčany, z. s. 10 000,-

Centrum Na Fialce, o. p. s. 270 000,-

Český rybářský svaz, z. s., místní organizace Říčany 110 000,-

divadelní spolek Tyl 20 000,-

FBC draci, z. s. 180 000,-

FK radošovice, z. s. 60 000,-

FK Říčany, spolek 180 000,-

Fuego Říčany, z. s. 130 000,-

Gymnastika Říčany, z. s. 150 000,-

Judo Club Kyklop pobočný spolek Říčany 130 000,-

Junák - český skaut, středisko Lípa Říčany, z. s. 180 000,-

Klub šachistů Říčany 1925, z. s. 130 000,-

Mraveniště, centrum volného času Říčany, z. s. 180 000,-

OB Říčany, z. s. 60 000,-

Okrášlovací spolek v Říčanech, z. s. 10 000,-

rugby Club Říčany, z. s. 180 000,-

Říčanský Komorní Orchestr, z. s. 36 000,-

Sbor církve bratrské v Říčanech 40 000,-

SC SPIrIT Říčany, z. s. 180 000,-

SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Říčany 60 000,-

SK Slunéčko, z. s. 60 000,-

sportovní klub Sporťák, z. s. 40 000,-

Studio daNCE EB spolek 180 000,-

Škola Taekwon-do ITF KWaNG GaE z. s. 130 000,-

TJ Sokol Pacov, z. s. 20 000,-

TJ Sokol Říčany a radošovice 420 000,-

TJ Tourist, z. s. 60 000,-

TK radošovice, z. s. 130 000,-

TŠ Twist Říčany, z. s. 130 000,-

zO ČSOP EKOCENTrUM Říčany 130 000,-

Přehled podpořených projektů v programu PRoVoZ 2023
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report starosty města
Celé znění reportů 

najdete na 
 @michalickadavid

nepřehledná křižovatka 17. listopadu x pod lihova-
rem. také se vám zde špatně jezdí a pokaždé přemýš-
líte, kdo má vlastně přednost? nechali jsme zpracovat 
několik variant řešení, které předložíme dopravnímu 
výboru. Za mě by měla být křižovatka hlavně bezpeč-
ná a přehledná, ale také krásná. jedná se přece jen 
o vjezd do centra Říčan. Zelené plochy by mohly být 
osázeny květinami a nahoru k nádraží by se vešel širší 
a bezpečný chodník. co  vy na to?

Na Den vítězství (8. května) jsme s Jaruškou Voráč-
kovou položili věnec k památníku na Masarykově 

náměstí. Nesmíme zapomenout, jak je mír vzácný a jak 
lehce o něj můžeme přijít. Českou hymnu na klarinet za-
hrál pan Hejcman, učitel z místní ZUŠ. 

V lese probíhá frézování zbytků větví a pařezů – 
podle mých informací se frézuje jen vrstva do 10 cm 

(ne plných 40 cm) a minimalizujeme tedy negativní do-
pady na faunu. Přesto jsem odbor živ. prostředí požádal 
o důkladnou kontrolu a opatrnost.

Podchod pod Černokosteleckou? Na fotce mi pan 
Roček ukazuje, kde dříve stával podchod pod Čer-

nokosteleckou (...), mezi Sportem a ulicí K památné lípě 
/ Úvalská. Dokonce tvrdí, že by tam mohl být starý pro-
pustek zasypaný a zabetonovaný. Budu iniciovat zjištění 
stavu a případně i investiční záměr obnovy podchodu pro 
pěší a cyklisty, který by se mohl dělat třeba i v návaznosti 
na rekonstrukci Černokostelecké, kterou bude dělat ŘSD. 

Český pohár v orientačním běhu se běžel v Říča-
nech. Přes 1000 závodníků všech kategorií starto-

valo z Parku Václava Havla. Smekám před neskutečně 
profesionální organizací pořadatelů. 

Přeji vám krásný červen
Váš starosta David Michalička

Jednou z variant je i kruháč.
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	 Schválený	 Upravený	 Skutečnost		 %	plnění
	 rozpočet	 rozpočet	 k	30.	4.	2023	 k	uprav.
	 v	Kč	 v	Kč	 v	Kč	 rozpočtu

Plnění rozpočtu 
města

PŘÍJMY

Daňové příjmy	(daň	z	příjmů	fyz.	osob	ze	závislé	
činnosti	a	z	podnikání,	daň	z	příjmů	právnických	
osob,	daň	z	příjmů	města	Říčany,	daň	z	přidané	
hodnoty,	správní	poplatky	a	místní	poplatky)

417Ê290Ê000,00 417Ê790Ê000,00 137Ê165Ê149,80 32,83

Nedaňové	příjmy	(příjmy	z	pronájmů,	parkovací	
automaty,	školné,	stravné,	pokuty)

165Ê866Ê406,00 167Ê322Ê317,75 49Ê353Ê402,00 29,50

Kapitálové	příjmy	(příjmy	z	prodeje	majetku) 3Ê000Ê000,00 3Ê020Ê000,00 2Ê089Ê114,00 69,18

Přijaté dotace 134Ê825Ê928,55 155Ê440Ê399,69 32Ê685Ê435,09 21,03

Přijaté	splátky	půjček 30Ê000,00 594Ê000,00 594Ê000,00 100,00

Rozpočtové příjmy  
běžného roku celkem

721Ê012Ê334,55 744Ê166Ê717,44 221Ê887Ê100,89 29,82

Přebytek	hospodaření	za	minulý	rok 354Ê631Ê232,58 378Ê196Ê229,59 378Ê196Ê229,59 100,00

Zůstatek	pokladny	cizí	měny 0,00

Úvěr	 0,00 0,00 0,00 0,00

Příjmy celkem vč. přebytku hospodaření 1Ê075Ê643Ê567,13 1Ê122Ê362Ê947,03 600Ê083Ê330,48 53,47

VÝDAJE	

Běžné	(provozní)	výdaje 553Ê636Ê671,99 583Ê441Ê123,57 175Ê513Ê909,05 30,08

Rozpisové	rezervy 16Ê325Ê000,00 13Ê918Ê798,84 0,00 0,00

běžné výdaje celkem 569Ê961Ê671,99 597Ê359Ê922,41 175Ê513Ê909,05 29,38

Kapitálové	(investiční)	výdaje 363Ê069Ê985,92 386Ê809Ê575,48 39Ê995Ê925,84 462,1

Rezervy	na	investice 132Ê207Ê605,22 127Ê789Ê145,14 0,00 0,00

investiční výdaje celkem 495Ê277Ê591,14 514Ê598Ê720,62 39Ê995Ê925,84 7,77

Rozpočtové výdaje běžného roku 
celkem

1Ê065Ê239Ê263,13 1Ê111Ê958Ê643,03 215Ê509Ê834,89 19,38

Splátky	úvěru 10Ê404Ê304,00 10Ê404Ê304,00 4Ê035Ê668,72 38,79

Výdaje vč. splátky půjčky 1Ê075Ê643Ê567,13 1Ê122Ê362Ê947,03 219Ê545Ê503,61 19,56

rozdíl příjmy - výdaje (BV s kons.) 0,00 0,00 380Ê537Ê826,87

Podrobné čerpání rozpočtu najdete na www.ricany.cz - radnice - město a samospráva - finance a majetek města - aktuální informace o čerpání rozpočtu města

Volné pozice pro město říčany

V případě zájmu volejte anebo rovnou  
posílejte životopisy na kontakt: 

Jana Žďárská, 602162037, 
jana.zdarska@ricany.cz

Další informace a další volné pozice  
můžete získat na https://info.ricany.cz/

mesto/volna-pracovni-mista-r1426

chcete, aby vaše práce měla smysl?  
staňte se součástí našeho týmu.

l  získáte tím stabilní práci na neurčito

l  5 týdnů dovolené + 3 dny 
placeného volna navíc

l  stravenky v hodnotě 150 Kč  
(zaměstnavatel hradí 130 Kč)

l  příspěvek na penzijní připojištění  
ve výši 3% mzdy

l  výhodné tarify pro mobilní telefony  
i pro členy rodiny

l  školení pro zvyšování kvalifikace  
v ceně až 30 000 Kč

l  příspěvek při životních a pracovních výročích

l možnost umístit dítě do městské školky

l  možnost rekreace v městských objektech 
v Kořenově (horská chalupa)  
a Lutové (jihočeský statek)

Projektový koordinátor v oblasti pozemních 
staveb a energetiky města
co práce obnáší: koordinace činností kolegů pra-
cujících na projektech pozemních staveb, příprava 
vlastních investičních akcí.
co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou, praxe ve sta-
vebnictví.

Projektový koordinátor v oblasti hřbitovy 
a pomníky
co práce obnáší: koordinace činností týkajících se 
pomníků, pietních míst a hřbitovů.
co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou, zkušenost 
v oboru výhodou, nikoli podmínkou.

referent registru vozidel – agenda vozidel
co práce obnáší: práce na přepážce registru vozidel, 
komunikace s klienty a vyřizování jejich požadavků.
co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou, zkušenost 
s registrem vozidel výhodou, nikoli podmínkou.

Pracovník technické správy
co práce obnáší: údržba města, drobné opravy.
co k tomu potřebujete: základní vzdělání a manuální 
zručnost.

Správce komunikací – zástup  
za dlouhodobou pracovní neschopnost
co práce obnáší: sledování technického stavu komu-
nikací, návrhy na opravy a rekonstrukce komunikací 
a zajištění jejich realizace.
co k tomu potřebujete: SŠ s maturitou, zkušenost 
ve stavebnictví výhodou.

Přijmeme letní posilu  
do Turistického informačního  
centra na dohodu o provedení práce.  
Pracoviště Masarykovo náměstí  
a rondel na nádraží.

Hledáme člověka na práci o víkendu, 18+, 
se znalostí města Říčany a okolí. 
 
náplň práce: informační servis, prodej vstupenek, 
jízdenek a suvenýrů, kopírovací služby.

V případě zájmu pro bližší informace kontaktujte 
ředitelku MaKS, o. p. s. 

na e-mailové adrese: katerina.lauerova@ricany.cz

Město Říčany obdrželo dotaci z EU na projekt Říčany – 
Dáme úřad,  reg. č. CZ.06.01.01/00/22_009/0000492
Cílem projektu je rozšířit schopnost informačního sys-
tému města provozovat centrálně digitální služby a ko-
munikaci úřadu, zvýšit kvalitu a servis klientům, nabíd-
nout využití služeb MěÚ z pohodlí domova.  Projekt je 
zaměřen na digitalizaci služeb v oblasti samosprávy, 
elektronizaci a automatizaci procesů.  Rozvíjí úspěšnou 
službu Dáme úřad – doručení vybraných písemností 
do domu, o kterou je u klientů úřadu zájem.
Dále odstranit fronty na úřadech, maximalizovat elek-
tronickou formu práce. Hlavním prvkem je kvalitní in-

formační servis na portále, který jednoduchou sadou 
otázek a odpovědí dovede klienta k tomu, jaké podklady 
potřebuje, kam se má obrátit a jak může pro řešení vyu-
žít existující služby portálu občana. 
Cíle projektu jsou v souladu s podporovanými aktivitami 
Prováděcího dokumentu programu Digitální Česko pro 
čerpání z IROP 2021–2027. Bude zrealizován do září 
2024. Předpokládané náklady projektu činí 5 mil. Kč, 
z nichž 85 % pokryje příspěvek EU a státního rozpočtu.

 obDrŽeLI JSme DoTACI NA ProJeKT Dáme ÚřAD
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Jako opoziční zastupitel se setká-
vám s různými nářky a povzdechy. 
Jedním z nich, který se opětovně 
vrací, je situace ohledně pronájmů 
tělocvičen a sportovišť v majetku 
města. Dlouhodobě je velký nedo-
statek hodin v tělocvičnách, spor-
tovní kluby nemají kde cvičit a tré-

novat.
Většina z nás tuto kritickou situaci pociťuje nepřímo 
prostřednictvím klubů a kroužků, které naše děti na-
vštěvují. Setkali jste se s tím, že pro Vaše dítě nebylo 
na kroužku místo nebo že Vaše dítě chodí na tréninky 
ve večerních hodinách? Místo tradičního rozdělení ho-
din v kompetenci jednotlivých škol dochází každoročně 
k přerozdělování a přehodnocování a nastavování pra-
videl.
Tato situace trvá již od roku 2016, kdy se město rozhod-
lo, že nastaví tzv. transparentní systém přerozdělování 
tělocvičen. Do té doby si stejně jako všude jinde pro-
nájmy řešila každá škola samostatně a vše dlouhodobě 
fungovalo. S odstupem času se můžeme zamyslet nad 
tím, zda a pro koho je nastavení nového systému a roz-
dělování tělocvičen prostřednictvím města přínosem. 
Každý rok se sportovní kluby přetahují o každý volný 

prostor a žijí v nejistotě, co bude příští sezónu. Radni-
ce tím dostala spolky do stavu, kdy mezi nimi vytvořila 
nevraživost a místo spolupráce se handrkují o každou 
hodinu.
Problém vidím nejen v nedostatku sportovišť, ale 
i v měnících se pravidlech, která snad způsobila, že se 
za sedm let se vystřídalo pět různých garantů, úřední-
ků, kteří se rozdělováním hodin zabývají.
Proto jsem toto téma otevřel na posledním zastupitel-
stvu, ale byl jsem odbyt, že už je vše vyřešené a podepi-
sují se smlouvy. To jsem slyšel poprvé a vše nasvědčuje 
tomu, že to není pravda a vyhodnoceno to není. Byl bych 
proto rád, aby vedení města rozdělení hodin na příští 
rok, ale i na ty další, řešilo citlivě, a pokud možno podle 
jasných pravidel, která se nebudou příliš měnit.
Jako rodič a zastupitel se s tím nemohu smířit. Nám 
v ODS nejsou rodiny a děti lhostejné, a proto jsem se 
osobně zapojil do řešení problému z postu zastupite-
le ve Středočeském kraji, kde se mi podařilo prosadit 
stavbu nové sportovní haly v Říčanech u gymnázia, 
nebo jsem ještě jako radní před lety prosazoval výstav-
bu přetlakových hal, která situaci výrazně zlepšila.

Miloslav Šmolík
zastupitel SPOLU –  ODS

V souladu s Pravidly pro zveřejňování příspěvků v Ří-
čanském kurýru byl názor poskytnut úřadu k reakci.

Vážený pane zastupiteli,
jediné, s čím plně souhlasím, je to, že opravdu máme 
k dispozici menší množství hodin v našich tělocvičnách, 
než činí poptávka. Kdyby ale město v roce 2016 nepři-
stoupilo k transparentnímu a spravedlivému rozdělo-
vání hodin pro sportovní kluby, situace by dnes byla 
výrazně horší. Díky našemu systému jsme dali každé 
sportovní organizaci stejnou šanci hodiny získat podle 
jasně daných kritérií, ne podle toho, kdo s kým byl „za-
dobře“. Absence jasně daných pravidel kdysi vedla 
k tomu, že některé místní organizace nezískaly žádnou 
hodinu, cizí paradoxně ano. Víme, že nelze plně uspoko-
jit všechny žadatele v plném rozsahu. V Říčanech a okolí 
počet obyvatel stále roste. Za posledních pět let přibylo 
tisíc obyvatel, v našich školách to představuje 200 dětí. 
Více žáků znamená nárůst hodin tělesné výchovy ve ško-
lách a omezení hodin pro kluby. Těší nás rozrůstající se 
nabídka sportovních klubů, znamená to však opět vyšší 
nároky na hodiny. Řada klubů vychovává a trénuje své 
svěřence velmi profesionálně, s vysokou erudicí, s vyni-
kajícími výsledky a účastí na krajských, republikových 
i mezinárodních soutěžích. Tyto kluby mají vyšší nároky 
na tréninkové hodiny. Situaci velmi pomohly nafuko-

vací haly v Pacově a na Sportovišti u lesa. Běží zakázka 
na zhotovitele nové ZŠ na Komenského náměstí, jejíž 
nedílnou součástí je i velká tělocvična, která nabízí dva 
oddělené prostory pro sportovce. Jednáme také o mož-
nosti postavit sportovní halu formou kombinace veřej-
ného a soukromého sektoru na jednom z městských 
pozemků. Naši podporu má i hala u gymnázia, kterou 
staví kraj. Nejen pro její návštěvníky město v rámci 
plánovací smlouvy (mimo jiné) vybudovalo nezbytné 
parkoviště v Olivově ulici. Ohledně pravidel rozdělová-
ní tělocvičen trvám na transparentních a stejných pra-
vidlech pro všechny, tak jak jsou uvedené na webových 
stránkách města, a záleží jen na poctivosti jednotlivých 
klubů, jak k nim přistupují (https://sportoviste.ricany.
cz/kriteria-pro-vyber-najemcu). Nájemní smlouvy vy-
řizujeme průběžně podle stanoveného harmonogramu, 
někdy i lehce v předstihu, za což oddělení hospodářské 
správy lze jen pochválit. Smlouvy, o kterých píšete, byly 
podepsány zatím pouze v těch případech, kde nebyl 
v rámci požadavku souběh více žádostí. Pokud se sešlo 
v rámci výběrového řízení více žádostí na stejný termín, 
probíhá v těchto dnech dohadovací řízení mezi jednot-
livými kluby.

Hana Špačková
 místostarostka Klidné město

rozdělování sportovišť rozděluje sportovce a kluby
V současné době se v Kuří dokončuje 
hned několik plánovaných projektů. 
Pro většinu místních občanů je asi 
nejdůležitější přesun autobusové za-
stávky na bezpečnější místo vůči kři-
žovatce. Pro ty, kteří žijí v ulici Květ-
ná, je pak zásadní dostavba chodníku 
v této ulici. Denně tudy v nepřehled-

né zatáčce v kopci chodí nejen maminky s dětmi do školky, 
ale také mnoho dětí i dospělých na autobusovou zastávku. 
Stavba byla velmi komplikovaná a narazila na několik 
dílčích problémů, proto byla realizována ve více etapách. 
Minulý měsíc byly vyvrtány otvory a usazeny podpěrné 
mikropiloty pro lávku, která bude součástí chodníku. 
Dokončení se předpokládá do konce června. V neposled-
ní řadě pak obyvatelům Kuří život zpříjemní pěší stezka 
z Kuří do Kuříčka, kterou lze projet i na kole.
Minulý měsíc proběhly zápisy do základních a mateř-
ských škol. Moje dcera po třech letech opouští MŠ Kuřát-

ko, se kterou jsme byli moc spokojeni. A tak bych touto 
cestou ráda poděkovala personálu za přátelský přístup, 
který ve školce vždy vytvářel rodinnou atmosféru. A pře-
devším přeji všem novým dětem nastupujícím do našich 
říčanských školek, aby v nich našli minimálně stejně tak 
vlídné prostředí, jako tomu bylo právě v Kuřátku.
Aktuálně máme čerstvou zkušenost se „Školou nanečis-
to“, kterou provozuje 1. základní škola Masarykovo ná-
městí Říčany. Tento nápad považuji za velmi povedený 
a pro nastávající prvňáčky přínosný. Děti se vzájemně 
seznámí, poznají svoji budoucí paní učitelku a zvykají si 
na školní prostředí. V září díky této citlivé adaptaci budou 
již vstupovat do jim známého prostředí.
Dobrých nápadů a projektů nikdy není dost. I navzdory 
složité hospodářské situaci a inflaci se jich v Říčanech daří 
dokončovat velké množství.

Jana Doleželová
zastupitelka Klidné město

Letos je to již 78 let od konce druhé 
světové války. Pamětníků ubývá, to 
ale neznamená, že bychom neměli 
vzpomínat na její oběti. Spíš naopak. 
Ty miliony lidí, kteří přišli o život, 
a další miliony, které válečné šílen-
ství zasáhlo a ovlivnilo jejich další 
život, si naši vzpomínku a uctění 

památky určitě zaslouží. Bohužel i dnes existují lidé, kteří 
svoje ego a ambice staví nade vše. Zkušenosti a následky 
z obou světových válek pro ně nic neznamenají. Je známo, 
že kdo zapomíná a nepoučí se ze svojí minulosti, vystavuje 
se nebezpečí, že se ta minulost bude opakovat. Doufám 
a pevně věřím, že se minulost opakovat nebude. Odpouš-
tět se může, ale zapomínat určitě ne!

Karla Egidová
 zastupitelka SPOLU – ODS

Asi jste si všimli mola, které se objevilo 
na severní straně Jurečku. Primárně 
v zimě pro otužilce, ale v zásadě celo-
ročně pro všechny. Dojem z něj kazil 
neupravený vstup, který byl často roz-
bahněný, kluzký, a tudíž nebezpečný. 
Na únorovém zastupitelstvu jsem proto 

požádal, zda by bylo možné molo dodělat. Stalo se, a já bych 
tedy chtěl poděkovat panu tajemníkovi, odboru životního pro-
středí a všem, kteří se na dodělání podíleli. Nové schody jsou 
mnohem bezpečnější, praktičtější a zvyšují komfort všech uži-
vatelů. I takovéto detaily jsou důležité. Díky.

Jiří Kozák 
zastupitel SPOLU – ODS

Zprávy z Kuří

Den osvobození – nezapomeneme

Děkuji za úpravu mola
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Z knihy událostí
14. dubna, 15.10
Policie ČR žádá strážníky o prověření 
oznámení o drobné krádeži v obchod-
ním řetězci v ulici Barákova. Prověření 
oznámení je urgentní, jelikož pacha-
telé jsou agresivní a fyzicky napadají 
pracovníka bezpečnostní služby, který 
je při krádeži přistihl. Když strážníci 
dorazili na místo, byli vpuštěni obslu-
hou do skladových prostor. Zde spatři-
li pracovníka bezpečnostní služby, jak 
se brání fyzickému útoku muže. Tím 
byl vyvolán okamžitý zásah strážníků, 
kdy muž podezřelý z krádeže byl za po-
moci donucovacích prostředků stržen 
k zemi a byla mu přiložena služební 
pouta. Muž je strážníkům z místní 
znalosti znám. Jedná se o problematic-
kou osobu, která je uživatelem psycho-
tropních a omamných látek. Na místě 
se nachází i žena, která je spolupacha-
telem krádeže a pracovníkovi bez-
pečnostní služby vyhrožuje použitím 
střelné zbraně, kterou má uschovanou 
doma, za účelem zastrašení a dosažení 
možnosti odchodu z provozovny s ne-
uhrazeným zbožím. Toto ženě není 
umožněno a při následné lustraci je 
zjištěno, že má padesát pět záznamů 
v rejstříku přestupků. Muž i žena jsou 
strážníky omezeni na osobní svobodě 
a následně předáni hlídce policie, kte-
rá se na místo dostavila.

22. dubna, 20.28
V době osobního volna si strážník 
všímá nového posprejování podcho-
du pod železniční dopravní cestou 
mezi ulicemi Kamenická a Barákova. 
Následným prověřením záznamů 
z kamerových bodů městského kame-
rového dohlížecího systému je zjištěn 
přesný čas poškození a popis pacha-
telů. Posprejování je následně zjiště-
no na čtyřiceti šesti místech ve městě. 
Od posprejovaného podchodu až 
po odpadkový koš. Celá věc byla pro 
podezření ze spáchání trestného činu 
předána Policii ČR. O několik dní poz-
ději si hlídka strážníků všímá na Ma-
sarykově náměstí osoby odpovídající 
popisu možného pachatele zjištěného 
ze záznamu městského kamerového 
dohlížecího systému. Osoba je zto-
tožněna a následně předána k dalším 
úkonům Policii ČR.

25. dubna, 16.40
Ve Zborovské ulici strážníci zjišťují 
pohyb několika osob v blízkosti pro-
tihlukové stěny podél železniční do-
pravní cesty. Jednalo o chlapce a dív-
ku, kdy dívka předala nějaký předmět 
chlapci. Osoby byly hlídkou zastaveny 
z důvodu možného podezření na spre-
jerství a dotázány, co v místě dělaly. 

Sdělily, že se procházely, přičemž je-
den ze strážníků zpozoroval, že dívka 
ukrývá v dlani nějaký předmět. Dívka 
byla dotázána, co skrývá v dlani, kdy 
ukázala hlídce ručně ubalenou cigare-
tu a sdělila, že je v ní sušina rostliny ko-
nopí, kterou nahoře spolu s chlapcem 
kouřili. Dále vyšlo najevo, že dívka má 
při sobě ještě další sušinu v průhled-
ném sáčku, a následně byla sušina 
konopí zjištěna i u chlapce. Z důvodu 
podezření z trestného činu je na mís-
to přivolána hlídka Policie ČR, která 
si celou událost převzala k provedení 
dalších úkonů a opatření.

30. dubna, 14.35
Mnoho obyvatel kontaktovalo měst-
skou policii s dotazem, co se to stalo 
v ulici Politických vězňů s autobuso-
vou zastávkou, která je zcela zdemo-
lována. Na první pohled to vypadá, že 
prostorem zastávky projel šílený řidič 
pod vlivem alkoholu nebo drog. Toto 
však není pravda. Autobusová za-
stávka, a zejména její přístřešek, byla 
poškozena řidičem linkového autobu-
su hromadné dopravy při výjezdu ze 
zastávky. Řidič autobusem o zastávku 
zavadil, a to tak nešťastně, že došlo 
k jejímu celkovému poškození. Stráž-
níci na místě zjišťují rozsah poškození 
a kontaktují Oddělení technické sprá-
vy MěÚ Říčany z důvodu úklidu místa. 
Úklid je pracovníky technické správy 
města zanedlouho proveden a stráž-
níci místo uzavírají bezpečnostní pás-
kou, tak, aby nedošlo ke zranění osob 
při čekání na autobus.

Jindřich Joch, zástupce vedoucího 
Městské policie Říčany

Vážení přátelé,
máte před sebou další pravidelný pří-
spěvek. V minulém vydání jsem slíbil 
výsledky soutěže v Čelákovicích, kde 
nás zastupovali mladší, a výsledky 
z Floriánka, kterého se zúčastnili naši 
dospělí. Do Čelákovic jsme po dlou-
hé zimní přestávce konečně vyrazili 
na první jarní soutěž v požárním úto-
ku. Reprezentoval nás tým starších 
žáků a dorostu. Starší žáci v nově 
postaveném družstvu sbírali první 
„ostré“, a hlavně cenné zkušenosti. 
Díky nim už půjdou do dalších bojů 
silnější a moudřejší, i to je holt někdy 
při sportu důležité. A dorost nakonec 
všem zvedl náladu, když krásným 
a vydařeným druhým pokusem vše 
změnil a vybojoval třetí příčku, tak-
že jsme odjížděli s motivací a chutí 
naplno vkročit do soutěžní sezóny 
a doufáme, že nám to „cinkne“ i příš-
tě! A co dospělí a Floriánek? Soutěž 
se skládala z pěti disciplín, které 
prověřily naše znalosti a dovednosti. 
Museli jsme například dokázat, jak se 
vyznáme v topologických značkách 

a uzlech. Prověřili jsme si obsluhu 
motorového kalového a plovoucího 
čerpadla, dále toho, jak se správně 
staví protipovodňová hráz z pytlů 
s pískem, jak správně obsluhovat mo-
torovou pilu, a v neposlední řadě byla 
ověřena znalost zdravovědy. Všichni, 
co disciplínu zajišťovali, byli úžasně 
připraveni a stejně tak byl připraven 
i náš tým. Ten se skládal ze čtyř členů, 
přičemž hned tři členové se teprve 
chystají do jednotky připojit a rozšířit 
tak naše řady. I přesto, že tak většinu 
našeho týmu tvořili benjamínkové, 
zaslouží si velký respekt a poděková-
ní. Získali jsme úžasné první místo 
a putovní Floriánek se opět po roční 
odmlce vrátil zpět do říčanského sbo-
ru. Tento výkon je pro nás další mo-
tivací a budeme dělat vše, abychom 
první místo obhájili v následujícím 
roce. Připravenost jednotky jsme 
prověřili ještě jednou, a to nahláše-
ným požárem jedné z budov říčanské 
nemocnice. Naštěstí šlo jen o tak-
tické cvičení, a tak nikomu skutečné 
nebezpečí nehrozilo. Cvičení se zú-
častnily jak Stanice HZS Říčany, tak 
další dobrovolné sbory a složky IZS. 
Vše proběhlo tak, jak mělo, a díky cvi-
čení víme, že takovou situaci bychom 
velice rychle a efektivně zvládli, a bu-
deme doufat, že nikdy nenastane. Mi-
mořádných událostí nebylo mnoho, 
protože od posledního našeho článku 

jsme jeli dne 14. dubna na taktické 
cvičení a 17. dubna vyčerpat vyto-
pený sklep. Nicméně to neznamená, 
že by se nic nedělo. Teoretickou pří-
pravu a fyzickou zdatnost jsme jeli 
prověřit do Lutové v jižních Čechách. 
Věnovali jsme se hlavně teoretické 
části, kdy jsme čerpali z připravených 
podkladů a velmi nápomocen nám 
byl internet a videa. Nechyběla ani 
fyzická příprava, a to převážně jízda 
na kolech. Ačkoliv většinu času jsme 
věnovali přípravě, našel se i čas 
na odpočinek a navštívili jsme tak 
JSDH Suchdol nad Lužnicí, kde se 
konal den dětí. Byla zde možnost 
si vyzkoušet simulátor převrácení 
vozidla. Nejednalo se o videohru, 
ale reálné auto přidělané ke kon-
strukci, které se otáčelo o 360 °. 
Byl to velmi skvělý zážitek, ale zažít 
to doopravdy vážně nikdo nechce. 
Našlo se i několik otužilců, kteří na-
vštívili nedalekou pískovnu, a i přes 
studenou vodu si dopřáli pořádnou 
koupačku. Všichni jsme se ve zdra-
ví vrátili a již nyní se těšíme na další 
rok. Dne 25. dubna jsme zavítali 
do mateřské školky U Slunečních 
hodin. Dětem jsme ukázali tech-
niku a vybavení, naučili je, jak si 
přivolat pomoc, a zopakovali jsme 
si zásady bezpečného chování. Děti 
si mohly vyzkoušet hašení domečku 
pomocí ruční stříkačky nebo zkusit, 
jaké to je mít na hlavě zásahovou 
přilbu. Nakonec jsme předvedli 
ukázku, a to hašení domečku z pa-
pírových krabic. U dětí ještě ma-
linko zůstanu, protože 3. května se 
narodila budoucí členka Nikolka. 
Za sbor ji přeji pevné zdraví, ať se 
jí na světě líbí a rodičům ať dělá jen 
radost. Těšíme se až vyroste a dopl-
ní tak budoucí řady našeho potěru.

Na závěr bych chtěl všem popřát pev-
né zdraví a šťastný návrat z cest.

David Pojezný 
 jednatel SDH Říčany

Co nového u hasičů
www.sdhricany.cz

Městská policie Říčany
Komenského nám. 1619/3, 251 01 říčany 

e-mail: mestska.policie@ricany.cz

Tel. 323 618 150  
Mob. 725 022 765
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městská policie radí 
a informuje
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Puškvorec obecný
Acorus calamus

Nenápadný puškvorec patří k nej-
starším známým léčivým rostli-
nám. Pěstoval se a jako léčivka 
užíval nejprve ve starověké Číně 
a Indii. U nás má řadu historických 
a lidových názvů jako prustvorec, 
kalkán, šišvorec, tatarák nebo kal-
mus.
Botanici teprve před pár lety od-
halili, že není příbuzný áronovi-
tým rostlinám, ke kterým byl dříve 
řazen. Puškvorce tak tvoří samo-
statnou skupinu, řád puškvorco-
tvaré (Acorales). Jde o evolučně 
velmi staré jednoděložné rostliny.
Puškvorec obecný je původní v již-
ní Číně a Japonsku. Už ve starově-
ku se díky obchodu rozšířil do In-
die, pak do Egypta a dál k Řekům 
a Římanům. Severněji v Evropě 
se pěstuje od 12. století a z naše-
ho území je doložen ze 14. století. 
Dnes roste i v Severní Americe.
V Čechách se vyskytuje roztrouše-
ně jako součást biotopu bahnitých 
rybníků a mokřadů, kde upřed-
nostňuje trvalé zaplavení vodou 
a prosluněné stanoviště. V posled-
ních letech jeho populace ubývá.
Puškvorec je vytrvalá rostlina do-
sahující výšky 1,5 metru. Lodyha 
vyrůstá z větveného oddenku. Lis-
ty jsou dva centimetry široké a tva-
rem připomínají meč. Na rozdíl 
od podobných listů kosatce žluté-
ho mají zvlněný okraj.
Květenství složené z mnoha drob-
ných kvítků tvoří štíhlé žlutozelené 
až hnědavé palice. Kvete od června 
do července. V evropské popula-
ci nedozrávají semena. Jinak je 
plodem červená bobule. U nás se 
puškvorec množí jen vegetativně 
pomocí oddenků. Na rozdíl od ko-
satce je celá rostlina silně aroma-
tická. V Říčanech si puškvorec 
můžete prohlédnout v mokřadu 

na zahradě Muzea Říčany. V oko-
lí roste například u louňovických 
rybníků. Prodávají se i různé 
okrasné kultivary do zahradních 
jezírek.
Ve farmacii a lidovém léčitelství se 
používá sušený oddenek. Obsaže-
né látky působí příznivě při žalu-
dečních potížích. Dodnes se z od-
denku vyrábí žaludeční likér. Dále 
má puškvorec zklidňující účinky, 
působí také dezinfekčně a močo-
pudně. Široce ho využívá tradiční 
čínská medicína.
V gastronomii se puškvorec pou-
žívá k okořenění sladkých pokrmů 
v indické kuchyni. V západním 
světě se dříve oddenek kandoval.

Jakub Halaš

PříRoDA 
Říčanska
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Český svaz včelařů, z. s.
Základní organizace říčany
založeno 13. 9. 1908 

Ta sršeň, nebo ten sršeň?
Mluvit o tomto sociálním blanokřídlém 
hmyzu lze v ženském i mužském rodě. 
Vzhledem tomu, že hlavní „šéfovou“ je 
královna, která i přežívá zimu, nabízí 
se „ta sršeň“. Latinsky se nazývá Vespa 
a u nás žijící je například Vespa crabro 
neboli sršeň obecná. Ta je jednou z 22 
druhů žijících v mírných oblastech Ev-
ropy a Asie a zavlečena byla i do severní 
Ameriky.
O sršních koluje mnoho fám a zaruče-
ných polopravd. Entomologové je ob-
hajují, že dík své velikosti a hlasitému 
bzučení nahánějí lidem více strachu, 
než jaký je nutný. Pokud nejsou v bez-
prostředním ohrožení, vůči lidem nej-
sou agresivní a s použitím žihadla dlou-
ho vyčkávají. Dokonce i jejich jed není 
tak agresívní jako včelí, pokud ale není 
člověk na něj alergický. Inu entomolo-
gové. Nepopírají, že občas sršeň vnikne 
do úlu, kde loupí zásoby medu nebo se 
živí plodem včel, ale jinak to jsou mírní 
predátoři, kteří z 90 % loví dvoukřídlý 
hmyz, jako jsou např. mouchy. Rády si 
ale zobnou i vos, motýlů, a právě i včel. 
Touto masitou potravou krmí zejména 
své larvy, které jsou masožravé. Pro 
sebe využívají sladké šťávy z rostlin 
a ovoce. Přesto ale nejsou opylovači. 
Všeobecně jsou sršně výkonnými lovci 
a v blízkosti svých hnízd dokážou do-
slova zdecimovat populaci své kořisti. 
Hnízdo denně spotřebuje 0,5–1,5 kg 
hmyzu. Hnízdo sršně obecné zaklá-
dá oplodněná královna přeživší zimu 
někde v klidu vždy nové. Tam klade 
vajíčka, ze kterých se nejprve líhnou 
dělnice, které nejprve sama krmí. Poz-
ději, od konce srpna, klade vajíčka sa-
mečků a mladých královen. Ke konci 
léta a začátkem podzimu pak samečci 
oplodňují nové královny. Pouze oplod-
něné královny přežívají zimu a na jaře 
si zakládají nová hnízda a svojí kolonii. 
Je to běžný koloběh přírody. Ale my 
včelaři jsme z přítomnosti sršní poblíž 
našich úlů poněkud nervózní. Je prav-

da, že nám tento predátor (sršeň obec-
ná) někdy i pomáhá, sezobává-li můry 
a housenky zavíječe voskového a vosy, 
která včelstva též napadají kvůli med-
ným zásobám ke konci léta. Včely jsou 
schopny se do určité míry sršni při jejím 
vniknutí do úlu bránit, a to způsobem 
tzv. upečení vetřelce. Semknou se ko-
lem něj v těsném chumlu a začnou vy-
tvářet teplo prudkým máváním křídel, 
až teplota uvnitř koule dosáhne 47 °C, 
a sršeň teplem zabijí. Některé včely při 
tomto aktu také položí svůj život, obě-
tují se. Samozřejmě ne vždy to vyjde, 
ale silné zdravé včelstvo, kde funguje 
vše, jak má, se ubrání.
Jiná situace je, je-li zavlečen invazivní 
druh sršně tam, kde se mu včely bránit 
neumějí. Jedná se konkrétně o obáva-
nou sršeň asijskou (Vespa velutina), 
která byla omylem v nákladu dřeva při-
vezena do Francie z Číny v roce 2004. 
Rozšířila se po celé zemi a šíří se dál 
po Evropě směrem k nám. Je to druh 
sršně specializující se hlavně na lov 

a konzumaci včel. Jejich strategie lovu 
je tak zákeřná, že decimují včelstva 
téměř plošně a evropská včelstva se to-
muto predátorovi bránit neumějí. Fyzi-
ognomicky je to sršeň menší než sršeň 
obecná, ale kvůli záludnosti útoku je 
nebezpečnější. Nad česnem totiž číhá 
nehnutě od jednoho po několik desítek 
jedinců ve vzduchu a ve chvíli, kdy vče-
la vyčerpaně s nákladem na česnu při-
stane, zaútočí. Loví samozřejmě i jiné 
druhy včel, ale včela medonosná (Apis 
mellifera) je pro sršeň ideální v množ-
ství, ve kterém žije. Je to velké nebez-
pečí pro včely, a potažmo pro včelaře 
v celé Evropě. Už i u nás se tento pro-
blém intenzivně diskutuje, a i když její 
výskyt potvrzen zde ještě nebyl, moni-
torování a případné ohlášení výskytu je 
nutné a nesmí se podcenit.

Tak si držme palce a buďme ve střehu.

Vaši říčanští včelaři  
na www.vcelyricany.cz

Sršeň asijská

Dva druhy malých a dříve obyčej-
ných rybek se v české přírodě dostaly 
na hranici vymření. Jejich původní 
přirozený svět tvořila slepá ramena 
řek a měnící se tůně. Zvlášť karasi 
obecní (Carassius carassius) jsou 
dokonale přizpůsobení mimořádně 
těžkým podmínkám. V létě snesou 
malý obsah kyslíku ve vodě, přežijí 
takřka v bahně a v zimě se zase vy-
rovnají s tím, že voda v tůni promrzne 
až ke dnu. Před třiceti lety byli karasi 
téměř v každém návesním rybníčku 
a kluci je chytali jako své první ryby. 
Jejich populace se počítala na desítky 
milionů kusů. Nikdo nepředpoklá-
dal, že by se vytratili. Stejně to platí 
o slunkách obecných (Leucaspius  
delineatus), které tvořily tisícová 
třpytivá hejnka u hladiny. Jenže svět 
se mění a české nádrže postupně ob-
sadily nepůvodní invazní druhy ryb 
z východní Asie – karas stříbřitý (Ca-
rassius auratus) a střevlička východní 
(Pseudorasbora parva). Do českých 
vod je zavlekli rybáři s násadou jiných 
ryb a tyto druhy rychle vytlačily pů-
vodní české ryby. Trochu to připomíná 
invazi nepůvodních potkanů v Austrá-
lii nebo na Novém Zélandu. Střevlička 
východní se dokáže rozmnožit více 
než pětkrát za rok a samice karase 
stříbřitého zase nepotřebují pro roz-
množení samce. Jsou schopny par-
tenogeneze a velmi ochotně se kříží 
s dalšími druhy ryb. Náš karas obecný 
a slunka obecná se dostaly do kritické-
ho ohrožení. Zmizely i z vod na Říčan-
sku, ve středních Čechách už zbývá 
posledních pár lokalit přirozeného 
výskytu. Lidé navíc nevědomky této 
invazi napomáhají, když šíří jezír-
kové formy karasů (zlaté, červené, 
černé, bílé i zdánlivě přírodní formy) 
do volné přírody. Možná si někdo 
vzpomene na početná červená hejna 
asijských karasů v Srnčím rybníku. 
Tyto ryby jsou pro původní českou 
přírodu nesmírně nebezpečné. S žáky  
3. ZŠ u Říčanského lesa se snažíme 
o záchranu karase i slunky. Máme 
geneticky prověřené jedince z loka-
lity na Příbramsku, které se snažíme 
rozmnožit. Vysadíme je pak do něko-

lika desítek nádrží v Říčanech a okolí. 
Pomáhají nám s tím vědci Hydrobio-
logického ústavu Akademie věd ČR 
a České zemědělské univerzity. Vě-
říme, že se nám spolu s vámi podaří 
karase a slunky na Říčansko vrátit. 
Chtěli bychom tímto požádat, abyste 
se vyvarovali vysazování jakýchko-
li ryb do volné přírody. Zejména to 

platí u nádrží, které označíme. Jsme 
domluveni s jejich majiteli na vědec-
kém výzkumu. Moc děkujeme za Vaši 
pomoc. Pokud si pamatujete místa, 
kde karasi žili před rokem 1980, dejte 
nám prosíme vědět.

Vladimír Kořen 
vladimir.koren@seznam.cz

Zachaňme slunku a karase
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V půlce dubna proběhla tradiční úkli-
dová akce Ekocentra Říčany. Účast-
nilo se jí deset dospěláků a sedm dětí 
pročesávajících terén kolem křížení 
cyklostezky se silnicí 101. Bylo velice 
příjemné zase se setkat, věnovat se 
společné aktivitě, pomoct naší příro-
dě a obdivovat divoce rozvodněný po-
tok. Sesbírali jsme 30 pytlů vpravdě 
ohavného odpadu a pár překvapení 
(součásti kamionu, vysokonapěťové 
izolátory). Oproti minulým ročníkům 
byla letošní nadílka poměrně bohatá 
na pneumatiky, které jsme neopo-
menuli ke všeobecné radosti pouštět 
z kopce (a následně lovit z potoka).
Všichni účastníci akce sdíleli údiv 
a znechucení nad tím, kolik odpadu 
se válí kolem říčanských silnic a jak 

extrémní hnusárny dokážou lidé 
s klidným svědomím vyhodit do pří-
rody z jedoucího auta. Naše společ-
nost bude muset urazit ještě dlouhou 
cestu, abychom se přiblížili obrazu 
moderního evropského státu 21. sto-
letí, který tak pečlivě pěstujeme pro 
sebe i pro ostatní. Nadějí pro českou 
přírodu jsou probouzející se snahy 
o zálohování PET lahví a hliníkových 
plechovek – představují obrovský 

podíl v sesbíraném odpadu. Je třeba 
ovšem říci, že během našeho úklidu 
dominovaly emoce pozitivní. Přišly 
nové tváře, děti trhaly rekordy (nej-
hmotnější nález se podařil Jendovi 
Skalošovi a jeho pneumatice od ka-
mionu, největší délkový rozměr patřil 
rezavé železné traverze bratrů Ma-
těje a Kryštofa Kolářových). Poprvé 
jsme naši akci podnikli ve spolupráci 
s městem Říčany (děkujeme paní 
Voráčkové). S radostí pozorujeme 
úklidové vycházky organizované ří-
čanskými školami (držíme palce paní 
Stinglové). Je povznášející vědět, že 
nás je mnoho!
Všem sběračům velký dík a na shle-
danou zase za rok!

Martin Karáč

Uklízeli jsme náš svět
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Jak se připravit na dovolenou,  
když nosíte brýle?
Za chvíli začíná období letních dovolených, a tak nás 
čeká i příprava věcí, které si s sebou potřebujeme zabalit. 
Na některé z nich bychom neměli rozhodně zapomenout, 
aby dovolená proběhla podle našich představ a místo 
odpočinku jsme nakonec neřešili nepříjemnosti. Jednou 
z věcí, která by nám mohla znepříjemnit prázdniny, je 
ztráta nebo poškození brýlí či kontaktních čoček. Každý 
stát má jiná pravidla, a ne vždy se dá řešit situace na místě. 
Na cestách po Španělsku či Švýcarsku musíte vždy, když 
řídíte auto, mít brýle. V USA zase nekoupíte kontaktní 
čočky bez receptu. Nenechte si zkazit dovolenou a dobře 
se na ni připravte.

náhradní dioptrické brýle? na dovolenou nutnost!
Pokud jste nositelem dioptrických brýlí, ať už na dálku, 
na blízko nebo používáte multifokální brýle, vždy je dob-
ré nevyrážet na cesty bez rezervních brýlí. S brýlemi sa-
motnými se nám může stát na cestách cokoliv a nezaleží 
na tom, zda budete mít aktivní dovolenou nebo odpočin-
kově ležet na pláži. Do kufru vždy přibalte jedny náhradní 
dioptrické brýle na čtení či na dálku se správnými dioptri-
emi. V případě, že náhradní brýle nemáte, je ten správný 
čas si je pořídit. Věřte, že vám udělají službu nejen na do-
volené. V POP OPTIK navíc právě teď můžete mít jedny 
kompletní dioptrické brýle v oblíbené akci 1 + 1 zdarma. 
Své brýle nejen na dovolené ukládejte do pouzdra a vždy je 
čistěte hadříkem z mikrovlákna k tomu určeným. Odmění 
se vám za to delší životností.

jaké kontaktní čočky jsou vhodné na dovolenou?
Pro svobodu pohybu při letních dovolených jsou ideální 
volbou kontaktní čočky. Pokud jste nositelem kontaktních 
čoček a plánujete si je vzít i na dovolenou, tak nejen správ-
ná zásoba kontaktních čoček je vhodná, ale opět doporu-
čujeme si s sebou přibalit i dioptrické brýle. Na cestování 
se obecně doporučuje pořídit si vždy jednodenní kontakt-
ní čočky. Odpade vám čas strávený péčí o ně, nemusíte 
tak mít s sebou ani roztok, protože jednodenní čočky ráno 
nasadíte a večer vyhodíte. Při dobré zásobě se nemusíte 
bát ani ztráty nebo poškození čoček. Především v rámci 
hygieny očí je to nejlepší řešení. Pokud kontaktní čočky 
nenosíte, ale chtěli byste si je pořídit, neváhejte a objed-
nejte se na tzv. první aplikaci do POP OPTIK. Náš zkušený 
optometrista vás vyšetří, určí vhodný typ a naučí vás čočky 
používat. V POP OPTIK se můžete navíc objednat přímo 
na konkrétní čas a z pohodlí domova online.

na dovolenou jedině se slunečními brýlemi
Plavky, opalovací krém a sluneční brýle jsou na dovole-
né nepostradatelné. Sluneční brýle poskytují ochranu 
zraku proti škodlivému UVA a UVB záření, které je ob-
zvláště u moře velice silné. Stejně tak, jako chráníme naši 

kůži před spálením, bychom měli chránit i náš zrak, a to 
i u dětí. Pokud jste navíc nositelem dioptrických brýlí, 
jsou skvělé samozabarvovací brýle, které vás ochrání před 
sluncem a zároveň zajistí perfektní korekci zraku. Poří-
dit si můžete také stálobarevné dioptrické brýlové čočky 
v mnoha barevných variantách. Tyto dioptrické brýle 
můžete získat i v akci 1 + 1 zdarma či můžete využít akce  
40 % sleva na všechna brýlová skla. Akce platí i pro výměnu 
skel do vaší stávající obruby. A pokud si chcete na dovole-
nou pořídit nějaké nové sluneční brýle, v POP OPTIK vám 
nabízíme široký výběr kvalitních slunečních brýlí na sport 
i na parádu. V nabídce máme brýle z nejnovějších kolekcí.
U moře se brýle mnohem snadněji poškodí. Dodržujte 
pár jednoduchých zásad a chraňte je tak před pískem, 
solí a sluncem. Když brýle právě nemáte na nose, uložte je 
vždy do pouzdra. Skla čistěte vždy speciálním hadříkem, 
a to vždy po opláchnutí čistou vodou. Předejdete tak jejich 
poškrábání. Nikdy své brýle nenechávejte ležet na sluníč-
ku nebo v rozpáleném autě.
Před odjezdem na dovolenou se ujistěte dostatečně do-
předu, zda máte v rámci své optické výbavy vše potřebné 
a v dobré kondici. V naší pobočce POP OPTIK v Říčanech 
na adrese 17. listopadu 1188/5 vám rádi poskytneme pro-
fesionální servis, včetně čištění a kontroly vašich brýlí. Tě-
šíme se na vaši návštěvu, kde vám pomůžeme s kontrolou 
zraku, doporučíme vhodné kontaktní čočky a nabídneme 
široký výběr dioptrických a slunečních brýlí, vše v příjem-
ném prostředí a s šálkem kávy nebo čaje.

inzerce



Pro seniory Pro seniory

3736

vážení přátelé koloběhu a milovní-
ci výletů,
léto je už za dveřmi a Vy jej můžete 
opět trávit na cestách s Koloběhem. 
Ve středu 28. června navštívíme 
opočno, renesanční trojkřídlý zámek 
s krásným arkádovým nádvořím 
v podhůří Orlických hor. Prohlédne-
me si komnaty s dobovým zařízením – 
reprezentační salón, jídelnu, ložnici 
a pracovnu knížete, snídaňový po-
koj, malou a velkou obrazárnu, bo-
haté sbírky obrazů, skla a porcelánu, 
knihovnu s 12 000 svazky, africkou 
síň se sbírkami z cest knížete Josefa II. 
Colloredo-Mansfelda a jeho soukro-
mé i reprezentační pokoje. Uniká-
tem zámku je rozsáhlá sbírka zbraní, 
která patří k nejvýznamnějším sbír-
kám tohoto typu u nás. Podíváme se 
i do nádherného přírodně krajinář-
ského parku v údolí Zlatého potoka, 
který k zámku přiléhá. V parku jsou 
k vidění drobné krajinářské stavby – 
letohrádek, míčovna, empírový pal-
mový skleník, čínský pavilon i ně-
kolik vyhlídek na zámek, Krkonoše 
i Orlické hory. Odpoledne zavítáme 
do malebného městečka dobruška, 
kde si prohlédneme expozice Vlas-
tivědného muzea – rodný domek  
F. L. Věka, dům malíře Františka 
Kupky, synagogu, expozici vojenské 
geografie – a vystoupáme i na rad-
niční věž s výstavou hrdelního práva 
v mezipatře.

cena výletu: 490 kč
odjezd: v 7.00 od penny marketu 
Říčany
přihlášky: od úterý 13. června, 
SMS zprávou na telefonní číslo 

739 989 672 nebo na e-mail info@
kolobeh-ricany.cz. Cenu výletu je 
nutné uhradit do 20. června, po tomto 
datu budou nezaplacené rezervace 
uvolněny ve prospěch náhradníků.
Ve čtvrtek 20. července zamíří-
me do Českého středohoří, jen 
několik kilometrů od Litoměřic. 
Naším cílem bude zámek plosko-
vice, soukromá rezidence a letní 
sídlo posledního korunovaného 
českého krále a rakouského císaře 
Ferdinanda V. Habsburského. Po 
roce 1918 byly Ploskovice letním 
sídlem ministra zahraničí. Zámek 
je působivou ukázkou vrcholného 
baroka u nás. Uvidíme stylové in-
teriéry s malbami Josefa Navrátila 
a sochami Václava Levého. Přilehlý 
park byl původně koncipován jako 
malé Versailles. Ozdobou parku 
jsou především grotty – umělé jes-
kyně s lasturovými fontánami a so-
chami atlantů. Ze zámku se vydáme 
do vísecké rychty v nedalekých 
Kravařích. V jedné z největších 
roubenek u nás je dnes rozsáhlá 
expozice lidové architektury a ven- 
kovského bydlení. Uvidíme také 
aktuální výstavu Chalupy herců, 
muzikantů a zpěváků. A náš letní 
výlet zakončíme opékáním špekáč-
ků na romantické zřícenině hradu 
Helfenburk.

cena výletu: 490 kč   
odjezd: 7.00 od penny marketu 
Říčany
přihlášky: od úterý 4. července SMS 
zprávou na tel. 739 989 672, e-mail: 
info@kolobeh-ricany.cz. Cenu vý-
letu je nutné uhradit do 14. července, 
po tomto datu budou nezaplacené 
rezervace uvolněny ve prospěch ná-
hradníků.
na tento výlet nebude čerpána do-
tace města Říčany, mohou se na něj 
hlásit i senioři s bydlištěm mimo 
katastr obce. na jednu rezervaci je 
možné přihlašovat maximálně dvě 
osoby.
Chcete darovat výlet s Koloběhem 
svým blízkým k významnému život-
nímu jubileu? Vyzvedněte si u nás 
dárkový poukaz! 
Přejeme Vám mnoho šťastných kilo-
metrů na cestách za poznáním.

Martina Vavřincová
zástupkyně ředitelky

SeNIorCeNTrUm 
říČANy

Prohlídkou zámku Pátek nad Ohří 
i parku v Libochovicích jsme uzavřeli 
jarní výlety a pomalu se přesouvá-
me na letní. Výlety děláme zcela bez 

jakýchkoli dotací a ve svém volném 
čase, takže je to sice náročné, ale 
zvládnout se to dá. Na červen jsme 
připravili výlet do jižních Čech, kon-

krétně na Třeboňsko. Těšíme se 
na viděnou při cestování za krásnými 
přírodními a kulturními památkami.
 Irena Moudrá

PRoHLíDKA ZáMKu TřeboŇ 
(a dalších památek oblasti)

20. června 2023

odjezd:
7.15 hod. z aut. zastávky K žel. stanici, 
7.30 hod. z aut. Masarykovo náměstí

cena: 450 Kč (zahrnuje dopravu, vstup-
né, pojištění)

Přihlášení a rezervace:
Irena Moudrá

telefon: 724 094 462 pouze SMS  
nebo Whatsapp)

e-mail: seniorcentrumricany@centrum.cz 
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Obecně prospěšná společnost
Masarykovo náměstí 6, Říčany  •   Na Obci 2049, Říčany  •  www.cestaintegrace.cz

Klub Cesta rozšiřuje své bezplatné služby
Představujeme projekt Cesta 
ke zdravému já, který startujeme 
v Klubu Cesta od 1. 6. 2023. Máme 
velikou radost, že projekt vyšel 
a konečně dokážeme zajistit psy-
choterapii pro naše klienty a další 
děti v Říčanech a okolí zdarma. Je to 
velký úspěch a rozvoj naší současné 
služby. Realizací projektu chceme 
zlepšit celkovou spokojenost dětí 
a mladistvých, naučit je více doved-
nostem a rozvinout jejich schop-
nost zvládat různé zátěžové situace 
a z toho plynoucí stres tak, aby to ne-
vedlo k rozvoji psychických poruch, 
ale naopak se posilovala jejich odol-
nost. Chceme děti naučit, jak mohou 
trávit volný čas způsobem, který pro 
ně bude zdravý a bude rozvíjet jejich 
potenciál. Nabídneme jim aktivity, 
které posílí jejich sebedůvěru a bu-
dou zároveň sloužit jako psychohy-
giena. Zaměříme se nejen na psy-
chické zdraví, ale i na to fyzické, 
které je neoddělitelnou součástí cel-
kového zdraví. Mezi klíčové aktivity, 
které budou nabízeny zdarma patří: 
psychoterapie, terapeutická skupi-
na, krizová intervence, profesionál-
ní chatové poradenství, doučování, 
rozvojové workshopy. Sledujte ak-
tuality o projektu na IG #klubcesta 
a na webu www.cestaintegrace.cz.

Tereza Zajíčková,  
vedoucí Klubu Cesta

Projekt Cesta ke zdravému já 
a jeho aktivity jsou financovány 
z Operačního programu Za-
městnanost plus, číslo projektu: 
CZ.03.02.02/00/22_017/0000903. 

Květnový pochod Cestou ko-
coura Mikeše otevřel veřej-
nosti revitalizovanou trasu 
stezky pro pěší, cyklisty 
i koloběžkáře. nová cesta 
kocoura mikeše označená 
logem kocourovy boty má 
14 zastavení, kde jsou popsá-
ny příběhy z knihy kocour mikeš. 
trasu si lze projít či projet kdykoliv, 
stejně tak si na ní můžete kdykoliv 
zkusit tzv. putování s mikešovým 
pasem.
V některém z „ladovských“ info-
center či u partnerů Ladova kraje 
si vyzvednete Mikešův pas nebo 
si jej stáhnete z našich webových 
stránek a vytisknete. Z pohádkové 
trasy hned tak nesejdete, provázet 
vás budou žulové kilometrovníky 
z Hrusic, odkud černý kocourek 
pocházel až do cca 25 km vzdálené-
ho mukařova.

Motivací k putování může 
být nejen objevování 
pohádkového příběhu 
o po dvou chodícím 
a mluvícím kocouro-

vi z pera Josefa Lady, 
ale také odměna. může-

te získat pamětní minci 
nebo sběratelskou vizitku/nálep-
ku. odměny budou k vyzvednutí 
opět v „ladovských“ infocentrech 
a u partnerů ladova kraje. putová-
ní si rozložte podle svých možností 
do více dní či měsíců. jde o to, užít 
si místa, která ještě neznáte, a se-
známit děti s odkazem josefa lady 
pojícím se s naším regionem.
do pasu sbíráte čtyři razítka, prv-
ní z Hrusic a poslední z Mukařova, 
kde kocourek opouští Ladův kraj  
a vydává se dál do světa. seznam 
logem boty označených razítkova-
cích míst z obcí na trase naleznete 

na našem webu a přes Qr kód v mi-
kešově pase.
v každé z obcí na trase lze najít 
i něco zajímavého, např. v Hrusicích 
památník rodiny ladových s obřím 
plyšovým Mikešem. V cílovém Muka-
řově uvidíte kromě vzácného kostela 
a venkovní řezbářské expozice i nový 
vyřezávaný mikešův pomník, sym-
bol konce kocourkova putování tímto 
regionem.
Budeme rádi, když 
vás cesta inspiruje 
k přečtení dalších 
d o b r o d r u ž s t v í , 
která Mikeš zaží-
val, než se ze světa 
zase vrátil domů, 
a možná i k dalším turistickým či cyk-
listickým výpravám po Ladově kraji.

Za celý Dobrovolný svazek obcí Vám 
všem přejeme příjemné putování.

Putování s mikešovým pasem 

Vyvrcholení naší činnosti:  
TVŮrČí DeN Pro DĚTI – 4. ČerVNA

program mateŘskÉHo cent-
ra a keramiky na červen
1. 6. večerní keramika s Evou 
(18.30–21.00)
6. 6. Mumspace na téma aromatera-
pie pro děti (9.00–11.00)
7. 6. Angličtina pro rodiče s dětmi
14. 6. Angličtina pro rodiče s dětmi

20. 6. MumSpace oblíbená jóga pro 
maminky s dětmi (9.00–11.00)
prázdninové tábory v mraveniš-
ti (ještě pár volných míst)
příměstský tábor na kolech i. 
(8–14 let), bike park tehov 
10.–14.července
příměstský tábor na kolech ii. 
(8–14 let), bike park tehov 
7.–11.srpna 
skřítek tvořílek a víla tanculka 
v zajetí čar a kouzel (5–12 let) 
10.–14.července
lÉtobraní – pobytovÝ  
tábor v krkonošícH 
26. srpna – 2. září
Všechny podstatné informace najde-
te na webu www.mraveniste.info
nový školní rok – kdy se můžete 
hlásit do nových kurzů?
Na září pro vás nachystáme spoustu 
novinek, proto neváhejte již od kon-
ce června sledovat naše webové 

stránky. Zaběhnuté kroužky, jako 
jsou kresba a malba, keramika, 
MumSpace, programování, hudeb-
ní kroužky, školička, zábavná fyzika 
a další, budou vypisovány již v prů-
běhu prázdnin, proto neváhejte 
s přihlašováním. Veškeré informace 
naleznete na webu www.mraveniste.
info. O prázdninách prostory Mrave-
niště zvelebíme, nechte se překvapit!
děkujeme Vám všem, kteří jste našli 
v Mraveništi aktivity, které vás bavily, 
obohatily a přispěly k vašemu rozvoji. 
Těšíme se, že k nám po prázdninách 
opět zavítáte. Děkujeme i lektorům, 
kteří Vám chodí předávat své zku-
šenosti, nápady a tráví mezi vámi 
spoustu času. Do třetice děkujeme 
městu Říčany za trvalou podporu, 
hlavně finanční, jak na provoz Mra-
veniště, tak i na akce během roku.
Krásné prázdniny!

Nina Šafránek, koordinátorka

zveme vás na 
Tvůrčí den – oslavu činnosti 

Mraveniště! akce se koná 
za každého počasí 4. června 
od 9 hodin v ulici Bezručova 
(keramická dílna a Mateřské 

centrum). Těšit se můžete 
na otevřenou keramickou dílnu, 
tvůrčí výtvarné dílničky pro děti 

malé, větší i jejich doprovod.
Přijďte s námi strávit příjemné 
dopoledne, těšíme se na vás! 

Akce je zdarma, nikdo  
neodejde bez odměny. 
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Jaro u říčanských rybářů
V jarních měsících měli rybáři spoustu 
práce. Ihned v březnu proběhly výlovy 

rybníků v areálu sádek na Marvánku, ze kterých byla vysa-
zena rybí obsádka do sportovních revírů Jureček a Mlýn-
ský pro širokou rybářskou veřejnost. Jednalo se o pestrou 
násadu ryb, jako je například kapr, amur, lín, candát atd.
Další práce probíhaly při úklidu říčanských rybníků a je-
jich okolí: prořezem náletových dřevin, úklidem a sběrem 
odpadků po zimních měsících. Zajímavostí bylo vylovení 
utopeného divočáka z koupaliště Jureček.
Po domluvě s oddělením technické správy města jsme uklidili 
a vyčistili vodoteč Smrkovka, kde nám město poskytlo pyt-
le na odpad, rukavice a zajistilo bezplatné odvezení odpadu 
do sběrného dvora, za což patří městu velké poděkování. Ne-
malé problémy nám rybářům způsobuje každé jaro nemoc ryb 
tzv. „jarní virémie“, proto se můžete občas setkat na chovných 
i sportovních rybnících s uhynulou rybou. Snažíme se je při 
pravidelných kontrolách vodních ploch likvidovat. Tato ne-
moc zmizí s oteplováním vody v nádržích.
Dále se můžete setkávat na „Mlejňáku“ a Jurečku se členy 
rybářské stráže, kteří ve spolupráci s městskou policií dohlí-
žejí na dodržování pravidel rybolovu a také na chování ve-
řejnosti u vody a v přírodě. Tato spolupráce funguje na vel-
mi dobré úrovni a přispívá k ochraně životního prostředí.
Opět se rozeběhl rybářský kroužek pro naše školní děti, 
které po sychravých měsících strávených teorií mohou 
konečně využít nabytých znalostí a zpříjemnit si chvíle 
u vody.

Naše organizace má 650 členů, je třeba všem zajistit po-
volení k lovu ryb, tudíž od zimních měsíců až do pozdní-
ho jara probíhal prodej rybářských povolenek v klubovně 
místní organizace na Marvánku. Pro zajímavost bylo pro-
školeno 35 nových zájemců, kteří se stali rybáři.
Koncem jara a začátkem léta budou dále probíhat brigá-
dy v okolí říčanských rybníků na úklid a sečení trávy, ale 
o tom zase třeba příště.

S rybářským pozdravem  Petrův zdar
Pavel Novák, předseda MO Říčany

O letních prázdninách může nastat situace, kdy potřebu-
jete zařídit péči o své nejbližší po dobu dovolené. Pokud 
pečujete o své blízké v seniorském věku nebo o osobu se 
zdravotním postižením, můžete využít naši službu osobní 
asistence, která se ve Vaší nepřítomnosti o Vaše nejbližší 
postará v jejich přirozeném domácím prostředí. Službu 
je možné nasmlouvat na předem stanovené pravidelné 
termíny nebo po předchozí domluvě i v nepravidelných 
časech podle potřeb klienta. Jde o placenou službu a ceník 
naleznete na našich webových stránkách nebo zavolejte 
pro bližší informace.
Komunitní centrum Říčany nabízí možnost si za sym-
bolický udržovací měsíční poplatek na základě uzavřené 
smlouvy zapůjčit nově pořízené kompenzační pomůcky. 
Jde o trojfunkční chodítka, sedátka do sprchy, závěsná 
vanová sedátka, pojízdné servírovací stolky k lůžku apod. 
Podrobnosti o pomůckách, které nejsou hrazeny zdravot-
ní pojišťovnou, najdete na našich webových stránkách. 
Z Nadace ČEZ se nám povedlo získat dotaci na rozvoj 
profesních dovedností zaměstnanců ve výši 80 000 Kč. 
Finance využijeme na povinné vzdělávání v oblasti krizo-
vé intervence, práci s psychiatrickým klientem a rozšíření 
znalostí v souvislosti s paliativní péčí.
Zapojili jsme se do celorepublikové dobrovolnické potra-
vinové sbírky. V sobotu 22. dubna 2023 jste mohli v říčan-
ském Penny Marketu přispět nákupem potravin a dro-
gistického zboží a odevzdat je kolegyním z Komunitního 
centra Říčany do prodejních vozíků. Potřebných lidí bo-
hužel přibývá a je důležité doplnit zásoby potravinových 
bank, které pak často drží ty nejchudší nad vodou. Nám 
se povedlo díky Vám předat 14 naplněných banánových 
krabic. Děkujeme.

S úctou Pavlína Šantorová Filková,  
ředitelka společnosti

Pokud se chcete stát patronem Komunitního centra 
Říčany a podpořit nás v naší práci,  

ozvěte se nám. Veškeré informace o naší organizaci, 
podrobné kontakty i návod, jak nás podpořit,  

naleznete na internetových stránkách  
www.kcricany.cz.

E-mail: info@kcricany.cz, tel. 774 780 141  
nebo 737 587 130

Osobní asistence – Bc. Kamila Šourková:  
tel. 604 522 625

Program pro rodiny – Lucie Sochůrková, diS.:  
tel. 737 536 205

Gratulace
dne 20. 6. 2023 se do-
žívá významného jubilea 
naše milovaná mamin-
ka, babička a prababič-
ka Věra Pátková.
Milá Věruško, k Tvým 
devadesátým narozeni-
nám Ti ze srdce přejeme 
vše nejlepší, pozitivní 
mysl a radost ze třinácyti 
pravnoučátek. 
Za celou širokou rodinu synové  
Roman a Václav.

Nejbližší Lékárnu AGEL najdete v Nemocnici AGEL Říčany
na ulici Smiřických 315/26

*Sleva platí pro nákup volně prodejného sortimentu.



Pro děti a rodiče Pro děti a rodiče

4342

Skautské pálení čarodějnic
Odpoledne před Prvním májem se již 
tradičně konaly skautské čarodějnice. 
I letos se přes 40 nadšených malých 
lovců a lovkyň čarodějnic sešlo u skaut-
ské klubovny, aby pomocí důvtipu, 
mrštnosti, odhodlání a spolupráce se-
sbírali jednotlivé části a pak podle fan-
tazie čarodějnice složili.  Výstava stra-
šidelných, elegantních a roztomilých 
čarodějnic byla natolik reprezentativní 
a krásná, že nejenom mně se jich sko-
ro zželelo, abych se přimluvila za jejich 
záchranu. Nicméně nakonec vše dobře 
dopadlo a čarodějnice se na koštěti 
přemístily na připravenou hranici, kde 
měly své bidýlko a… Konec asi tušíte. 
Na závěr celé akce se opekly špekáčky, 
povídalo se a hrály se hry.

Díky za krásné odpoledne!
Markéta Hubínková

Nabízíme vám možnost strávit nezapomenutelný 
týden od 29. 7. do 5. 8. 2023 na English Sport
Campu v přítomnosti rodilých mluvčích z USa  
a ze Severního Irska v krásném prostředí  
u řeky Sázavy (www.garnataurus.cz).

dopoledne se budeme věnovat výuce angličtiny. Jak 
pro začátečníky, tak pro pokročilé, nebo bude možné 
jen konverzovat s rodilým mluvčím. Bude připraveno 
šest úrovní. Odpoledne bude patřit workshopům, 
sportům a dalším aktivitám venku. Každý večer bude 
setkání plné hudby, her a povídání o životních hodno-
tách z pohledu křesťanství. Těšit se můžete na jeden 
celodenní výlet a výbornou kuchyni. Pořádá Církev 
bratrská Říčany, Neratovice a Křesťanská akademie 
mladých 

Sporty: baseball, spikeball, fotbal, americký fotbal, 
frisbee, volejbal, ping pong, šerm, lukostřelba, vrhání 
nožů, baseball, spikeball. Workshopy: vztahy, strate-
gie zvládání stresu pod vedením zkušené psycholožky, 
coffee workshop. Pro mládež ve věku 15–25 let Cena: 
Při přihlášení do 30. 6. 2023 s uvedeným var. symbolem 
„23231“ cena 5290 Kč, poté 5490 Kč.

Informace a přihlášky najdete na: www.cbricany.cz

AHoJ PRáZDniny! 
Tak jsme zvládli další školní 
rok. Někdo na pohodu, někdo 
s pořádnými šrámy (a nejde jen 
o špatné známky). Pojďte spo-
lečně s námi poděkovat za to, co 
nám školní rok přinesl a zamys-
let se nad tím, co se nepovedlo 
a proč. Možná existuje řešení, jak všechno změnit 
k dobrému. Tak aHOJ PrÁzdNINY…
Těšíme se na vás v neděli 25. 6. 2023 od 10.00  
na Marvánku u restaurace.

Církev bratrská Říčany

english Sport Camp
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Červen s muzeem
V muzeu pokračuje výstava tvořiště. V kreativním pro-
storu se necháváme inspirovat přírodou a jejími živly. 
V řemeslné dílně vybavené ponky, nástroji a různorodými 
materiály můžete tvořit podle své fantazie nebo podle při-
pravených tematických tipů našich lektorek. V badatel-
ském kabinetu vás čeká zkoumání přírodních jevů a krás 
a jejich souvislostí s lidskou činností, mikroskopování 
i stavění města budoucnosti podle vašich ideálních před-
stav. Prostor je uzpůsoben pro dospělé i děti.
V nejbližších týdnech vás zveme do muzea a do říčan-
ských ulic na vycházku do města budoucnosti (8. 6.), 
na podvečer plný tvoření v prostředí Říčanské hájovny 
nazvaný Hedvábný šátek (11. 6.) a do Geoparku Říčany 
na workshop Horniny a minerály pro každého (13. 6.). 
Bude se konat také úplně první letní večer v muzejním 
klubu (22. 6.). Pro bližší informace sledujte náš web i pla-
káty na vývěsních tabulích. Akce Muzea Říčany v roce 
2023 finančně podporují Středočeský kraj a Ministerstvo 
kultury ČR.

Tvořivá oslava narozenin 
Oslavte své narozeniny tvořivě! Zarezervujte si Tvořiš-
tě jen pro oslavence a jeho partu. Budete mít k dispozici 
vybavenou dílnu s nástroji a materiály a také celou bada-

telnu. Součástí oslavy je program vedený zkušenou lek-
torkou, během kterého si každé dítě vlastnoručně vyrobí 
dřevěné zvířátko, které si odnese na památku. Společně se 
také budeme inspirovat přírodními krásami a podíváme se 
do mikroskopů přírodě na zoubek. Při hezkém počasí lze 
využít i muzejní zahradu s obřím hnízdem v koruně stro-
mu. Oslava trvá tři hodiny. Bližší informace najdete na 
našich webových stránkách, můžete také zavolat na čís-
lo 722 074 782 nebo napsat na e-mail janasvandova@
muzeum.ricany.cz. 

Příměstské tábory  
v muzeu
Nevíte, jak zabavit děti během prázdnin? Potřebujete za-
jistit program na jeden den nebo na celý týden? S našimi 
zkušenými lektorkami si mohou děti užít zábavu v malé 
skupině s vrstevníky a přitom se i něco naučit. Program 
probíhá v muzeu, Geoparku Říčany, na muzejním Dvorku 
a v terénu v okolí Říčan. Tábory jsou určeny pro děti od 7 
do 12 let. Přihlašujte děti přes elektronický formulář, kte-
rý najdete na webu muzea v sekci akcí.

Od 10. července do 25. srpna ve všední dny od 8 do 16.30 
hodin poběží tento program:

Pondělí – Den s řemesly
Úterý – Den se zvířaty
Středa – Den v mikrosvětě
Čtvrtek – Den ve středověku
Pátek –Den v geoparku

    
Ze sbírek muzea: socha Jezulátka
Tato masivní kolorovaná socha Jezulátka je 
největší ze sbírky křesťanských sošek Muzea 
Říčany. Vyniká také svou zachovalou barevnos-
tí. Částečně splňuje charakteristiky zobrazení, 
pro které se vžilo označení Pantokrator, 
tedy „vládce všeho“. V tomto typu 
zobrazení postava Ježí- še hledí zpříma 
na diváka, jednou rukou žehná a v druhé 
ruce obvykle drží evangelium. V našem 
případě je evangelium nahrazeno zlaceným 
královským jablkem, které zdůrazňuje jeho roli 
vládce světa. Ježíšek je oblečený do růžové košil-
ky zdobené zlacenými ornamenty a na jeho hrudi 
vyniká Srdce Páně.
Motiv Srdce Páně se objevuje už ve středověku, 
největší popularity ale dosahuje od přelomu 19. 
a 20. století. Srdce odkazuje k symbolice niter-
ného pohybu, který vyjadřuje chápání církve 
jakožto hnutí, jež směřuje k naplnění sebe 
samé ve všeobjímající lásce, kterou Kristovo 
Srdce reprezentuje. Soška je součástí kolek-

ce skulptur, svatých obrázků a podmaleb na skle, 
které nyní Muzeum Říčany vystavuje v rámci 
aktuálního Špeku sezóny. Na stránkách mu-
zea si můžete prohlédnout kompletní katalog 
a také si poslechnout poutavý podcast o význa-
mu a roli náboženských artefaktů v domácnos-
tech našich předků.

Radek Holodňák

Rozšiřte náš říčanský poklad!
Často doma nacházíme věci, u kterých by nás ani 
nenapadlo, že vlastně mohou být pokladem. Svou 
hodnotu však získají, když se stanou součástí 
tematické sbírky. a protože český zákon chápe 
muzejní sbírky jako součást národního pokladu, 
rozhodli jsme se požádat vás o spolupráci v jeho 
rozšiřování. To vše v souvislosti s novou miniexpo-
zicí, kterou jsme pro vás nachystali v naší hlavní 
budově. Říkáme jí Špek sezóny a vystavujeme 
v ní ty nejhodnotnější kolekce z našeho sbírkového 
fondu.
Máte doma předměty, které by mohly s našimi 
vystavovanými kolekcemi souviset (kuřácké náčiní, 
svaté obrázky, hračky, …)? Budeme moc rádi, když 
nás kontaktujete. Stojíme jak o krátkodobé výpůjč-
ky, tak o vaše dary. Předměty u nás dostanou nále-
žitou péči, budou zachovány pro budoucí generace 
a vaše jméno se s darem navěky zapíše do našich 
přírůstkových knih. Vy i váš předmět se stanete 
součástí živé historie Říčan.
Špek sezóny můžete zdarma navštívit od úterý 
do čtvrtka a o víkendu od 14 do 18 hodin v hlavní 
budově muzea v rýdlově ulici. Kolekce 
si také mů-
žete prohléd-
nout online 
na našich 
stránkách 
a poslechnout 
si tam souvi-
sející zvukové 
pořady.

Jak souvisí svaté obrázky a alobalové  
čepičky proti chemtrails?  

Je víra v placatou zemi nějak podobná  
víře ve strašidla? čeho se báli lidé  
v 19. století a čeho se bojí dnes?  

Pokud vám utekla přednáška Petra Janečka 
od magie a nadpřirozena ke konspiračním 

teoriím, najdete ji na facebooku  
a na youtube kanálu Muzea říčany.   
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Naše školka Ku-
řátko se na konci 

března připojila k celorepublikové 
akci na podporu dětského čtenář-
ství s názvem Noc s Andersenem. 
Cílem bylo procvičit u dětí předčte-
nářské dovednosti – orientaci 
v obrázcích, usuzování na základě 
vlastních zkušeností i předvídání 
– a dovést děti k poznání, že kniha 
je zdroj zábavy i poučení, a vzbudit 
v dětech celoživotní zájem o četbu.
Paní učitelky Lucka a Jana připra-
vily v rámci této akce pro děti ze 
třídy Koťátek celodenní program 
završený společným přespáním 
dětí ve školce.
Děti se v pátek ráno 31. 3. 2023 
sešly ve třídě se svými plyšovými 
medvědy různých druhů a velikos-
tí a projektový den s knihou mohl 
začít. Odvážné děti ze třídy Koťá-
tek si užily školkový den a noc 
s knihou Daisy Mrázkové Můj 
medvěd Flóra. Příběh o medvědi-
ci vede děti k empatii, altruismu 
a k prosociálnímu chování. Kníž-
ku si děti společně se svými učitel-
kami nejen přečetly, ale zároveň si 
její příběh i postupně prožily. S vy-
užitím metod dramatické výchovy 
vedly učitelky děti k tomu, aby si 
vyzkoušely pocity, jaké asi proží-
val medvídek opřený o strom, když 

si ho nikdo nevšímal. Pak se stejně 
jako medvídek v příběhu ve dvoji-
cích navzájem jemně vypraly. Za-
hrály si na tátu z příběhu a pozná-
valy, kdo je schovaný pod dekou. 
Stejně tak si pak hrály na postavy 
z příběhu Petra a Helenky a se-
znamovaly svoje medvědy s hrač-
kami ve třídě. S pomocí obrázko-
vé dětské knihy s názvem Mapy, 
kde je vykreslen svět, poznávaly 
Flóřiny předky. Nejvíce ovšem děti 
nadchlo večerní dobrodružné vy-
hledávání „ztracených“ Flóřiných 
dopisů. Paní učitelky je ukryly 
po celé budově školy. Neobvyklý 

byl pro děti pobyt na školní zahra-
dě v nezvyklou podvečerní dobu 
se zážitkem stmívání i společná 
večeře, kdy za okny školy byla už 
úplná tma. Pak děti na dobrou 
noc shlédly večerníček, o čem ji-
ném než o medvědech, a už hajdy 
do peřin. Druhý den v sobotu ráno 
se po medvědí snídani děti s úsmě-
vem vítaly se svými rodiči, a jak 
řekl jeden hoch: „Tahle přespá-
vačka byla vážně super.“ Den i noc 
s Flórou byly zkrátka báječné.

Lucie Šůchová,  
zástupkyně ředitelky

Noc s Andersenem – nocování ve školce
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HUrá NA PráZDNINy 
Do KoLoVráTKU

Milí rodiče,
jako každý rok se v Kolovrátku roz-
běhnou prázdniny plným proudem.
Chtěli bychom Vás pozvat na prázd-
ninový program plný her a zábavy pro 
Vaše ratolesti.
Každý týden bude tematicky zaměřený: 
příprava kulinářských dobrot, zábava 
s piráty a mořskými vílami, výprava 
do světa dinosaurů, výrobky šikovných 
ručiček dětí, týden řemeslníků a také si 
zahrajeme na indiány a táborníky.

Můžete k nám dát svoje dítko, a to tře-
ba jen na dva dny, ale i na celý měsíc, 
podle své potřeby. Letní příměstská 
školka není jen pro děti z Kolovrátku, 
ale pro všechny, kdo by měli zájem.
2023/2024
Máte-li zájem do naší školky chodit, 
přihlaste k nám svoje děti (i mladší 
dvou let) za DOTOVANÉ ŠKOLNÉ 
již na příští školní rok.
Dále můžete využívat i naše perma-
nentky, kdy dáváte své dítě do školky 

pouze podle své potřeby, třeba i pouze 
dvě dopoledne v týdnu.

Těší se na Vás Z + J Jonákovi  
a tety z Kolovrátku.

Na konci roku se i my rozloučíme 
s předškoláčky. Za dvanáct let půso-
bení naší lesní školky prošlo Pramín-
kem skoro 120 dětí! Jaké jsou?
Jsem Pramínek
Svobodně zkoumám svět. Učím se 
hrou na život. Průvodkyně a průvodci 
jsou mí kamarádi. Poznávám pravidla 
soužití v kolektivu. Učím se o sebe 
postarat – obléct si pláštěnku, obout 
boty, navléknout rukavice. Nosím si 
svůj baťůžek se svačinou na zádech 
do lesa. Umím pozdravit a poděko-
vat. Když mám potíže, učím se říct si 
o pomoc.
Poznávám svou sílu a schopnosti. Po-
souvám své hranice, učím se od star-
ších. Posiluji svou psychickou i fy-
zickou odolnost. Jsem hodně venku. 
Hýbu se – skáču, běhám, lezu po stro-
mech. Hřeji se v zimě u ohně, pracu-
ji s nožem. Dospělí mi ukazují, jak 
bezpečně zvládnout rizikové situace. 

Znám stanovená pravidla a dodržuji 
je – vím, proč jsou důležitá.
Učím se rozeznávat své emoce, učím se 
klidnému jednání. Postupně přebírám 
zodpovědnost za činnosti, které mohu 
zvládnout. Připravuji se tak na život, 
který mě čeká. Prožívám svůj svět 

v radosti a ve svobodě, s ohleduplnos-
tí k sobě i druhým. Prožívám svůj svět 
v přírodě, v Pramínku. Přejeme dětem 
hodně štěstí do dalších let a Vám všem 
krásné, odpočinkové prázdniny!

Za Lesní klub Pramínek  
Irena Honsová

Loučení s předškoláčky

Pro více informací: 
tel. č. 602 484 921 

 (p. Jonáková – majitelka MŠ)
tel. č. 605 555 009  

(MŠ Kolovrátek)
www.facebook.com/skolkakolo-

vratek
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V 10. ročníku celorepublikové 
literární soutěže Čapkoviny jsme 
měli své „želízko v ohni“. Letošním 
tématem byl stále aktuální citát 
z díla Karla Čapka: „Kdybych tolik 
nepospíchal, možná bych to stihl.“ 
Mezi více než 400 pracemi se ve své 
kategorii s autorskou povídkou 
blýskla Viola Malinová ze sedmého 
ročníku, když se dostala mezi deset 
nejlepších textů.

Viole moc gratulujeme!

Za slovany na říp
Se sedmými ročníky jsme se kon-
cem dubna vydali zdolat magický 
Říp. Na jeho úpatí nás čekal praotec 
Čech a jeho dvě pomocnice. Ti nám 
cestu k vrcholu zpestřili úkoly ilu-
strujícími situace, jež museli dávní 
Slované řešit:postavit přístřeší pro 
přespání, nanosit vodu ve vlastno-
ručně vyrobené nádobě, přepravit 
své starce do prudkého kopce, vy-
robit funkční luk a dokázat z něj 
vystřelit, ulovit něco k snědku… 
Všechny týmy úkoly více či méně 
úspěšně splnily, odměnou jim byl 
malý poklad, a především pěkné 
výhledy do krajiny, protože nám 
počasí dopřálo slunný den. A jak 
hodnotili výlet sedmáci?
Vybíráme z jejich postřehů: „Líbily 
se mi vyhlídky a to, že to bylo místo 
školy.“ „Zjistil jsem, že Říp byl kdysi 
bez stromů.“ „Nelíbil se mi praotec, 
měl divný kostým.“ „Doufám, že 
zase pojedeme na výlet, ale radši 
bez toho programu.“

Příběhy našich sousedů
Tým ze 7. C pokračuje v práci 
na projektu Příběhy našich 
sousedů. Máme za sebou exkurzi 
do Archivu bezpečnostních složek, 
natáčeli jsme video s pamětnicí 
a teď intenzivně zpracováváme 

podklady pro závěrečnou reportáž 
a slavnostní prezentaci všech 
týmů z Říčanska, která proběhne  
2. června.

Projekt Děti dětem – 
velikonoční dílna
V týdnu před Velikonocemi navští-
vila třída malých Mravenečků z MŠ 
Čtyřlístek společně s paní učitel-
kou Lydií Verčimákovou naše žáky  
5. ročníku. Setkání malých a velkých 
dětí se uskutečnilo v budově základ-
ní školy na Masarykově náměstí.
Děti se viděly po dvou měsících, 
ale i přesto některé „školkové“ děti 
ihned poznaly své velké kamarády 
a shledání tak bylo kouzelné.
Páťáci měli pro Mravenečky připra-
venou velikonoční dílnu – tvoření 
velikonoční slepičky a kohoutka. 
Ihned po přivítání se malí Mrave-
nečkové pustili do práce, starší žáci 
jim pomáhali radami či sami přilo-
žili ruku k dílu a nezapomněli své 
spolutvůrce při práci povzbuzovat. 
Každý Mraveneček si vyrobil slepič-
ku nebo kohoutka, které si odnesl 

domů, a potěšil tak svým zdařilým 
výrobkem i své rodiče.
Setkání malých a velkých dětí bylo 
přínosem pro obě strany. Mrave-
nečkové byli šťastní z tvůrčí práce 
a jejího výsledku, páťáci se radovali 
z toho, jak malé děti pracovaly a jak 
se jim výrobky povedly.
Na závěr každý Mraveneček dostal 
ještě velikonoční přání. Následova-
lo rozloučení a doprovod na auto-
busovou zastávku.

Těšíme se na další milé setkání! 
M. Veselá a žáci 5. A

Literární soutěž čapkoviny

Návštěva ČoV 
říčany
Dne 2. 5. 2023 se 

naše třída vydala pěšky na exkurzi 
do říčanské čistírny odpadních vod. 
Při příchodu jsme byli obeznámeni 
s bezpečnostními pravidly, která nám 
vysvětlil zaměstnanec čistírny pan 
Ondřej Pokorný. Poté nás průvodce 
seznámil s látkami, které by se do od-
padních vod měly a neměly vypouštět. 
Pak jsme byli provedeni celou čistír-
nou a bylo nám ukázáno, jak se voda 
čistí a filtruje. Po celou dobu s námi 
chodila i ředitelka čistírny paní Hana 
Zbejvalová. Čistírna je rozdělena 
na dvě části, starou a novou. Odpadní 
voda projde sedimentací, flotací, fil-
trací a membránovou separací. Dále 
je voda, která prošla tímto procesem, 
vypouštěna do řek jako užitková voda, 
nikoli pitná. Na konci prohlídky nám 
pan průvodce ukázal počítač, který 
řídí celý čisticí systém odpadních vod. 
Prohlídka se nám moc líbila a děku-
jeme mamince Šárce Doudové a za-
městnancům čistírny za umožnění 
této akce.

Anna Syrovátková, Adéla  
Albrechtová, Anna Havelková, žákyně 

okresní kolo Štafetového 
poháru
po skončené pandemii covidu jsme 
odcestovali na Štafetový pohár. 
Na akci, která se stala již pevnou sou-
částí našeho školního roku. Na akci, 
kde jsme zatím vždy dokázali postou-
pit do kola krajského. A jiný cíl jsme 
neměli ani letos.
Naše okresní kolo bývá z našeho kra-
je jednoznačně nejkvalitnější. Což 
se ukázalo i v letošním roce, jelikož 

v první trojici byly hned dvě spor-
tovní školy – Brandýs Na Výsluní 
a Nehvizdy. Naši mladí atleti se se 
silnou konkurencí prali nejlépe, jak 
jenom uměli.
V rámci naší první štafety 8× 100 me-
trů prvních až třetích ročníků bylo ně-
kolik rezerv v předávkách, ale nestalo 
se nic vážného, nespadl kolík, takže 
tato štafeta za ostatními prakticky 
nezaostala. Čtvrťáci a páťáci na štafe-
tě 8× 100 metrů zase běželi nad oče-
kávání lehce. A úplně nad očekávání 
běžela naše závěrečná štafeta na 8× 
200 metrů. Celkově z toho sice nebyl 
čas pod devět minut, tudíž čas, na kte-
rý jsme cílili, ale 9:05,8 min stačilo 
na vynikající 4. místo z 12 škol. Je to 
naše nejlepší umístění v okresním 
kole za dobu, co na Štafetový pohár 
jezdíme.
Vždy se nám časem podařilo do kraj-
ského kola postoupit. Takže v to 
doufáme i letos. To ale budeme vědět 
po odběhnutí všech okresních kol, což 
znamená na začátku května. Teď už 
musíme pouze čekat.

Všem děkujeme za vzornou reprezen-
taci naší školy.

David Beneš, učitel

Přespání ve škole – 7. A 
V noci z 20. na 21. dubna strávila  
7. A ve škole celou noc.
Ve třídě rychle vznikly vedle více či 
méně pohodlných pelechů také pro-
pracované prostěradlové pevnosti. 
Po pár kolech pingpongové obíhačky 
dětem vyhládlo, a tak si některé po-
chutnaly na pizze či kebabu, jedna 
skupinka si také navařila a napekla 
ve školní kuchyňce. Po večeři třídu 
čekala bojovka po temných školních 
chodbách. Koho aspoň trochu nevy-
lekal kostlivec za dveřmi, na toho vy-
bafli ze tmy spolužáci. Na závěr večera 
jsme si ještě zahráli nrůzné kolektivní 
hry. Vyspali jsme se povětšinou doce-
la dobře a vstali jsme dostatečně brzy 
na to, abychom zvládli všechno uklidit 
a ještě společně dokončit všechny do-
mácí úkoly.

Lucie Drtinová, učitelka

ZŠ bezručova 
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oHLÉDNUTí ZA  
UPLyNULým mĚSíCem
Přestože nám ještě do konce roku 
zbývaly dva měsíce, testy a zkoušení 
před námi, hnalo nás to ven.
Výuka, ale ani zkoušení, nemusí 
probíhat jen v lavicích. Provázanost 
s praktickým životem je stejně důleži-
tá, jako chemické vzorce. 
Pro přehled uvádíme pouze velice 
stručný přehled aktivit, které proběhly.
čarodějnický rej: Žáci 9. ročníků po-
máhali prvnímu stupni zorganizovat 
a realizovat rej čarodějnic. Proběhl 
v Olivovně a zúčastnil se celý první 
stupeň. Krásná a velká akce to byla.

mise vyšehrad: Interaktivní pozná-
vací procházka po Vyšehradě, včetně 
návštěvy kasemat a tajemného sálu 
Gorlice.
klub zvídavého žáka: Kutná Hora 
(stříbrné doly).
voda a život: Badatelská výuka s lek-
tory Muzea Říčany.

soudní jednání na vlastní oči: Au-
tentické výslechy soudních znalců.
Zápis do 1. ročníku: Všechny spá-
dové děti přijaty. Otevíráme tři první 
třídy a dvě třídy přípravné.
přijímací zkoušky našich deváťá-
ků: Letos to byly nervy. Všem gratu-
lujeme. Zvládli jste to!
přijímacích zkoušky do rozšíře-
ných skupin (aj, př, it): Chceme, 
aby každý žák zažil úspěch. Od září 
se naši šesťáci profilují podle vlastní-
ho zájmu v anglickém jazyce, příro-
dovědných předmětech a IT oblasti.
srovnávací testy + testování žáků 
od 3. do 9. ročníku (interní testy, 
kalibro, scio a čši): Testování se 
nebojíme. Chceme vědět, jak si naši 
žáci stojí. Každý rok využíváme nejen 
interní srovnávací testy, ale také tes-
ty Kalibro a Scio. Zúčastnili jsme se 
plošného testování ČŠI.
vzdělávání pedagogů: Každý měsíc 
připravujeme pro naše pedagogy ško-
lení, která se zaměřují na prohloube-
ní dovedností napříč předměty.

oKÉNKo Pro řeDITeLe
pár poznámek k zápisu nejen 
do první třídy
Základní školu si můžeme vybrat, 
jakou chceme, dokonce lze podat při-
hlášky do více škol. Jen přijetí nemusí 
být samozřejmostí. A právě to zažíva-
jí mnozí rodiče se svými dětmi i u nás. 
rozhoduje kapacita školy, zásadní 
je ustanovení školského zákona. Ře-
ditel školy je povinen přednostně při-
jmout děti s místem trvalého pobytu 
v příslušném školském obvodu a zá-
roveň nesmí překročit stanovenou 
kapacitu tříd a školy jako celku. Už 
řadu let dokáže naše škola přijmout 
právě jen děti ze spádového obvodu, 
děti říčanské. A nejinak je tomu letos.
Současně přibývá i odkladů. Dub-
nový termínu zápisů do prvních tříd 
(dříve probíhal na přelomu ledna 
a února) nabízí větší prostor pro ujas-
nění si, zda je dítě na nástup do školy 

připravené. Zajímavé je, že v součas-
nosti odklad školní docházky řeší 
až 19 % rodin.
Rodiče nikdo beze zbytku nezastou-
pí. Právě oni musejí se svými dětmi 
často mluvit a pomáhat jim porozu-
mět všemožným situacím, pravidelně 
si s dětmi číst, často se s nimi účastnit 
různých aktivit, společně si hrát. 
Pomoci tak dětem být dostatečně 
fyzicky, pohybově a emočně vyspělý-
mi, naučit se postarat o své věci, mít 
přiměřené jazykové a komunikativní 
dovednosti, dokázat druhým vyprá-
vět příběh, současně mít představu 
o číslech, ale také respektovat druhé, 
dodržovat základní společenská pra-
vidla, dokázat pracovat podle pokynů 
i samostatně, a především mít schop-
nost soustředit se. Samozřejmě že 
toto vše „trénují“ s dětmi ve školkách 
a pochopitelně se podrobně těmto 
tématům věnujeme i v přípravné či 
první třídě, ale bez rodičů to zkrát-
ka není ono. Však také proto zveme 
spolu s dětmi i rodiče již tradičně 
na Školu na nečisto (21. června  
v 17 hodin).

Dalibor Dudek
ředitel školy

Co NáS ČeKá V ČerVNU
„Čas letí jako bláznivý. Já nechytím ho 
ani vy…“
Je to neuvěřitelné, ale čeká nás po-
slední měsíc v tomto školním roce.
Kromě spousty učení nás čekají samé 
zajímavé akce. Jaké?
Školní akademie – žáci 1. stupně nám 
v KC Labuť představí své dovednosti. 
Přijďte se podívat. Akademie se koná 
24. a 25. června od 17 hodin.

pasování prvňáčků na čtenáře
obhajoba absolventských prací
vodácký kurz
Škola nanečisto
orientační běh
Školní štafety
run and help

ZáKLADNí ŠKoLA u říČANSKÉHo LeSA Závěr školního roku ve 4. základní škole Nerudova
Konec školního roku 2022/2023 
se blíží a 30. červen je pro většinu 
žáků dnem, kdy se zhodnotí jejich 
celoroční práce na závěrečném 
vysvědčení. Pro žáky devátého roč-
níku je tento den v něčem přece 
jen více výjimečný: dostanou svoje 
poslední vysvědčení. Po devíti le-
tech společného učení, společných 
zážitků, zábavy, ale někdy také vět-
ších nebo menších problémů, se 
rozběhnou do různých učilišť, kde 
se budou připravovat na své bu-
doucí povolání. Letos nám ukončí 
docházku devět žáků. Všichni byli 
přijati na ta učiliště, kam si podali 
přihlášky. Pevně věříme, že zde vy-
užijí a zúročí teoretické i praktické 
poznatky a zkušenosti, které získali 
na naší škole, a že budou v dalším 
studiu úspěšní. To však už bude zá-
ležet na jejich individuální píli, cíle-
vědomosti, pracovitosti a ochotě se 
dále vzdělávat. Po ukončení studia 

na učilištích a získání výučního lis-
tu z nich budou cukráři, pečovatelé, 
zahradníci, kuchaři, autolakýrníci, 
opraváři zemědělských strojů, cho-
vatelé zvířat a další řemeslníci. Pře-
jeme všem našim vycházejícím žá-
kům šťastný a klidný vstup do nové 
etapy jejich života, ať se jim vše daří, 
a pokud je potkají nějaké problémy, 
aby je dokázali úspěšně překonat 
a po skončení studia našli dobrou 
práci a byli spokojeni.

Nerudovka
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Den Země
V pátek 21. dubna pořádalo Gym-
názium Říčany již tradiční akci 
s názvem Den Země. Tento svátek 
současně probíhající ve více než 190 
zemích světa se každoročně slaví  
22. dubna, a to už od roku 1970. 
Jeho posláním je aktivovat ekologic-
ká hnutí po celém světě a upozornit 
na problémy související s ochranou 
životního prostředí. To se povedlo 
i žákům gymnázia, kteří si nejen pro 
své vrstevníky, ale i pro předškoláky 
a nejmladší školáky připravili spous-
tu stanovišť, která dětem hravým 
a kreativním způsobem přiblížila 
zmiňovanou tematiku. Děti si mohly 
vyzkoušet třídění odpadů, zasazová-
ní rostlin, poznávání nerostů a mno-
hé další. Dokonce měly možnost 
vstoupit do virtuální reality pomocí 
speciálních brýlí. Většina stanovišť 
se nacházela venku, a protože poča-
sí akci přálo, byla velmi vydařená. 
To ostatně tvrdili i návštěvníci, mezi 
které patřily například děti z MŠ Slu-
níčko, ZŠ Mirošovice, ZŠ Senohraby, 
ZŠ Mnichovice, 1 ZŠ Říčany nebo 
ZŠ Nerudova. Akce se dohromady 
zúčastnilo přes 250 žáků, a tak příští 
rok zase na viděnou.

Anička Kloučková V7

Videozáznam z DZ – autorka  
A. Kloučková, ke zhlédnutí na webo-
vých stránkách školy nebo zde:
https://drive.google.com/file/d/1SR
CDys4lt31OVzmcHXqUjCqZnsgIH
qzl/view

Změna klimatu
Poslední týden v březnu se tři tří-
dy gymnázia zúčastnily přednášky 
na téma Změna klimatu pod vede-
ním K. Čihákové z Muzea Říčany. 
Společně jsme diskutovali o proble-
matice změny klimatu. Pro žáky byly 
připraveny velmi zajímavé materiály, 
které během dne účastníci využili. 
Nezůstali jsme však jen u teorie, ale 
zúčastnili jsme se zábavných aktivit, 
které doplňovaly kompletní prezen-
taci. Mezi tyto aktivity patřila např. 
výroba zdravých pomazánek z červe-
né řepy nebo cizrny, přehlídka ekolo-
gicky šetrné módy či zapojení do pro-
gramu Překvapte Říčany. Výstupem 
projektu byl flipchart klimatických 
změn, který obsahoval všechny dů-
ležité body k tomuto tématu. Děku-
jeme paní Čihákové za velmi pěknou 
a přínosnou akci.
         Vojtěch Nevický, Tomáš Kněz C1

Geopark
Ve středu 3. května se žáci kvarty 
vydali na exkurzi do říčanského Geo- 
parku. Zde jsme se zúčastnily envi-
ronmentálního programu Pestrý svět 
minerálů a hornin. Na místě jsme 
byli přivítáni J. Švandovou, která 
nás seznámila s plánem akce. Byli 
jsme rozděleni na týmy, jež se musely 
pokusit najít v geoparku určitou hor-
ninu a správně ji zařadit do systému 

hornin. Navštívili jsme laboratoř, 
kde jsme se například dověděli, jak 
se určuje složení hornin, v polarizač-
ním mikroskopu jsme si prohlédli 
tenké výbrusy hornin, které pomá-
hají v určování jejich složení, a byl 
nám předveden rychlý růst krystalů. 
Další úkol na nás čekal v jeskyni, kde 
jsme měli najít krabici s nerosty, které 
jsme poté na základě stanovení jejich 
fyzikálních a chemických vlastností 
měli určit. V závěru programu týmy 
prezentovaly svoje výsledky ostatním 
skupinám a dověděli jsme se správná 
řešení. 
Myslím, že mohu za všechny spolu-
žáky říci, že jsme se dověděli spoustu 
nových a zajímavých informací a že 
nás všechny exkurze velmi bavila. 
Děkujeme a těšíme se na další, které 
nás v budoucnu čekají.

              Anežka Kindlová, kvarta
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TýDeN NároDNíHo  
DIVADLA V říČANeCH
Vážení příznivci světa umění, ZUŠ 
v Říčanech vás zve na závěrečné kon-
certy věnované projektu spolupráce 
s Národním divadlem týden ná-
rodního divadla v Říčanech, který 
v červnu končí. Těmito koncerty se 
chceme s ND pomyslně rozloučit 
a poděkovat za krásný rok, který jsme 
mohli společně prožít s umělci ND 
jak v hledišti, tak i na pódiu a v zákuli-
sí. Byl to rok krásný, ale náročný.
Přijďte v pondělí 12. června 2023 
v 17.30 hod. do kc labuť na nd café 
– neformální setkání s umělci nd. 
Naši hosté budou jakub rašek, sólis-
ta Baletu ND, vladimír javorský, he-
rec Činohry ND, nina jacques, dra-
maturgyně Činohry ND, david švec, 
dirigent Opery Národního divadla 
a Státní opery. Pořadem bude provázet 
herečka ivana stejskalová.
v úterý 13. června od 17.30 si v La-
buti Symfonický orchestr ZUŠ Říča-
ny zahraje pod taktovkou dirigenta 
Opery ND jana chalupeckého. 
Mimo jiné uslyšíte árii Proč bychom 
se netěšili z Prodané nevěsty a Tri-
umfální pochod z opery Aida. Dal-
ším hostem programu bude tereza 
dubsky, PR a marketing Opery ND.
ve středu 14. června od 17.30 se 
opět v Labuti představí taneční obor 
s večerem, který bude plný choreo-
grafií na téma ND. Choreografie při-
pravili pavlína červíčková, tanečni-
ce souboru Laterna Magika, a luisa 
brychcínová a vojtěch pilbauer 
z Taneční konzervatoře v Praze. Mi-
lým hostem bude i kateřina Hanáč-
ková, PR baletu ND.
A celý projekt uzavřeme v Labuti 
ve čtvrtek 15. června v 17.30. Lite-
rárně-dramatický obor si připravil 
interaktivní hru na téma ND, jednu 
malou pohádku a spoustu zajíma-
vých informací na téma divadlo. 
Hosty večera budou naše dobré víly 
z ND, Zuzana král’ová, vedoucí 
tvůrčích dílen a programů ND+, 
a lenka Hubáčková, která s námi 
spolupracovala na doprovodných 
programech ND+.

Celé KC Labuť bude umělecky vy-
zdobeno díly našich mladých výtvar-
níků, jak jinak než na téma divadlo.
Přijďte si vše poslechnout a zhléd-
nout a nenechte si ujít tento jedineč-
ný zážitek. Vstupné je dobrovolné.
Těšíme se na vás!

Markéta Sinkulová
programový a kulturně-výchovný 

pracovník ZUŠ Říčany

 Červnové pozvánky ze ZUŠ říčany

Další pozvánky: 
absolventské koncerty  

19. června od 17.30 v koncert-
ním sále na Staré radnici  

a 20. června od 17.30 v KC 

Výstava absolventů výtvarného 
oddělení zUŠ Říčany – vernisáž 

7. června v 17.30 v Městské 
galerii na Staré radnici. 

David Švec

Jakub Rašek

Nina Jacques

Pavlína Červíčková

Jan Chalupecký

Vladimír Javorský
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ZUŠ říčany – výsledky ústředních 
kol v soutěžích mŠmT

Do ústředních kol soutěže MŠMT po-
stoupilo celkem osm souborů. Trub-
kové trio ze třídy pana učitele Jakuba 
Jírů z důvodu nemoci soutěžit nemoh-
lo. I přes to máme z výsledků radost!

dechové trio – 1. cena
Johana Kořínková – flétna, Nina Ida 
Aneltová – flétna
Vojtěch Anelt – fagot
Barbora Kořínková, pedagog
Lukáš Kořínek –pedagog

Říčanské pozounové trio basového 
klíče – 2. cena
Václav Korytář – pozoun, Veronika 
Pažitková – pozoun
Anna Horníková – pozoun

Jiří Odcházel – pedagog
universální soubor hlubokých žes-
ťů – 2. cena
Filip Hošek – pozoun, Michaela Su-
chá – pozoun

Jonáš Horn – pozoun, Martin Jaroš – 
baskřídlovka
Martin Suchý – tuba
Jiří Odcházel, pedagog

klarinetové trio – 3. cena
Agáta Jedličková – klarinet, Jakub 
Hejna – klarinet
Jan Parobek – klarinet
Petr Sinkule – pedagog

ÚSTřeDNí KoLo SoUTĚŽe 
V oborU KomorNí HrA 
S PřeVAHoU SmyČCoVýCH 
NáSTroJŮ
Zuš járy cimrmana Františkovy 
lázně
smyčcové trio s harfou – 2. cena
Eliška Radková – harfa
Jakub Kudibal – housle
Lukáš Kohoutek – violoncello

Hana Kutmanová – pedagog
Pavla Vondráčková Jahodová – pe-
dagog
Ondřej Cibulka – pedagog

trio dvoje housle a klavír – 1. cena 
a účast na koncertě vítězů
Kateřina Končická – housle
Magdaléna Podlucká – housle
Kateřina Končická – klavír
Jitka Adamusová – pedagog
Michal Rezek – pedagog

klavírní trio – 2. cena
Helena Jilichová – housle
Adam Čulík – violoncello
Marie Volcová – klavír
Markéta Dominikusová – pedagog
Hana Javorská – p edagog

Uzávěrka přihlášek do Umělecké akademie 
III. věku v říčanech

Vážení a milí spoluobčané,
děkujeme vám za Vaše přihlášky do Umělecké akademie 
III. věku. Musíme opravdu zdůraznit, že Váš zájem o Aka-
demii nás příjemně překvapil. již nyní máme téměř 50 
přihlášených studentů! To jsme opravdu nečekali. Jen 
připomínáme, že uzávěrka přihlášek do akademického 
roku 2023/2024 bude 5. června 2023.

Po ukončení přihlašování zhodnotíme, jak jsou jednotlivé 
obory naplněny, zavoláme Vám, abychom některé věci ještě 
doladili, a všem pošleme upřesňující informace ke studiu.
Věřte, že i pro nás, organizátory Akademie, je to věc zcela 
nová, ale jak se říká – s novou věcí člověk roste.
Těšíme se na uměleckou práci, která nás čeká, na setká-
vání při uměleckých aktivitách a na společně prožité umě-
lecké zážitky. Těšíme se na společné propojení studentů 
Akademie s mladou generací a na vaše zapojení do našich 
aktivit v ZUŠ a Koloběhu.
A třeba nás v příštím roce čeká první výstava nebo hudeb-
ní matiné studentů Akademie. Uvidíme, co čas přinese, 
každopádně si společně kolem sebe vytvoříme umělecké 
prostředí, které nás bude všechny vzájemně obohacovat.
Těšíme se na vás!

Iveta Sinkulová, ZUŠ Říčany
Eva Hazdrová-Kopecká, Koloběh Říčany
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mAP – LeTNí ŠKoLA Pro PeDAGoGy 
moTIVUJe A ProPoJUJe

MAP III ORP Říčany – Místní akční plány 
rozvoje vzdělávání III, Reg. č. projektu:  

CZ.02.3.68/0.0/0.0/20_082/0020456

STŘEDA 23. 8. 2023
1. ledna
Hry a činnosti pro prevenci agrese a agresivity 
u dětí z mateřských škol
Lektor: Mgr. Marika Kropíková
Časový rozsah: 9.00–17.00 hodin
1. února 
Zážitkové poznávání lesa všemi smysly  
– lesní pedagogika
SEMINÁŘ JE JIŽ KAPACITNĚ NAPLNĚN
Lektoři: Ing. Tereza Dudová s kolegou
Časový rozsah: 9.00–13.00 hodin
1. března
Třídní učitel a třídnické hodiny pro pedagogy  
1. stupně základní školy
Lektoři Mgr. Lenka Šourková,  
Mgr. Jitka Svátková
Časový rozsah: 9.00–12.30 hodin
1. dubna
Čtenářská gramotnost, klíč k úspěšnému 
životu s 2D
SEMINÁŘ JE JIŽ KAPACITNĚ NAPLNĚN
Lektor: Mgr. Dalibor Dudek
Časový rozsah: 9.00–13.00 hodin
1. května
Třídní učitel a třídnické hodiny pro  
pedagogy 2. stupně základní školy
(odpolední seminář s kolegyňkami z PPP)
Lektoři: Mgr. Lenka Šourková,  
Mgr. Jitka Svátková 
Časový rozsah: 14.00–17.30 hodin

ČTVRTEK 24. 8. 2023
2. ledna
Metody pro aktivní učení a vyučování
SEMINÁŘ JE JIŽ KAPACITNĚ NAPLNĚN

Lektor: PhDr. Mgr. Roman Musil
Časový rozsah: 9.30–16.30 hodin
2. února
Robotika a programování s Lukášem a Petrem
Lektoři: Mgr. Peter Zafka, Lukáš Janků
Časový rozsah: 10.30–16.30 hodin 
2. března
Základy přípravy pedagogických aktivit v lese – 
lesní pedagogika
SEMINÁŘ JE JIŽ KAPACITNĚ NAPLNĚN
Lektoři: Ing. Tereza Dudová s kolegou
Časový rozsah: 13.00–16.00 hodin
2. dubna
Komunikace a specifické učitelské dovednosti 
Škola a rodina 
Lektoři: Mgr. Michaela Veselá
Časový rozsah: 9.00–16.30 hodin
Tento seminář si hradí účastníci sami.
Cena 1100 Kč/účastník
Přihlášení na tento seminář  
je pouze přes formulář  
https://forms.gle/F7gWkz1XTaMTWENw6

Závěrečné sdílení všech aktérů školství
SLAVNOSTNÍ VEČER s prezentací  
od 17.00 hodin 

Vzdělávání 4.0: Připravme děti na budoucnost! Jak 
a proč učit děti v digitální době. 

Jak šetřit čas a řídit školu bez zbytečné admi-
nistrativy?

S moderním informačním systémem ušetříte 
desítky hodin času při řízení školy i při výuce.

Vážné pedagožky, vážení pedago-
gové,
blíží se konec školního roku. Do-
volte nám, abychom vám všem 
poděkovaly za to, že jste, že učíte 
naše děti a že se s námi setkáváte 
u kulatých stolů MAP. 

Přejeme vám hladký doběh školního 
roku, krásné pohodové a odpočinko-
vé prázdniny.
A nezapomeňte, že 23.–24. srpna 
pořádáme Letní školu MAP, kam se 
ještě můžete přihlásit. 
Nabídku seminářů naleznete níže.

V případě zájmu nás kontaktujte pro-
střednictvím e-mailu map@ricany.cz.
Děkujeme, že jste s námi, protože my 
jsme tu pro vás a s vámi.

Krásné prázdniny vám přejí
Monika, Mirka a Pavlína

NAbíDKA VZDĚLáVACíCH  SemINářŮ
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Čas kopretin, pivoněk a růží, svěží 
zeleně na listech a čarokrásných vůní, 
to je doba vrcholícího jara, do které 
spadá i slavnost těla a krve páně 
(lidově božího těla). ta je doslova 
zasypaná květinami.

Římskokatolická církev ji slaví še-
desát dní po Velikonoční neděli. 
Vzhledem k pohyblivému termínu 
Velikonoc jde o konec května nebo 
o začátek června. Letos připadá 
na čtvrtek 8. června. Pamětníci vzpo-
mínají, že ještě několik let po druhé 
světové válce byly větvemi a květi-
nami vyzdobeny vjezdy do dvorů 
domů, které lemují náměstí, a v nich 
stály oltáře se sochami. Věřící se pak  
u nich v průvodu zastavovali, modlili 
se a zpívali. Pečlivě připravené oltáře 
chodili obdivovat i další Říčanští.
Říčanská rodačka Věra Pecháčková, 
rozená Benešová, se před šesti lety 
podělila o své vzpomínky pro farní 
zpravodaj Zvon: „Vždy vzpomínám 
na dětská léta. Tehdy byly na náměstí 
oltáře veliké. Nejvíce mě zajímala pří-
prava oltáře u našich sousedů v domě 
č. 6, u Čechů. Trvala vždy několik dnů. 
Na dvůr tam bylo přivezeno mnoho 
květů, hlavně jasmíny. Přijela vždy 
sestra pana Čecha, Katuška, a ta pilně 
chystala všechnu tu výzdobu.“ Rostliny 
potřebovaly zavlažit a v tomto domě 
to měli dobře vymyšleno. „Ve sklípku 
měli Čechovi malou studánku s ledovou 
vodou, a tak připravené květy na oltář 
zůstaly čerstvé. Oltář byl krásný a my 
jsme měli radost, že na něm stojí i naše 
soška Jezulátka, kterou mám dnes já,“ 
svěřuje se paní Pecháčková a připo-
míná moment slavnosti, na který se 
obzvlášť malé dívky velmi těšily: „Při 
průvodu náměstím jsem jako družič-
ka pilně házela z košíčku kvítka. Když 
jsem byla malá, dělala mi doprovod 
o devět let starší Danuška Dušková, 
dcera hodných majitelů domu, ve kte-
rém jsme s rodiči a bratrem Rudou 
bydleli.“
Komunistický režim Boží tělo z ka-
lendáře téměř vymazal, slavnost 

se navrátila po sametové revolu-
ci. V Říčanech se pravidelně koná 
od roku 2010. V kostele sv. Petra 
a Pavla začíná v 18 hodin večerní 
mše, následuje průvod po Masary-
kově náměstí. Také v dnešní době je 
zvykem, že děvčata nesou košíčky 
plné okvětních plátků květin, které 
právě kvetou (například pivoněk 
a růží), a sypou je na cestu, po které 
jde průvod věřících. V čele průvo-
du jde některý z ministrantů s kří-
žem, za ním kněz nese monstranci 
(ozdobnou prosklenou schránku 
s proměněnou hostií – Kristovým 
Tělem). Průvod se modlí a zpívá 
u několika oltářů rozestavených 
po náměstí. Stejně jako v minulosti 
i dnes slavnost uzavírá požehnání 
v kostele.

Renata Skalošová, Muzeum Říčany

říčanské rozmanitosti: Jak se 
v říčanech slavilo a slaví boží tělo

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Dívky s květinami o Božím Těle v Říčanech v roce 1946

Rok 1951    
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Vypadá to tady teď mnohem líp!  
Stojí za tím hlavně Contera Park Říčany
průmyslový areál u černokoste-
lecké ulice opět ožívá. stojí za tím 
hlavně společnost contera, která 
zpustlý prostor interier Říčany 
na konci roku 2010 koupila, 
a především přestavěla a zrevitali-
zovala. jaká byla cesta říčanského 
areálu, postihne třídílná minisérie. 
tady je první část.

Teď už je v průmyslovém areálu 
u Černokostelecké ulice na kraji Ří-
čan ve směru na Uhříněves zase živo. 
Může za to hlavně společnost Con-
tera, která zpustlý areál Interier Ří-
čany koupila, a především přestavěla 
a zrevitalizovala. Řečí čísel najdeme 
v Contera Parku Říčany o celkové 
ploše 103 315 metrů četverečních 
2000 pracovních míst, 18 000 m2 
kancelářských prostor, 7000 m2 
obchodů a 6,5 ha zeleně. „Contera 
Park Říčany je navržen v mimořádně 
vysokém standardu, ale zároveň tak, 
aby byl maximálně šetrný k životní-
mu prostředí. „Nerozšiřujeme zasta-
věné okolí obce ani neničíme ornici, 
ale revitalizujeme zdejší brownfield 
a přinášíme nové pracovní příležitosti 
na místo, kde vždy byl průmyslový ži-
vot. To považujeme za správný a udr-
žitelný postup,“ popisuje Dušan Kas-
tl, výkonný ředitel Contery.

Jak ovšem vypadaly úplné počát-
ky areálu? Ty jsou spojené zejména 
s nábytkářským podnikem Interier 
Praha, n. p., a Zdravotnickým zá-
sobováním, s. p., jež se po revoluci 
proměnilo v Sanitas, a. s. „Zažil 

jsem tam ještě volnou pláň. Nejdřív 
jsem totiž působil jako stavbyvedou-
cí a pracoval jsem na konstrukcích. 
Málokdo mimochodem ví, že zde měl 
stát také velkosklad s knihami, což 
se však nikdy neuskutečnilo,“ vrací se 
do minulosti osmdesátiletý pamětník 
Petr Gemerle. Vyrostl tam ovšem obří 
sklad Zdravotnického zásobování, 
kde Petr Gemerle dostal pozici šéf-
dispečera provozu. „Sklad distribu-
ovalzboží  do všech koutů republiky. 
Technologicky šlo o jeden z nejlepších 
skladů ve střední Evropě,“ dodává.
Výstavba druhého významného pod-
niku Interier Praha započala v roce 
1968. „V jedenadvaceti jsem tam za-
čal mistrovat, načež jsem se posunul 
na vedoucího výroby a skončil jsem 
až na postu vedoucího provozu výro-
by nábytku,“ shrnuje své působení 

pamětník Antonín Maňásek. Po re-
voluci firma prosperovala, postu-
pem času se ale potápěla do útlumu. 
„Samozřejmě že mě to mrzelo, měnili 
se majitelé a já si uvědomil, že se blíží 
konec,“ ještě poznamenává. Podobný 
osud potkal také Zdravotnické záso-
bování, respektive Sanitas, v průbě-
hu devadesátých let.
I proto jsou oba muži – a nejen oni – 
dnes rádi, že „jejich“ říčanský areál 
po delší době uvadání chytá druhý 
dech díky společnosti Contera. „Ko-
nečně je tady zase živo, vypadá to 
tady mnohem líp a mnohem zeleněji,“ 
těší Antonína Maňáska. Má pravdu. 
Contera nechala vysázet v areálu 300 
stromů. Dělá toho v Contera Parku 
Říčany pro lepší a kvalitnější život 
však daleko víc. Ostatně o součas-
nosti bude druhý díl této minisérie.

inzerce
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Sklepy říčanských domů: říčanská fara, 
masarykovo náměstí čp. 70

MINIMÁLNÍ OKRAJ
INVERZNÍ 

PRUH

MINIMÁLNÍ OKRAJ
POZITIV

Prosíme majitele domů, kteří ve svém domě mají starý sklep, aby 
nám umožnili pořídit fotografii a pátrat po historii daného domu. 
zajímá nás nejstarší oblast Říčan: Masarykovo náměstí, Široká ulice, 
Lázeňská, Podskalí a Na Hradě. Ozvěte se na tel. číslo 724 332 548 
nebo na martin.skaba@post.cz. 

budova Farního úřadu v Říčanech 
s číslem popisným 70 již pamatuje 
tři století a je tak jednou z nejstar-
ších budov na náměstí. Gustav 
trnka zaznamenal, že v roce 1722 
byla přestavěna, tehdy se jednalo 
o přízemní budovu. roku 1863 
došlo k navýšení o jedno patro. 
od té doby se podoba domu příliš 
nezměnila.

Kamenný sklep, který můžeme v bu-
dově vidět dnes, se zdá být původním 
minimálně z doby přestavby v prv-
ních desetiletích 18. století. Je valeně 
zaklenutý. Klenby a další konstrukční 
prvky jsou dobře zachované.
Matriky dosvědčují z logiky věci 
jen úmrtí, a to jak samotných fará-
řů, tak i některého z rodičů, o které 
se zde působící duchovní stara-
li. V roce 1850 zde zemřel teprve 
padesátiletý velebný pán František 
Wagenknecht, farář v Říčanech. 
V roce 1873 na faře zemřela Jozefa 
Klášterská, matka tehdejšího fará-
ře a vdova po Janovi Klášterském, 
měšťanovi v Kostelci nad Labem, 
ve věku 84 let. V roce 1910 v tomto 
domě odešel na věčnost P. Martin 
Velický, notář a děkan, farář v Ří-
čanech, narozený v jihočeském Li-
šově; bylo mu 73 let. (Z této doby 
pochází starší ze snímků u člán-
ku.) Z dalších kněží, kteří v Říča-
nech působili během 20. století, 
zmiňme děkana Josefa Ježka. Ten 
byl za druhé světové války vězněn 
za neskrývaný protinacistický po-
stoj, po válce se do našeho města 
vrátil a mezi říčanskými obyvateli 
se najdou pamětníci, které křtil 
nebo oddával.

Fara je také dnes místem, kde bydlí 
a pracují kněží římskokatolické far-
nosti, v současnosti farář a kaplan. 
Na výuku náboženství sem dochá-
zejí děti různého věku, věřící se 
scházejí ke katechezím a k modlit-

bě. Říčanská veřejnost na faru může 
zavítat například na přednášky 
nebo svědectví.

Martin Škába ve spolupráci  
s Muzeem Říčany
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Budova fary v podobě na přelomu 19. a 20. století. Autorem snímku z knihy Gustava Trnky Město Říčany 
v přítomnosti a minulosti je Bohumil Barták.

Kamenná klenba sklepa pamatuje jistě 18. století.
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Za dobročinným obchodem Koloběh se nachází poměr-
ně velký vnitroblok, který je nyní využíván pouze jako 
parkoviště a je v zuboženém stavu. Revitalizací tohoto 
vnitrobloku, který je unikátní tím, že je přístupný přímo 
z Masarykova náměstí, by vznikl prostor, který by se mohl 
využívat jako komunitní. Prostor, kde by se lidé potkávali, 
bavili se, sdíleli své nápady.
Charitativní obchod Koloběh by ho využíval k uspořádá-
ní venkovních akcí, jako například veletrh knih, sobotní 
výprodeje, aukce kuriozit získaných v Koloběhu, trh ná-
bytku či věcí, které se do Koloběhu nevejdou, přehlídky 
udržitelné módy, swap (výměna) hraček…
Město by ho využívalo k organizování menších akcí, 
jako například jarmarky s výrobky místních tvůrců, bleší 
trhy, výměny sazenic či semínek, bylinkové trhy či různé 
workshopy… V době mimo výše zmíněné akce by prostor 
sloužil ke komunitnímu setkávání seniorů, kteří jsou ak-

tivní v rámci činnosti Koloběhu, ale i ostatních obyvatel 
Říčan. Mohla by zde vzniknout příjemná oáza uprostřed 
města.

Ivana Drbohlavová, navrhovatelka

Navrhuji využít část Lázeňské louky pro přírodní mini-
divadlo pro pořádání menších akcí mládeže i dospělých, 
škol i školek nebo rodinných akcí. K tomu doprovodné 
hrací prvky pro děti. Na této louce již některé kulturní 
akce probíhaly. Jde pouze o přírodní prvky, aby byl zacho-
ván ráz okolí. Divadlo v dřevěném provedení, aby nebyla 
třeba náročná údržba a zároveň zde byla odolnost mate-

riálu. Účelem je mít prostor, kde si mládež může zkoušet 
své kulturní dovednosti. Lokalita je velmi dobře dostupná, 
v blízkosti je cyklostezka, školka Kolovratská, školka Za-
hrádka a 1. základní škola.
Právě i v rámci škol/školek by mohlo být toto divadlo vyu-
žito, dále pak i pro různé „městské slavnosti“.

Vratislav Valenta, navrhovatel

Ulici Dukelskou mezi ulicemi Šumavská a Černokoste-
lecká protínají tři ulice: Legií, Domažlická a Bezručova. 
Od ulice Šumavská po ulici Legií už chodník je nový. 
Schválen byl chodník od ulice Bezručova po Černokoste-
leckou.
Z logiky věci by měly být upraveny i zbylé dva úseky, ale 
hlavně mezi Domažlickou a Bezručovou. Ze sídliště Kav-
čí skála je svízelné se pěšky (s dětmi, s kočárkem) dostat 
z Domažlické na Černokosteleckou. V Dukelské není 
v této části chodník, parkují tam bez omezení auta, a navíc 
je využívána auty jako zkratka před semaforem do ulice 
Smiřických.
Na jedné straně jsou za obrubníky na „travnatém chodní-
ku“ sloupy osvětlení a na druhé straně je keř.
Nový chodník by asi nemusel být zámkový, stačil by jen 
mlatový.

Lubor Knapp, navrhovatel

Komunitní vnitroblok – KoLobLoK

Nový chodník v Dukelské mezi ulicemi 
Domažlická a bezručova

Hříčanka – centrum pro děti a rodiče

Přírodní minidivadlo a hrací prvky

Chtěli bychom vytvořit inspirativní prostor pro setkávání, 
trávení volného času i seberealizaci dětí i rodičů. V Říča-
nech už dlouhodobě chybí místo, kde by rodiče přede-
vším s malými dětmi mohli trávit čas. Tou by mohla být 
Hříčanka – moderní hernička dostupná v centru města 
pro každého. Místo, kde by byl vytvořen bezpečný prostor 
pro pohyb, zábavu, relax a smysluplně strávený čas s dítě-
tem v kruhu vrstevníků. Kromě otevřené herny by se zde 
mohly konat i zájmové kroužky určené nejmenším (jóga 
pro děti, senzory play, zdravé cvičení apod.). Ve večerních 
hodinách by se tu mohly pořádat akce pro (pra)rodiče – 
přednášky či workshopy na různá témata. Prostor by se 
v případě zájmu mohl také využít ke skupinovému hlída-
ní dětí od jednoho roku. Službu by mohli využít rodiče, 
kteří si chtějí něco zařídit, pár hodin pracovat nebo si jen 
potřebují odpočinout a nemají možnost jiného hlídání. 
Za budovou pošty se nachází prostor, který je momen-
tálně nevyužitý a mohl by být vhodný pro realizaci tohoto 
projektu.

Dominika Bišofová , navrhovatelka

Tato rubrika představuje náměty Říčaňáků v podobě, ve které je přihlásili do Překvapte Říčany 2023.  
V době uzávěrky tohoto čísla probíhají veřejné prezentace a odborníci na úřadě  

posuzují proveditelnost předložených námětů. 
do hlasování mohou tyto náměty postoupit upravené či neprojdou do hlasování vůbec.  

Pokud projekty postoupí, v červenci jim můžete dát svůj hlas.
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Veřejné osvětlení (VO) se stalo kulturní normou posky-
tující určitý komfort a pro někoho pocit bezpečí. Reálný 
vliv VO na bezpečnost (dopravní i kriminální) je ovšem 
nejednoznačný, a novější studie dokonce ukázaly, že VO 
kriminalitu přitahuje. Umělé světlo v noci navíc prokaza-
telně poškozuje zdraví a životní prostředí.
Noční tma je jednou ze základních biologických potřeb 
stejně jako denní světlo, čistý vzduch nebo voda. Střídání 
dne a noci a měsíčních fází reguluje fyziologické procesy 
většiny organismů. Modré světlo blokuje tvorbu hormonu 
melatoninu a tím brání spánku, zvyšuje rizika široké škály 
zdravotních problémů (psychických, kardiovaskulárních, 
rakoviny, diabetu, zánětů…). Narušuje rozmnožování, 
migraci, přijímání potravy. Hraje roli v drastickém úbytku 
hmyzu. Přesvětlená obloha brání astronomickým pozoro-
váním. Zatímco většina znečištění prostředí dlouhodobě 
klesá, znečištění světlem trvale narůstá.
Ministerstvo životního prostředí doporučuje: Svítit 1) jen 
tehdy a 2) tam, kde je to užitečné, 3) s minimální inten-
zitou, 4) oranžovým světlem bez modré a zelené složky. 
Bohužel většina VO tato doporučení nerespektuje. Svítí 
do širokého okolí, do oken a lidem do očí. Oslňující svíti-
dla tak paradoxně zhoršují vidění a bezpečnost na komu-
nikacích. Veřejné osvětlení svítí i v době, kdy je ulice řadu 
hodin zcela prázdná. LED svítidla svítí bílým světlem se 
silnou modrou a zelenou složkou. Podrobněji je proble-

matika rozvedena zde: https://bit.ly/3nxflx0.
Cílem tohoto projektu je 1) osadit stínidly svítidla VO, 
která obtěžují obyvatele přímým světlem nebo ohrožují 
bezpečnost oslňováním, 2) osadit oranžovými filtry LED 
svítidla a případně 3) tlumit zbytečně intenzivní VO. Vý-
běr se provede na základě žádostí obyvatel a uvážení or-
ganizátorů. Půjde o pilotní projekt, který zvýší povědomí 
veřejnosti o problému světelného znečištění a ukáže, jak 
jednoduché úpravy mohou radikálně zlepšit kvalitu VO. 
Sviťme chytře!

David Rajmon , navrhovatel

Myšlenkou coworkingu – anglické označení pro sdílený 
prostor – je především spolupráce. Členové tedy sdílí neje-
nom kancelář, ale často pracují i na stejném projektu nebo 
jsou zástupci stejného oboru. Mohou se tak navzájem in-
spirovat a podporovat se.
Sdílená kancelář je otevřeným místem pro podnikatele 
na volné noze, ale i zaměstnance, kteří nechtějí každý den 
dojíždět za prací. Coworking tak nabízí možnost zbavit 
se pocitu izolace při práci z domova a zároveň poskytuje 
vhodné prostředí, kde se člověk lépe koncentruje.
Ideální coworkingové centrum je vybaveno potřebným 
kancelářským nábytkem a počítačovou sítí s interneto-
vým připojením, případně také sdílenou síťovou tiskár-
nou. Součástí centra bývá rovněž kuchyňka s kávovarem, 
sociální zařízení, místo pro odpočinek či zasedací míst-
nost s projektorem. Stálí uživatelé centra hradí pravidelný 
měsíční členský poplatek, zatímco jednorázové návštěvy 
bývají zpoplatněny od hodiny. Sdílená kancelář vyjde 
levněji, ale důležitá je také už zmíněná společenská a psy-
chologická funkce takového pracoviště. O víkendech nebo 
ve večerních hodinách, kdy skončí pracovní doba, mohou 

být tyto prostory dále využívány pro různé kulturní, vzdě-
lávací či jiné akce. 
Zaujala vás tento projekt? Chtěli byste být jeho součástí? 
Můžete mu dát svůj hlas nebo se spojit s jeho autorkou 
Kristinou Regalovou (kristina.regalova@gmail.com).

Kristina Regalová, navrhovatelka

Venkovní sprcha na marvánku

Posezení na lavičkách bez zablácených bot

Nové říčanské koupaliště v nedohlednu a současná kou-
paliště v okolí jsou v horkých dnech přeplněná. (Kdo byl 
v létě na Jurečku nebo na koupališti v Kolovratech, tak to 
jistě zažil.) Co s tím?
Pojďme udělat na Marvánku plnohodnotné přírodní kou-
pání. Stačí celkem málo – doplnit venkovní sprchu (jako 
je např. na Jurečku či na Vyžlovce) a místo na převléknutí 
(malá převlékárna se nyní realizuje). Pak již jen inicio-
vat, aby Krajská hygienická stanice začala kvalitu vody 
na Marvánku pravidelně sledovat.
Marvánek v současné době nabízí pěkné místo ke koupání 
s písečnou pláží, která je oblíbená zejména mezi malými 
dětmi. Kvalita vody na Marvánku ovšem není zcela uspo-
kojivá.
Navrhovaná venkovní sprcha by byla v provozu v letních 
měsících a umožnila by osprchování čistou vodou po kou-
pání. Tím by se snížila zdravotní rizika, která hrozí v dů-
sledku koupání v nekvalitní vodě.

Eva Prchlíková Kaděrová, navrhovatel

Úprava rušivého veřejného osvětlení

Sdílená kancelář není jen místem, kde si 
odpracujete své hodiny

Na procházkách po centru Říčan, kde naše kroky vedou 
pouze po chodnících či asfaltové cyklostezce, narážíme 
na lavičky s krásnými výhledy, které lákají posedět, ale 
tenisky do města to po dešti dost odnesou. Například 
u Mlýnského rybníka, některé u Marvánku, u cyklostezky 
nemají dlážděný podklad, takže se pod nimi vytvoří bláti-
vá louže. Navrhujeme proto zpevnit plochy pod lavičkami 
například pomocí dvou velkých dlaždic či menším počtem 
kamenných kostek. 

Děkujeme za Vaši podporu při zvelebování našeho města. 
Jitka Klimešovi, navrhovatelka
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Dcera vše shrnula do jednoho slova: Wow! A to ani nevě-
děla, že je návrh náš!
Počítačově řízený systém fontán a vodotrysků by oživil 
naše Masarykovo náměstí. Děti by se v něm mohly v let-
ním parnu proběhnout a schladit se.
Při konzultaci s městem jsme se ale dozvěděli, že náměs-
tí čeká v brzké době velká rekonstrukce. Proto náš návrh 
nebude zařazen do hlasování, ale přesto doufám, že neza-
padne. I tak děkujeme všem, kdo zvažovali jeho podporu.

Klimešovi

Fontána pro okrasu i pro děti  
na masarykově náměstí

odvod dešťové vody z oblasti masarykova 
náměstí mimo splaškovou kanalizaci
Vážení spoluobčané,
pokud chodíváte po Kolovratské ulici přes most v mís-
tech, kde se Říčanský potok vlévá do Mlýnského rybní-
ka, jistě Vám neunikne odpudivý zápach, šířící se občas 
z vody. Jedná se o neblahé dědictví návrhu kanalizačního 
systému z minulých dob.
Na většině území Říčan jsou totiž splaškové a dešťové 
vody odváděny do čistírny společným kanalizačním 
potrubím. Během dešťů ovšem potrubí nestíhá odvádět 
naráz všechnu vodu, takže její část se prostřednictvím 
tzv. odlehčovacích komor vypouští přepadem přímo 
do říčanských potoků. Tato voda se do čistírny nedo-
stane, přestože obsahuje fekálie, chemikálie z kuchyní 
a z praček a hygienické pomůcky, které byly spláchnu-
ty v toaletách. Dává nám o sobě výrazně vědět jednak 
oním nechutným zápachem, který se občas z našich 
vodních toků šíří, jednak použitými hygienickými po-
můckami, dekorujícími různé mříže a porost kolem 
břehů.
Postupné oddělování dešťové a splaškové kanalizace je 
během na dlouhá léta. Rád bych realizací tohoto projektu 

urychlil jeho očekávaný přínos a odvedl srážkovou vodu 
alespoň z jedné rozsáhlé zabetonované oblasti ve městě – 
z Masarykova náměstí.
Cílem navrhovaného projektu je vybudování oddělené 
stoky na dešťovou vodu z Masarykova náměstí (např. 
z jeho západní strany ulicí Pod školou přes parcely 51/4 
a 51/1) přímo do Mlýnského rybníka. Potrubí by ze za-
čátku mohlo sloužit k odvádění vody ze střechy historické 
budovy 1.ZŠ, v budoucnosti pak jako svod dešťové kanali-
zace z celého náměstí.
Jakožto neodborník si uvědomuji, že realizace projektů 
týkajících se civilizační infrastruktury je nadmíru obtížná. 
Jsem však přesvědčen, že naše město nemůže být nablýs-
kanou stavbou na shnilých základech. Je naší povinností 
skoncovat s tím, aby daň za náš současný komfort nesly 
budoucí generace a krajina, kterou jim odevzdáme. Říča-
ny jsou obcí známou po celé republice, a tak naše priority 
mohou upoutat i pozornost ostatních.
Pokud to vidíte stejně jako já, prosím, věnujte tomuto pro-
jektu svůj hlas.

Martin Karáč, navrhovatel

Úprava navezené hlíny je jednoduchá. Jeden den práce 
malého buldozeru. Aby hromada posloužila radovánkám, 
musí být pro děti bezpečná. Tedy aby horní hrana „půl-
misky“ byla vodorovná, dostatečně široká, svah prudký, 
ale vyspádovaný tak, aby byl dojezd v zimě do zastavení 
lyží, saní i bobů ještě před ulicí Pomezní. Výška hrany 
bude záležet na množství materiálu. Děti si užijí každou 
stráňku, zrovna jako tu před Kavčí skálou, kam chodí 
nejenom děti z okolí, ale i z mateřské školy. Bohužel stráň-
ka končí dojezdem do stromů a kanálu. Navrhuji upravit 
hlínu před stromy a kanálem další vrstvou hlíny ve tvaru 
šipky ke svahu, podobně jako jsou ochráněny sloupy mos-
tů před povodněmi. Dítě nenajede na strom, ale vyklopí se 
do strany.

Lubor Knapp, navrhovatel

Úprava navezené hlíny – svah pro aktivity dětí

Pojďme společně udělat venkovní posilovnu jak pro mlá-
dež, tak i pro dospělé, a to u Marvánku ve stínu stromů. 
Výhodou je, že by posilování bylo zdarma, takže by bylo 
dostupné i pro lidi, kteří si nemohou dovolit drahé posi-
lovny platit. Další výhoda je, že cvičíte venku a můžete 
dýchat čerstvý vzduch. Po cvičení se můžete jít vykoupat 
do Marvánku.
Posilovací stroje jsou přibetonované a velmi robustní, tak-
že se není třeba obávat vandalismu nebo krádeže. Z posi-
lovacích strojů bychom vybrali například leg press, veslař-
ský trenažér, twister nebo kyvadlo.

Kluci z 9. tříd ze ZŠ Světice a Kateřina Čiháková

Venkovní posilovna na marvánku

Žijeme v době rozsáhlých energetických změn. Ve Vel-
ké Británii v květnu poprvé nebyly největším zdrojem 
energie uhelné nebo jaderné elektrárny. Největší po-
díl na trhu výroby energie dosáhly elektrárny větrné. 
Nicméně britské větrné parky využívají především vol-
nosti mořské hladiny. U nás je zajímavým zdrojem slu-
neční energie, alespoň tedy po osm měsíců v roce. Město 
připravuje solární elektrárnu třeba na budově 3. ZŠ u Ří-
čanského lesa, nicméně přicházím s myšlenkou vybudo-
vání městských solárních parkovišť. Rozlehlé betonové 
plochy jsou v létě tepelnými ostrovy a každý řidič ví, jak 
se dokáže auto sluncem rozpálit během krátké chvíle. 
Umístěním solárních panelů na tyto plochy se získá 
nejen energie využitelná třeba pro městská zařízení, ale 
také stín pro řidiče. V rámci projektu by se prověřily plo-
chy parkovišť města z hlediska využití. Napadají mne lo-
kality jako parkoviště Wolkerova, parkoviště u nádraží, 
parkoviště na sídlišti Olivova či Kavčí skála. Následně 
by se z prostředků Překvapte Říčany využily prostředky 

jako spoluúčast k dotacím, které budování podobných 
technických zařízení podporují. Projekt by tak městu 
z vložených dvou milionů přinesl osm milionů dalších. 
A pro další roky i energetické úspory a zvýšení nezávis-
losti na centralizovaných energetických společnostech. 
Věřím, že tento projekt přesvědčí nejen ty, kteří chtějí 
udělat nějaké kroky pro klima, ale i ty, kteří rádi počítají 
ekonomický dopad pro veřejný rozpočet.

Vladimír Kořen, navrhovatel 

Solární parkoviště –  
energie pro město, stín pro auta
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Ta místa máte určitě také rádi. Procházka údolím Rokyt-
ky má svou romantiku v každém ročním období. Potok 
se divoce klikatí lesem, voda vymílá svou cestu a tvaruje 
svět, jako to dělala miliony let. Příroda v okolí Rokytky 
je ale pod tlakem civilizace. Občas někdo zkusí nevšed-
ní terén pro kouzla na kolech, kdysi se tu jezdily závody 
na motorkách. Objevují se i nápady na vytvoření betono-
vých nádrží na jejím toku, naštěstí byly vždy odmítnuty. 
Nicméně kvalita či množství vody v Rokytce kolísá v zá-
vislosti na chování hospodářů v pramenných částech a vy-
hlášení rezervace by mohlo zvýšit ochranu přírody i čis-
toty vody. Okolí potoka je hospodářským lesem, nicméně 
těžební plány by bylo možné omezit či úplně zastavit. 
Vždyť meandrující divoký tok Rokytky od orchidejové 
louky u Tehovce až po tenisové kurty u Jurečku je jednou 
z nejvzácnějších přírodních lokalit v Říčanech. Celý tok 
a jeho širší okolí by zasluhovali ochranu garantovanou 
státem nebo městem Říčany na základě dohody klíčových 
vlastníků a správců, kterými jsou město Říčany, Lesy ČR 
a Povodí Vltavy. V místě se vyskytují druhy pod zákonnou 
ochranou – střevle potoční či prstnatec májový. Projekt by 
hradil biologický průzkum lokality, dlouhodobé sledování 
kvality vody, vymezení rezervace, stanovení managmentu 

ochrany a všechny následné kroky, které by vedly k zajiště-
ní trvalé ochrany přírodních hodnot tohoto místa. Říčany 
nemají na svém katastrálním území žádné větší chráněné 
území a je naší povinností cennou přírodu chránit pro bu-
doucí generace.
Proto prosím o Vaši podporu tohoto projektu. Nejde jen 
o hlas v rámci soutěže Překvapte Říčany. Hledám také 
dobrovolníky, kteří mi pomohou myšlenku šířit říčanskou 
veřejností.  Vladimír Kořen, navrhovatel

Život potřebuje svobodu. To platí nejen pro člověka, ale 
také pro rostliny a živočichy. Jenže naše krajina se promě-
nila, lidé hospodaří všude a příroda čelí ohromnému tlaku. 
Zemědělci intenzivně pečují o svá pole. Snaží se, aby kro-
mě vysazené plodiny nebyl na poli žádný plevel či škůdce. 
Stejný tlak je vyvíjen i v lesním nebo vodním hospodářství. 
Kdybychom se podívali na mapu Říčan a okolí, nenašli 
bychom takřka žádné volně přístupné místo, kde nejezdí 
sekačky, traktory, harvestory, kde se nekácí či se nepouží-
vá chemie. Nejsou tu rezervace a tlak rozrůstajícího města 
snižuje sílu přírody obnovit svou původní pestrost a stabi-
litu. V potocích nenajdeme pstruhy, na polích se drama-
ticky snižuje počet ptáků a v katastru města už nenajdeme 
žádné původní orchideje. Cílem mého projektu je vytipo-
vat, připravit a vyhlásit bezzásahové oblasti na pozemcích 
v majetku města Říčany. Šlo by o část lesa, vybrané luční 
porosty, obnovené meze, remízy či mokřady a malé vodní 
toky. Město by se vzdalo jakýchkoli plánů na využití či hos-
podaření v daném místě, lokality by byly vyňaty z honiteb, 
hospodářských plánů a třeba i masových sportovních ak-
tivit. Jejich statut by byl ukotven v územním plánu a od-
borníci by sledovali jejich vývoj. Lokality by se ponechaly 
jen výhradně přírodním vlivům. Náklady budou spojeny 
především s administrací, biologickým průzkumem a vy-
tipováním nejvhodnějších míst, s přípravou území, jeho 
označením a informační kampaní. Ostatní zařídí příroda 
sama. Stačí přitom několik hektarů s minimálními zásahy 

člověka a druhová pestrost získá znovu stabilitu. Tento 
projekt navrhuji už podruhé. Minule chybělo jen několik 
málo hlasů, proto prosím o podporu.

Vladimír Kořen, navrhovatel 

rezervace říčanská rokytka

Svoboda přírodě – bezzásahová území u říčan

Krásné prostředí Jurečku v posledních letech využívají 
otužilci, a to i díky molu z minulých ročníků Překvapte 
Říčany. Patříte k těm, kteří by do ledové vody jen tak ne-
vlezli, ale jako zchlazení po horké sauně si to dovedete 
představit? Myslím, že je nás víc.
Dnes velmi oblíbená a zdraví prospěšná aktivita sauno-
vání nemá v Říčanech mnoho prostoru. Dobře fungu-
jící veřejné sauny najdeme například v Hradci Králové 
na slepém rameni Labe nebo v Praze na Rašínově ná-
břeží. Pojďme se jimi inspirovat.
Sauna může být buď mobilní, nebo trvalou součástí 
koupaliště Jureček.
Ideální představa je sauna pro cca 4–6 osob s elektric-
kým vytápěním, ovládáním na dálku prostřednictvím 
SMS (nahřátí na požadovanou teplotu a hodinu) a re-
zervačním systémem, který zajistí zamluvení termínu, 
zaslání kódu pro otevření sauny a online platbu.
Alternativní a levnější variantou je sauna na dřevo, kte-
rou by si návštěvníci ohřívali sami.

Po vzoru saun ve Finsku na břehu moře by tato sauna 
nebyla pro naháče.
Umístění sauny by bylo realizováno po dohodě s ná-
jemci areálu, tedy provozovatelem plovárny a rybář-
ským svazem. Případně ji lze umístit i mimo areál.

Karolina Emanuelova,  
Kristina Regalová, navrhovatelky

Cyklisté i další návštěvníci altánů u cyklostezky by zejmé-
na v létě jistě využili možnost doplnit si lahev vodou. Pítka 
by byla instalována jen u altánů, kam lze snadno zavést 
nebo dopravit pitnou vodu.
U některých altánů, např. za Pohodovým údolím, u Roz-
pakova, Světic a u skateparku, by mohly být umístěny 
koše na nápojové plechovky. Koše by mohly být vybavené 
náhradními plastovými pytli, aby je kolemjdoucí mohli 
sami odnášet/odvézt na kole do supermarketu.
Proč řešíme zrovna plechovky? Spotřeba nápojů v hli-
níkových plechovkách každoročně stoupá. V roce 2022 
jsme v ČR zahodili přes 800 000 000 plechovek. V roce 
2020 skončilo 7812 tun tohoto hliníku na skládkách nebo 
odhozeno v přírodě. Stejné množství hliníku by stačilo 
na výrobu 104 letadel typu Boeing 747 nebo půl milionu 
jízdních kol. Tolik hliníku zahazujeme každý rok!
Díky vysoké návštěvnosti cyklostezky by tak bylo mnoho 
lidí informováno o absurditě používání hliníku pro ple-
chovky a o připravovaném systému zálohování nápojo-
vých obalů.
Na koše bychom nalepili informace o spotřebě energie, 
o dopadu na přírodu Islandu (hliníkárny a stavba pře-
hrad) a Jamajky (těžba bauxitu), odkud surovina na ev-
ropském trhu pochází. Dále by se tam mohly objevit infor-
mace o snížení spotřeby energie při použití recyklovaného 
hliníku (80 %). Informace by mohly být podávány formou 
fotografií, grafů nebo jako memes.

Kateřina Čiháková a 9. třídy ZŠ Světice

Veřejná sauna

Pití bez odpadu
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Překvapte Říčany ze sportu

Klub šachistů Říčany 1925
www.sachyricany.cz

Je to neuvěřitelné, ale je to tak. Zvítě-
zili jsme v Extralize mládeže v ročníku 
2022/2023. Nakonec suverénní vítěz-
ství. Všichni členové týmu patří do re-
publikové špičky a tandem na prvních 
šachovnicích – Jáchym Němec a Jáchym 
Šmolík – nakonec nedal nikomu šanci. 
Překonali jsme tak nejenom náš dlou-
holetý vzor a obhájce titulu BŠŠ Frýdek-
-Místek, který na první šachovnici dis-
ponoval novopečeným mezinárodním 
mistrem Richardem Stalmachem. Frý-
dek-Místek nakonec skončil až na třetím 
místě za druhými Pardubicemi. V Extra-
lize se představilo poprvé i naše družstvo 
B a doslova šokovalo nás i soupeře. Cel-
kově totiž skončilo na čtvrtém místě.
Vítězná sestava družstva A od prv-
ní šachovnice: J. Němec, J. Šmolík,  
M. Hlavina, J. Ocelák, T. Bezděk,  
D. Martirosyan, J. Síleš, V. Sehnout-
ková. Sestava družstva B: M. Janouš, 
J. Seidl, Le Anh Dung, P. Mach,  
T. Pressler, D. Hampl, M. Strnadová.
Za úspěchy stojí nejenom samotní hrá-
či, ale i hlavní trenér Stanislav Stárek.
Extraliga se hraje jako dlouhodobá 
soutěž za účasti 16 družstev. Do se-
stavy musí nastoupit mladší žák (hráč 
do 15 let) a dívka, kterou může nahra-
dit supermladší žák do 12 let. Ostatní 
hráčům může být 18 let.

mistrovství Čr do 8 let
Pořadatelství Mistrovství ČR dětí do  
8 let bylo svěřeno aktivnímu spolku 
Šachy Krnov, který byl potěšen vel-
kým zájmem o účast na mistrovství 
nejmladších dětí ze všech koutů ČR. 
A oprávněně. Historická účast 107 ho-
chů a 25 dívek byla mimořádná. Nám 
se tolik nedařilo. E. Soukup skončil 
na 25. místě a P. Hroník na 40. místě.

Krajský přebor družstev 
do 12 let a zisk titulu
Náš klub uspořádal 1. května Krajský 
přebor družstev mladších žáků. Poda-

řilo se zaplnit sál, i když podmínkou 
účasti je aktivní účast v šachovém sva-
zu ČR. Hrála šestičlenná družstva ra-
pidovým tempem. Turnaj byl dlouhý, 
a tak družstva nastupovala i s náhrad-
níky. Bojovalo se také o účast na červ-
novém Mistrovství ČR, kam postu-
povala první tři družstva. Atmosféra 
byla skvělá, jak vidíte i na fotografiích 
našich začínajících děvčat.
Klub šachistů Říčany 1925 obsadil 
první místo před Joly Lysá nad Labem 
a Spartak Čelákovice. Vítězné druž-
stvo hrálo ve složení: M. Artamonov, 
E. Kolář, Trejbal (host), T. Gernert, V. 
Sehnoutka, M. A. Pešková.

akce byla podpořena dotačním pro-
gramem akce 2023

Krajský přebor mládeže 
v rapid šachu a zlato v H 12
Krajský přebor mládeže v rapid 
šachu se odehrál v Milovicích 6. květ-
na. Krajským přeborníkem se stal  
M. Artamonov a jako jediný z naší 
grupy postoupil na Mistrovství ČR 
v kategorii do 12 let. Do první desítky 
se ještě dostali na 7. místě V. Sehnout-
ka a na 10. místě G. Iakushev. V kate-

gorii D 14 pak na 6. místě T. Dufková. 
Podobně v kategorii H 10 byl D. Jan-
šta na 6. místě a na 9. místě E. Sou-
kup. Nejlepší dívkou byla v D 10 na  
4. místě A. Kratochvílová. V této kate-
gorii byla ještě na 6. místě B. Štastná.
Na zářiovém Mistrovství ČR má přímý 
postup ještě v H 14 D. Martirosyan 
a v H 10 E. Kolář.

Jaroslav Říha,  
Klub šachistů Říčany 1925

bobmA – říčany popré vítězem extraligy
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Jsem klikařka. Z deseti psích exkre-
mentů ležících na zemi trefím prů-
měrně dva až tři. Potud mohu říct – 
moje blbost, mám koukat pod nohy. 
Žel, jsem rovněž matkou tří dětí, 
takže násobeno počtem jejich podrá-
žek, kol dětských kočárků, odrážedel 
a koloběžek se nebezpečně blížím 
100% úspěšnosti. Ptala jsem se své 
sestry, která má méně dioptrií než 
já a také o jednu ratolest méně, jestli 
se jí to také stává. Prý ne. V centru 
Říčan jsou prý pejskaři disciplinova-
nější (i když já zaskórovala i u Růžku na náměstí) a také 
tam mají ty „stojany s pytlíky“. Já ale bydlím u Jurečku. 
My tady stojany nemáme. Nebo ne dost. A majitelé čtyř-

nohých mazlíčků, zřejmě v domnění, že v hlubokých 
říčanských hvozdech (rozuměj, v okolí stezky s průjez-
dem desítek kočárků denně) se trus brzy vstřebá, zcela 
rezignovali na úklid po svých psích přátelích. Po devíti 
letech rodičovské dovolené v této lokalitě vám s jistotou 
mohu říct: nevstřebá. A tak mám pro vás nabídku: Od-
hlasujte mi ty stojany s pytlíkz a já vám na každý z nich 
napíšu příběh o h****. Mám jich v rukávu pěkných pár. 
A na podrážkách jakbysmet. Pozn.: Součástí projektu 
bude osvětová minikampaň, jednak na sociálních sí-
tích, jednak prostřednictvím letáků, která vtipnou for-
mou upozorní na problém a poskytne informace proč 
a jak ho řešit.

Karolina Emanuelová
navrhovatelka

Chceme podpořit trávení volného času a pohybu v pří-
rodě u menších dětí. Mezi Říčanskou hájovnou a Oli-
vovnou bychom na hlavní trasu umístili nízké dřevěné 
prvky, které by motivovaly děti k pozorování přírody. 
Nejednalo by se o klasické velké informační cedule, ale 
o nízké dřevěné prvky (spíše špalky než tabule) s ob-
rázky, kvízy, návrhy pro aktivity v lese nebo s QR kódy. 
Prostřednictvím QR kódů by si děti v doprovodu rodi-
čů mohly poslechnout např. nahrávky ptačích hlasů 
nebo získat aktuální tipy na objevování přírody (pod-
zim – houby, jaro – kvetoucí rostliny, zima – stopování 
apod.). Dostaly by také inspiraci na tvoření z přírod-
ních materiálů nebo možnost si přečíst krátký příběh 
podněcující fantazii a podporující zájem o drobné živé 
tvory. A co vás možná překvapí: Opravdu to není můj 
nápad, ale přišli s tím naši deváťáci, protože se podle 

nich prý dnešní malé děti málo hýbou a je potřeba je vy-
chovávat k ochraně přírody.

Kateřina Čiháková a 9. třídy ZŠ Světice

bobkomaty s příběhem

Stezka pro děti: objevujeme přírodu
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Draci ve Švédsku zlatí!
Během roku se 
účastníme pravi-

delných soutěží – ligových turnajů 
Českého florbalu ve všech kategori-
ích, jezdíme na vybrané české turnaje 
a letos jsme se po dlouhé pauze vydali 
i do zahraničí.
Na konci dubna jsme zamířili na nej-
starší mládežnický turnaj na světě, po-
řádaný ve švédském městě Mölndal. 
Cesta byla dlouhá, po souši i po vodě, 
ale po 19 hodinách cesty se naše 
početná výprava dostala na místo. 
Na turnaj jsme odjeli s třemi katego-
riemi: mladšími žáky, staršími žáky 
a juniory. A byl to úspěch! Všechny 
kategorie přivezly cenný kov.

mladší žáci
Pro nejmladší Draky se jednalo o prv-
ní zahraniční výjezd a hráči i trenéři se 
na turnaj velmi těšili. Tým byl posklá-
daný z hráčů Říčan i partnerských 
Čerčan a v kádru byly i dvě Dračice, 
které se v chlapecké kategorii roz-
hodně neztratily. Mladší žáci ovládli 
skupinu, předváděli krásný kombi-
nační florbal s hrou na balonku. Do-
předu je také tlačila skvělá podpora 
spoluhráčů z řad starších žáků a ju-
niorů. Ve čtvrtfinále porazili Draci 
známého soupeře ze skupiny Lindas 
Rasta IBK poměrem 5 : 3 a šli do se-
mifinále. V něm narazili na tým IBK 
Beckadalen. Již z rozcvičení bylo jas-
né, že soupeř je na tom fyzicky lépe, 
a někteří jeho hráči byli schopni vy-
slat na bránu pořádnou bombu. Dra-
ci se však nezalekli, chodili do bloků 
a získali spoustu šancí. I přes to pět 
minut před koncem prohrávali 1 : 3. 
Říčanští hráči však v rychlém sledu 
srovnali a vybojovali si prodloužení. 
V něm však byl o jeden vyhraný sou-
boj u mantinelu a vstřelený gól šťast-
nější soupeř, který se nakonec stal 
vítězem turnaje.

Starší žáci
Starší žáci chtěli na tomto turnaji na-
vázat na povedenou ligovou sezónu. 
Draci se na turnaj poctivě připravo-
vali na trénincích, odehráli dokonce 
několik přípravných zápasů. V pátek 

po příjezdu však začali smolnou pro-
hrou 2 : 1, na kterou ale za pár hodin 
navázali výhrou 6 : 2. Po prvním dni 
turnaje tak zůstala skupinová tabul-
ka velmi vyrovnaná a hráči mohli 
po vyčerpávajícím dni s chladnými 
hlavami usnout. V sobotu bohužel 
starší žáci znovu smolně prohráli 
o gól poměrem 3 : 4, a ukončili tak 
skupinu na třetím, postupovém místě 
do play-off. Večer před dnem vyřazo-
vacích bojů však dalo trenérské duo 
otec a syn Jirků hlavy dohromady 
a připravili nový obraz hry, kterým se 
měli jejich svěřenci prezentovat. A to 
se vyplatilo. Čtvrtfinálovým zápasem 
prošli Draci pohodovou výhrou o tři 
branky. V semifinále to vypadalo 
bledě, ještě v půlce zápasu říčanští 
prohrávali 0 : 2. To byla však pouze 
říčanská „Csaplárova past“ od dua 
lodivodů Jirků, protože Draci nako-
nec s klidem otočili zápas na konečný 
stav 3 : 2. Finále poté bylo jednoznač-
ně v dračí prospěch a starší žáci si 
s ledovým klidem dokráčeli pro zlaté 
medaile a celkové vítězství v turnaji. 
Za zmínku stojí, že pro staršího ze 
zmíněného trenérského dua, Michala 
Jirků, se jedná o druhé zlato na tom-
to turnaji. První získal také s týmem 
starších žáků v roce 2018.

Junioři
Junioři neprožili příliš povedenou 
sezónu a na tomto turnaji si chtěli 

spravit chuť. Vrátili se někteří dlou-
hodobě zranění hráči a tým se sešel 
v kvalitní sestavě. Pro juniory za-
čal turnaj hned v pátek po příjezdu 
smolnou prohrou 0 : 1. Už v tomto 
zápasu však bylo vidět, že říčanský 
tým má hlad po výhře. V druhé pá-
tečním zápase v pozdních večer-
ních hodinách si tak Draci spravili 
chuť na švédském soupeři, kterého 
přesvědčivě zdolali poměrem 7 : 0. 
V dalším dni turnaji v těžkém tak-
tickém zápase junioři remizovali 
1 : 1 a i přes velmi dobré skóre ze 
skupinových zápasů skončili v ta-
bulce na třetím místě. Ve čtvrtfinále 
předvedli junioři výborný týmový 
výkon, kdy porazili těžkého, tvrdě 
střílejícího soupeře, se kterým vět-
šinu zápasu prohrávali, poměrem 
4 : 3, a postoupili tak trochu nečeka-
ně do semifinále turnaje. V tom však 
již Drakům došly síly a i přes hezkou 
předvedenou hru prohráli 0 : 3. Klu-
ci si tak zaslouženě přivezli do Říča-
ny bronzové medaile.
Celý turnaj byl pro hráče i trenéry 
parádním zážitkem. Nahlédli jsme 
pod pokličku toho, jak se dělá florbal 
ve Švédsku, poznali jsme místní kul-
turu, a hlavně jsme si krásně zahráli. 
Doufáme, že se na sever podíváme 
i za rok.

Za klub FBC Draci Říčany  
Tomáš Tichý, www.florbaldraci.cz

Jedna z největších 
sportovních událostí 

pro Říčany proběhla 
koncem dubna v našem městě v po-
době soustředění státní reprezenta-
ce olympijského karate. Ano, u nás 
v Říčanech probíhá pravidelně řada 
sportovních akcí. I my Vás často infor-
mujeme o prestižních turnajích, které 
v našem krásném městě probíhají. 
S ohledem na velikosti sportovních hal 
v Říčanech a kapacity tribun, které jsou 
kolem 250 diváků, však nemůžeme 
očekávat, že přímo v našem městě pro-
běhne např. mistrovství ČR v nějakém 
sledovanějším či olympijském sportu. 
O to významnější je, že se díky silné re-
publikové pozici říčanského karate po-
dařilo k nám do města dostat soustře-
dění státní reprezentace olympijského 
karate. Tedy přímo v našem městě bylo 
vidět to nejlepší, co Česká republika 
v karate má. Součástí tréninků a celé 
akce byly také tréninky talentované 
mládeže a výběru sportovních center. 
Celá akce měla tak velký úspěch, že 
jsme od vedení státní reprezentace za-

znamenali zájem ji opět v našem městě 
zopakovat i v budoucnu.
To však z událostí říčanských karatistů 
a z klubu SC SPIRIT Říčany není vše. 
Mladší karatisté se účastnili největšího 
pražského turnaje, kde sbírali nejen 
mnoho zkušeností, ale také mnoho 
medailí. Bylo opravdu úžasné sledo-
vat naše malé i velké říčanské naděje, 
které se vším nasazením, plnou energií 
a odhodláním sbíraly medaile v jed-
né kategorii za druhou. Akce, která 

probíhala téměř za rohem od našeho 
města v chodovské hale Jedenáctka, 
přinesla spoustu zajímavých momentů 
a také mnoho pozitivních emocí, vždyť 
jen povzbuzování rodičů muselo být 
slyšet i u nás v Říčanech. Naši starší 
a zkušenější závodníci se zase vydali 
na republikovou soutěž trochu dál, a to 
do Třebíče, kde proběhlo první kolo 
Národního poháru karate v olympij-
ském karate. Soutěž, která je nomi-
nační na Mistrovství ČR ČSKe a patří 
k tomu nejlepšímu, co může české 
karate nabídnout. Hned v prvním 
kole opět Říčany fantasticky bodovaly 
a kromě toho, že si naši závodníci od-
vážejí v individuálních kategoriích cen-
né body a řadu medailí, Říčany získaly 
jedno fantastické umístění v podobě 3. 
místa v kategorii kumite týmu žáků. 
Je to historický úspěch nejen našich 
chlapců, ale celého říčanského karate. 
V individuálních kategoriích je třeba 
vyzdvihnout Jana Tetoura a Ondřeje 
Endala, kteří si z velmi těžkých katego-
rií kumite odvezli krásná drhá místa. 
Říčanští karatisté prostě jedou.

Nejen Český národ-
ní pohár, ale také 
krajské i okresní 

soutěže hrají říčanští volejbalisté 
a volejbalistky klubu SC SPIRIT 
Říčany. A právě o volejbalistkách, 
konkrétně o starších žákyních, je 
tento článek. Jako jeden z největ-
ších volejbalových klubů v rámci 
regionu v poslední době zažívá řadu 
historických okamžiků a prvenství. 
Je potřeba zmínit družstvo starších 
žákyň, které udělalo v poslední roce 
fantastický posun vpřed. Pro děvča-
ta to byla velmi náročná sezóna, kdy 
téměř každý víkend hrály jednu sou-
těž. To na nich však nebylo do po-
sledního turnaje znát. Naopak. 
V týmu po celou sezónu panovala 
úžasná atmosféra plná odhodlání 
a nasazení. S každým odehraným 
turnajem bylo vidět velké zlepšení 
a posun. Například v posledním kole 

Českého poháru děvčata vyhrála pět 
zápasů ze šesti. Což na takto velké 
celostátní soutěži je prostě úžasný 
výsledek. Nebo moment, kdy v zá-
pase na krajské soutěži v nepřízni-
vém stavu 0 : 8 v tiebreaku zabojo-
valy a nakonec vyhrály. Takovýchto 
napínavých okamžiků zažili v této 
sezóně opravdu hodně. Nejen spor-

tovní úspěchy, ale také jejich týmový 
duch může být inspirací pro další 
říčanské volejbalistky a volejbalisty. 
Řada děvčat z týmu se příští sezónu 
posune do starší kategorie, na což se 
už nyní těšíme a věříme, že navážou 
na tuto úspěšnou sezónu i příští rok 
a opět posunou oddíl volejbalu klu-
bu SC SPIRIT Říčany zase o kus dál.

To nejlepší z karate u nás v říčanech

říčanské volejbalistky
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Rozvoj ragby dětí a mládeže je podporován dotacemi města říčany
www.facebook.com/ragbydetiamladezercricany
sportovní centrum mládeže finančně podporuje středočeský kraj

rugby Club mountfield říčany
www.rugbyricany.cz, www.twitter.com/rugbyricany, www.facebook.com/rcricany

MUŽI
češi vyhráli v lotyšsku
Národní ragbyový tým tradičně pro-
špikovaný říčanskými jmény zvítězil 
v posledním utkání Mistrovství Ev-
ropy Konference 1 Sever v Lotyšsku 
43 : 7 (29 : 7) a svou skupinu ovládl 
bez ztráty bodu. Čechy teď čeká baráž 
o postup do vyšší skupiny Mistrovství 
Evropy.

Zápas v Rize se zlomil na konci 
úvodního dějství. Češi předváděli 
větší kvalitu i fyzickou vyspělost než 
domácí a navyšovali bodové vede-
ní. „Dokud měli Lotyši sílu a naději 
na dobrý výsledek, tak kladli velký 
odpor. Na konci první půle se nám 
je podařilo zlomit,“ hodnotil zápas 
trenér ČR Miroslav Němeček, který 
kromě národního týmu vede úspěšně 
i říčanské ragbisty.
Ve vítězné sestavě bojovali i Říčaňá-
ci Tomáš Adámek, Tomáš Stránský, 
Lukáš Chytil, Samuel Dupuy, Jakub 
Havel a kluboví odchovanci toho 
času působící v zahraničí Jakub Ho-
mer a Martin Cimprich.
ŽENY
světovou sérii v africe nevybojova-
ly, ale nadchly skvělými výkony
České ragbistky v sestavě s říčan-
skými Věrou Gärtnerovou a Veroni-

kou Oupicovou získaly v kvalifikaci 
na Světovou sérii v olympijském sed-
mičkovém ragby celkově páté místo. 
Postup do elitní soutěže jim unikl, 
ale skvělými výkony získaly respekt 
soupeřek.
Kvalifikace sestávající ze dvou tur-
najů probíhala v jihoafrickém městě 
Stellenbosch a pouze její vítěz si zare-
zervoval vstupenky mezi elitu. Češky 
během turnajů porazily soupeřky tře-
ba z Kolumbie, Papuy-Nové Guiney, 
podlehly Číně či Belgii, s celkovým 
vítězem kvalifikace Jihoafrickou re-
publikou zaznamenaly remízu.

MLÁDEŽ
ragbisté do 16 let vyhráli ve vídni
Říčanští mladíci zvítězili ve Vídni 
po vyrovnaném průběhu nad míst-
ním RU Donau Wien 19 : 15. Kromě 
sportovního zápolení zvládli v metro-
poli na Dunaji i prohlídku kulturních 
památek města.
DĚTI
Říčanské naděje ve Frankfurtu 
nezklamaly
Na výborně obsazený a zorganizo-
vaný turnaj v německém Frakfurtu 
vyrazily říčanské kategorie do osmi, 
deseti a dvanácti let a v konkurenci 
z osmi zemí se neztratily, vybojo-
valy jedno první a dvě druhá místa. 
„Říčanské týmy holek i kluků hrály 
na Gonder Rugby Jugendfestivalu 
2023 skvělé ragby. Všechny kategorie 
vyhrály své základní skupiny a přes ví-
tězné zápasy ve čtvrtfinále a semifiná-
le si vybojovaly finálovou účast. V kaž-
dé kategorii bylo 18–20 týmů celkově 
z osmi evropských zemí,“ shrnul účast 

našich týmů na skvěle zorganizova-
ném turnaji ve Frankfurtu generální 
manažer klubu Marek Fořt.
UDÁLOSTI 
dětský den již 18. června
Sedmnáctý ročník dětského dne 
na ragbyovém hřišti v Říčanech na-
bídne již tradičně zábavu pro děti 
i rodiče. Vyzkoušíte si ragby, různé 
dovednostní hry či se pobavíte na na-
fukovacích atrakcích. Pro děti je při-
pravena i odměna v podobně grilova-
ných buřtů.

Dětský den pořádáme, protože rádi 
děláme dětem radost a protože máme 
jedinečnou příležitost ukázat ragby 
mnoha dalším rodičům, kteří ragby 
neznají nebo jej vnímají jako nebez-
pečný sport. Popularizujeme náš 
krásný sport – RAGBY.

POZVÁNKA NA RAGBY –  
STADION JOSEFA KOHOUTA
17. června | Turnaj 7s žen a dívek
18. června | Dětský den FO
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ÚSPĚCH PrVNíHo HoLČIČíHo 
FoTbALoVÉHo TUrNAJe V říČANeCH

Holky taky hrají fotbal. Pokud jste to 
ještě nevěděli, tak teď už to víte. Sou-
citné skepsi, hloupým předsudkům 
a vousatým stereotypům navzdory 
se o dívčí platformu v našem fotbalo-
vém klubu FK Říčany aktivně snaží-
me už několik let. Úspěšně, dalo by se 
říci. Pokud se tedy shodneme na tom, 
že dodávání často i poloviny hráček 
do okresních výběrů Praha-východ 
je úspěch. Že postavit na turnajích 
od školičky po starší přípravku ryze 
dívčí tým jako jediný klub široko 
daleko, je úspěch. Že si příběh téhle 
snahy najde cestu do televizní re-
portáže na ČT Sport za účasti bývalé 
reprezentantky Ireny Martínkové, 
je úspěch. Pěkný, ale co dál? Holčičí 
fotbalový turnaj. To tu ještě nebylo!

Je to tak. Den D = 8. května 2023. 
Sváteční datum, den jak korálek 
a něco velkého visí ve vzduchu. Vý-
kop je stanoven na 9.30. Horečné pří-
pravy běžely do pozdní nedělní noci 
a v pondělí již od brzkého rána. A po-
řadatelé evidentně nebyli jediní, kdo 
nemohli dospat. Je sotva po osmé 
ráno. Parta stavící hřiště kopačkami 
stírá rosu z pažitu a první nedočkavci 
už se hlásí na pozici. Nikdo z účast-
níků na poslední chvíli nevycouvá. 
Nikdo nelituje cestování a scházíme 
se v plné sestavě. AC Sparta Praha 
staví dva týmy – rudý a bílý. Máme 
tu Bohemku. Zástupkyně ligových 
týmů doplňují holky z Teplic a Vik-
torky Plzeň. Nechybí Roudnice nad 
Labem, výběr OFS Benešov a samo-
zřejmě ani domácí růžovky – Lvice 
FK Říčany. Slavnostní nástup máme 
za sebou, že nebudeme hrát o zlaté 
trenýrky a při fandění zůstaneme lid-
mi, jsme si řekli. Napětí a zadržovaná 
radost visí ve vzduchu, řeči stranou, 
nechť vypukne hra a můžeme se 
do toho pustit.
Nejmenší holky se utkávají ve formá-
tu 3 na 3 na čtyři malé branky. Neustá-
lý kontakt s balonem všech na place. 
Nutnost samostatně a rychle se roz-
hodovat. Ničím nepřerušovaný herní 

děj. Jeden velký prýštící gejzír rados-
ti, protože gólů padá opravdu hodně. 
Takhle nějak může vypadat zažeh-
nutí jiskry vášně. O hřiště vedle je už 
hra i o stupínek výše. Větší děvčata 
ročníků 2013–2015 už jsou fyzic-
ky i dovednostně dále. Formát 4 + 1 
na juniorské branky 5 × 2 metry. Za-
rputilé výrazy. Enormní snaha. Ab-
solutní zápal. Boj o každý centimetr 
na hřišti. Tanec brazilské samby. 
A mezitím za „klandrem“ v hledišti? 
Slavnost. Jeden velký sektor „vlajko-
noši domácí“. Pokřiky, chorály, bu-
ben… OK, chorea, ani „pyro“ jsme 
na turnaji Lvice Cup neměli, ale jinak 
to byl prostě fotbalový turnaj s veške-
rou parádou a vším, co k němu patří.
Po více než čtyřech hodinách je do-
bojováno. Dozněla ozvěna oslavy 
posledního z více než dvou set gólů, 
co dneska napnuly sítě. Výsledky sa-
mozřejmě všechny zajímaly, ale o ně 
snad ani nikomu nešlo v první řadě. 
Potlesk všech skvěle fandících rodičů 
si užila každá jednotlivá hráčka při 
přebírání své poctivě vybojované me-
daile a účastnického diplomu na pa-
mátku jednoho krásného holčičího 
fotbalového pondělí v Říčanech. Lí-
bilo se to snad opravdu všem. Jedna 
reakce od rodičů za všechny: „Krásný 
turnaj. Nedávno jsme byli na mis-
trovství republiky, a ani tam to nebylo 
TAKHLE pěkné.“ Děkujeme. Když 
budou mít holky se zájmem o fotbal 
naši podporu, a hlavně kde svůj talent 
rozvíjet, to pak bude opravdu úspěch. 

Snad byl turnaj Lvice Cup dalším 
krokem správným směrem.

Děkujeme Městu Říčany za finanční 
podporu turnaje Lvice Cup.

David Man – Affro

Výsledky turnaje  
Lvice cup 2023:

1. aC Sparta Praha – rudá
2. dFK Bohemians 1905

3. OFS Benešov
4. FC Viktoria Plzeň

5. aC Sparta Praha – bílá
6. FK Teplice

7. Lvice fK říčany
8. SK roudnice nad Labem

Praha, 13. 5. 2005, 
mistrovství ČR 
v akrobatickém 

rokenrolu. Tanečníci a tanečnice TŠ 
TWIST Říčany obhájili mistrovské 
tituly! Ze všech tří formačních katego-
rií, kde se udělovaly tituly Mistr ČR je 
to dvakrát titul a jednou druhé místo!

Těší nás, že je naše Taneční škola 
Twist tak úspěšná:
V kategori párových formací je mis-
trem čr naše formace tWister.
V kategorii dívčích formací junior (do 
14 let) je mistrem čr naše formace 
madonna.
V kategorii dívčích formací senior 
(nad 14 let) je vicemistrem čr naše 
formace madonna ladies.
Máme radost i z dalších výsledků 
na souběžně pořádaném mezinárod-
ním Jarním poháru. Uvádíme jen 
a jen medailisty za TŠ Twist:
Kategorie malé formace – 1. místo 

Con Calmas (přestože je to jen druhá 
a okrajová kategorie našich seniorek, 
kterou pořádně netrénují).
Kategorie duo starší – 1. místo Dáša 
Ciporanová – Anna Maršálková
Kategorie duo mladší – 3. místo Ka-
rolína Veselá – Viktorie Románková
Kategorie junioři – 3. místo Jakub 
Hlubuček – Nela Choutková
Kategorie dívčí formace děti –  
2. místo pixie (o 0,05 bodu až druhé),  

3. místo jungles
Kategorie malé formace děti – 3. mís-
to strike
K tomu naše TŠ Twist získala mnoho 
dalších cenných umístění, avšak je 
nás mnoho a nemedailová umístění 
už se do textu (díky omezenému roz-
sahu) bohužel nevejdou.
TŠ Twist Říčany se 13. 5. tak stala 
znovu nejúspěšnějším oddílem jak 
mistrovství ČR, tak i celého Jarního 
poháru.
Co je ale pro nás trenéry ještě důleži-
tější než mistrovské poháry a medai-
le? Že to děti u nás veskrze baví a mají 
chuť trénovat!
Zkušenosti a znalosti s rokenrolem 
máme! Vždyť s dětmi pracujeme 
– a zdá se že úspěšně – už více než  
20 let. A stále máme nové zájemce.

Jiří a Zuzana Boháčkovi
Děkuji

Jiří Boháček

mistři Čr v rokenrolu – TŠ Twist říčany

Většina tréninků Sport Academy sice 
během června pomalu končí, to ale 
neznamená, že by se v naší akademii 
přes léto nic nedělo. Ještě před kon-
cem kroužků se 13. května uskutečnil 
v hale Na Fialce v Říčanech florbalový 
turnaj holek a kluků ze všech našich 
kroužků. O povedené akce, krásné 
góly ani tvrdé souboje. Vše se ale jako 
vždy neslo v duchu fair-play a mno-
ho radostných zážitků si tak odnesli 
nejen vítězové, ale i poražení. Všichni 
také ukázali, jak se během roku tré-
nování zlepšili a odnesli si z turnaje 
mnoho nových zápasových zkušenos-
tí, které jim v jejich florbalových výko-
nech pomohou i v budoucnu. 
Protože se všem turnaje během celého 
roku líbily, přichystali jsme pro mladé 
florbalisty na konci roku ještě jed-
no překvapení. Už 18. června v hale 

v Dolních Břežanech proběhne letní 
Sport Academy “míchačka”. Nepůjde 
o klasický turnaj našich tréninkových 
skupin proti sobě, ale tentokrát se 
všichni účastníci namíchají do růz-
ných týmů a sehrají proti sobě zápasy 
se zcela novými spoluhráči.
O prázdninách nás potom v hale 
Na Fialce čekají Sportovní příměstské 

kempy. Těšit se na nich můžete kromě 
florbalu a fotbalu i na další nejrůznější 
aktivity v tělocvičně i mimo ni. Užijete 
si i plavání v bazénu, výlety a mnoho 
osvědčených i zcela nových sportov-
ních her s míčem i bez něj.Kompletní 
přehled včetně přihlášek naleznete 
na webu https://funacademy.cz/
camp.

Užijte si léto se Sport Academy. Čeká nás červnová 
„míchačka“ i prázdninové kempy
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Župní závody sportovní všestrannosti
15. dubna se v Šestajovicích sešla 
stovka nadšených závodníků, kte-
ří v trojčlenných hlídkách vyběhli 
na trať dlouhou 3 km pro mlad-
ší žactvo, 6 km pro starší žactvo 
a 9 km pro dorost. Na trati plnili 
úkoly z oblasti přírodovědy, histo-
rie Sokola, zdravovědy, topografie, 
uzlování a tábornických dovednos-
tí. Letos se za naši jednotu Zálesác-
kého závodu zdatnosti (ZZZ) zú-
častnilo rekordních 27 závodníků. 
Získali jsme čtyři medaile a do ce-
lorepublikového kola postoupila 
hlídka dorostenců (Kateřina Bělo-
hlávková, Václav Flachs, Václav Ja-
roš) a hlídka starších žáků (Zbyněk 
Flachs, Vojtěch Procházka, Jan Ve-
dral). Druhé místo získali i mladší 

žáci (Broňa Karáčová, Anna Mar-
tinková, František Zezula).
Dalším velkým závodem byly žup-
ní přebory všestrannosti v Čeláko-
vicích 22. a 23. května, na které se 
u nás v jednotě připravilo devět děv-
čat v oddíle mladšího žactva. 164 
sportovců závodilo v atletice, gym-
nastických sestavách na hrazdě, 
kladině, prostných, přeskoku, šplhu 
a plavání. Víkend přinesl Lauře Du-
najové 2. místo a Broně Karáčové  
3. místo v kategorii mladších žákyň I 
v plavání a Dominice Dunajové  
2. místo v kategorii mladších žákyň II 
v atletice. Dominice se vyrovnanými 
výsledky ve všech disciplínách poda-
řilo získat i 2. místo v přeboru a po-
stoupit do celorepublikového kola.

Všem závodníkům děkujeme 
za skvělou reprezentaci naší jedno-
ty a postupujícím do celostátních 
kol přejeme hodně sil do dalších 
závodů.

Náčelnice Helena Wills
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Po roce máme opět mistry republiky!

Stolní tenisté navštívili opatowek

Vezměme to ale 
popořadě. 22. dub- 
na si na soutěži 

O perníkovou pantofli v Pardubi-
cích vytančili matěj s betty poslední 
nutné finále, a jsou tak novými drži-
teli taneční třídy a v latinsko-ame-
rických tancích. Dalším úspěšným 
párem je matouš s terkou, kteří 
na Říčanském poháru vytančili vyš-
ší třídu D (o čemž jsme vám psali).   
I v této vyšší třídě se jim však daří 
a jsou na dobré cestě mít brzy třídu  
C (nyní mají již další dvě finále).
A tímto se dostáváme k výsledkům 
z 8. května, kdy v Pardubicích pro-
běhlo mistrovství čr Hobby dance, 
tedy mistrovství pro tanečníky tan-
čící zhruba 1–3 roky. Právě matouš 
s terkou zvládli svoji kategorii na vý-
bornou a v latině se stali mistry! 
Ve standardu jim jen o kousek utekla 
příčka bronzová.
Dalším úspěšným „párem“ byla viky 
se štěpánkou, které soutěžily v kate-
gorii synchro v latině, kdy tanečnice 

tančí vedle sebe totožné kroky a ne-
smí se přitom nijak dotýkat či držet. 
Pro Viky to bylo již druhé mistrovství, 
v kategorii synchro však první spo-
lečné se Štěpánkou. I v této kategorii 
máme mistryně republiky a slo-
vy pana mistra: „Toto jsem opravdu 
nečekal.“ Holky opravdu netušily, že 
vyhrály, dokud nebyla přečtena jejich 
jména.
Stejný den a na stejném místě pro-
běhlo i mistrovství čr ve figurál-
ním valčíku, ve kterém nás repre-

zentovali petr a petra duškovi. 
V této soutěži nejdřív tančí každý 
pár samostatně na svou hudbu (kte-
rá má předepsanou délku a rychlost) 
a poté tančí všechny páry najednou 
na hudbu organizátora. Petr s Petrou 
se umístili na bronzovém stupínku, 
a tedy se stávají druHÝmi vice-
mistry!
Děkujeme všem párům za příklad-
nou reprezentaci a těšíme se na další 
úspěchy.

Vaše Fuego

Nejprve bych rád zhodnotil právě skon-
čenou sezónu říčanských stolních te-
nistů. V soutěžích mužů jsme byli jako 
nováček ve 3. lize velmi úspěšní, když se 
nám podařilo umístit na 2. místě, těsně 
za postupovými branami. Lídrem této 
soutěže byl říčanský David Jícha, který 
měl ve své bilanci vítěznou úspěšnost 
97 % (pouhé dvě porážky za sezónu). 
To neuniklo ligovým skautům a reálně 
hrozí jeho přestup do pražské Spar-
ty. Nicméně v celkovém hodnocení 
se místní tým stal nejlepším ve Stře-
dočeském kraji, včetně první příčky 
v krajském žebříčku. Následně tým C 
vyhrál nejvyšší okresní soutěž a připojí 
se do kraje k týmu B. V dalších druž-
stvech mezi dospělými nastupuje také 
mládež, aby sbírala cenné zkušenosti. 
Jejich výsledky na okresních a krajských 
turnajích jsou také příslibem k dalšímu 
posunu.
Na začátku května jsme využili pozvání 
k přátelskému zápasu a setkání od part-

nerského města Říčan, a to od polské-
ho Opatówku. Se zahraničními kluby 
spolupracujeme již tradičně a tentokrát 
jsme vyrazili autobusem s výběrem do-
spělých i mládeže. Opatówek je smě-
rem na Wrocław a dále do vnitrozemí, 
sousedí s městem Kalisz. Bylo znát, 
že místní tým hraje zatím stolní tenis 
na rekreační úrovni, zkrátka ještě není 
přihlášen do soutěží. To samozřejmě 
bylo znát a pro ně to byl poměrně kru-
tý výsledek v poměru 1 : 29 na zápasy 
(čtyřhry i dvouhry). Domácí byli rádi 
za zkušenost, jaké to je hrát proti zá-
vodnímu klubu. V „olympijské“ hale 
byla velmi přátelská atmosféra a do-
mácí ukázali svoji pohostinnost. Měli 
jsme možnost pohovořit o trendech 
ve sportu a o mládeži. Pamětní medaile 
a dárečky nám předával sám starosta 
Sebastian Wardęcki a ředitelka ZŠ paní 
Izabela Dubanowicz. Také nás potěši-
la ukázka z historie a kultury v místní 
knihovně. Na druhý den byla v plánu 

prohlídka sousedního Kalisze, kde byla 
připravena paní průvodkyně. Skutečně 
zde na vás dýchne kus historie, včetně 
zmínky Přemysla Otakara II. u sezna-
mu panovníků, a dále pěkně zpracované 
historické legendy.
Programy s partnerskými městy mohu 
jen doporučit. Máme tu výhodu, že 
stolní tenis hrají ve všech partner-
ských městech města Říčan. Hodně 
vzpomínáme na Borken, Whitstable, 
Albertslund, Mölndal ale i Dainville. Po-
slední „do sbírky“ nám chybí Grabow, 
takže jasný plán na příští rok. V Opa-
tówku hrají také fotbal a mají družstvo 
taekwonda, což může být námět na spo-
lupráci.
Závěrem bychom rádi poděkovali Měs-
tu Říčany za podporu partnerských pro-
gramů, které spojují lidi, slouží k pozná-
vání a výměně zkušeností.

Vratislav Valenta
TTC Říčany v rámci TJ Tourist, z. s.
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Máme před sebou 
poslední dva mě-
síce školního roku 
a zároveň je před 

námi nejdůležitější část celé závodní 
sezóny. Sportovní gymnastky pilně 
trénují na Krajské přebory Středo-
českého kraje – některé budou plnit 
výkonnostní stupně, pro některé je 
tento závod také kvalifikací na MČR 
v Ostravě, které se uskuteční začát-
kem června, uvidíme, kolik se našim 
gymnastkám podaří „ukořistit“ po-
stupových míst. Ve stejném termínu 
také vyrazí naše juniorky v Teamgymu 
na svůj první zahraniční závod do ital-
ského Cesenatica.
A co se podařilo v minulých týd-
nech? Gymnastky ČASPV mají již 
své přebory a republikovou soutěž 
jednotlivců za sebou – povedlo se 
získat několik cenných kovů jak 
ve víceboji, tak na jednotlivých ná-
řadích. Velká gratulace patří Sáře 
Brányikové, která si z Hradčan od-
vezla troje stříbro (čtyřboj, hrazda 
a prostná) a jedno zlato (kladina), 

Káje Kuchařové – 2. místo kladina 
a 3. místo přeskok. Na přeboru kra-
je si o postup na republikové finále 
do Doubí řekla o své místo v druž-
stvu Středočeského kraje Dominika 
Dorflová, která skončila na 2. místě 
v kategorii mladších žákyň a stejně 
tak i Sára Brányiková ve starších 
žákyních.
Hledáme nové talenty – závod druž-
stev, kam se vydala naše malá děvčát-
ka a obě družstva, předvedla pěkné 
výkony. Z Kolína se nám tak podařilo 
dovézt také stříbrné medaile.
Velmi početnou skupinu (34 gym-
nastek) jsme vypravili 7. května 

na závod Dokská kladina. Zúčastnily 
se ho naše nejmladší (ročník 2018) 
až po nejstarší členky (ročník 2010). 
Dvanáct medailí je celkový počet, 
který se nám podařilo v tomto závodě 
získat.
V kurzech chystáme závěrečné lekce 
a těšíme se na letní příměstské tá-
bory. Ještě nemáte rezervovaný svůj 
termín? Neváhejte se registrovat 
na webu gymnastikaricany.webooker.
eu, kde naleznete i veškeré informace 
k jednotlivým turnusům. Pár míst ješ-
tě zbývá.

Jitka Jechová  
a Barbora Bernardová

Vrchol závodní sezóny

V sobotu 22. 
dubna odpo-

ledne bylo v Říčanech rušněji než ob-
vykle. Pořádali jsme sprintový závod 
Českého poháru v orientačním běhu. 
Park Václava Havla nám poskytl ideál-
ní centrum závodu, kde jsme vytvořili 
zázemí pro více než tisícovku startu-
jících. Počasí nám nemohlo přát více, 
po týdnech nepříjemné zimy a deš-
tě přišel konečně krásný jarní den. 
Na orientační mapě Říčan pracoval 
profesionální mapař zhruba dva mě-
síce a ještě mnohem déle nám trvaly 
další přípravy závodu. Závod měl 
hned dva starty, oba na Komenského 
náměstí – z prvního startovali závod-
níci elitních kategorií včetně celé čes-
ké špičky nebo reprezentačního týmu 
Maďarska. Ze druhého startu jsme 
na trať vypouštěli závodníky dětských, 
dorosteneckých a veteránských kate-
gorií a závodníky veřejného závodu. 
Tratě vedly z Komenského náměstí 
ke sportovní hale a přes Lázeňskou 
louku do samého centra města, kde 
byly kontroly na Masarykově náměstí, 
u hradu nebo v geoparku. V samém 
konci čekala závodníky elitních ka-
tegorií zajímavá volba postupu zleva 
nebo zprava kolem Mlýnského rybní-
ka až do cíle závodu v Březinově ulici.
Závodu se zúčastnilo 1080 závodní-
ků z řad registrovaných orientačních 
běžců a téměř 100 příchozích, větši-
nou Říčaňáků. Podle jejich reakcí se 

jim proběhnutí se po vlastním městě 
líbilo a (většinou) se neztratili.
V obou elitních kategoriích nakonec 
zvítězili čeští reprezentanti. Nejlepší 
v kategorii žen byla Tereza Čechová 
(oddíl OK Kamenice; trať 3,42 km 
se 17 kontrolami zvládla za 13:52), 
v kategorii mužů na nejvyšším stupni 
stanul Vojtěch Král (SK Šumperk; trať 
3,90 km a 18 kontrol, čas 13:05). Ceny 
nejlepším závodníkům předával staros-
ta David Michalička, který si předtím 
sám (a velice úspěšně) proběhl trať pro 
nejmladší veterány. Na závěr bychom 
za oddíl OB Říčany chtěli poděkovat 
Městu Říčany za celkovou podporu, 

městské policii za profesionální pomoc 
s usměrňováním dopravy, firmě Con-
tera za poskytnutí dostatečných parko-
vacích ploch, skautům ze skautského 
střediska Lípa Říčany za pomoc s hlídá-
ním kontrol, mnoha říčanským majite-
lům, provozům a sportovním klubům 
za umožnění průběhu skrz jejich areály, 
společnostem Pekařství Frydrych, Bo-
navita a Kasia za ceny pro vítěze a všem, 
kteří nám vyšli vstříc a díky kterým se 
nám tak velkou sportovní akci podařilo 
úspěšně uspořádat.

Děkujeme firmě Interconnet  
za posílení wi-fi v centru závodu.

David Rožek

OB ŘÍČANY 201 - VERZE   © ‘MCK‘ 201

B ŘÍČY orientační běh
Léto se blíží a jsou tu 

opět pravidelné letní příměstské cam-
py ve stylu parkouru & freerunu pod 
hlavičkou týmu Ant Parkour Deadly 
Team Říčany.
I. turnus 10.–14. 7. 2023 a II. tur-
nus 14.–18. 8. 2023. Vždy od 9.00 
do 16.00.
Na své si přijdou děti od 6 do 14 let, 
které se v přírodě naučí základům této 
překrásné pohybové filozofie anebo si 
své techniky upevní. Vše se uskuteční 
pod vedením zkušených trenérů, kdy 
v průběhu turnusů proběhne i nábor 
nových členů pro další kurzy od nové-
ho školního roku.
Těšíme se na vaše děti.

Za Ant Parkour Deadly  
Team Říčany Iva Mračková  

(e-mail: iva.mrackova@seznam.cz; 
telefon: 722 908 072)

APDT říčany

Tereza Odehnalová (Žabovřesky Brno) na hrázi Mlýnského rybníka (foto Jiří Čech)  
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otevírací doba:
Oddělení pro dospělé: pondělí až pá-
tek 8.30–18.00, sobota 8.30–12.00
Oddělení pro děti: pondělí  
12.00–18.00, úterý 12.00–17.00, 
středa, čtvrtek a pátek 8.30–18.00 
a každá první a třetí sobota v měsíci 
8.30–18.00

Kouzelná zahrada
Zvyšující se venkovní teploty lákají 
k trávení volného času mimo uza-
vřené prostory. Ke knihovně patří 
také nedávno zrekonstruovaná za-
hrada, která je k dispozici čtenářům 
knihovny i dalším návštěvníkům 
denně od 8 do 21 hodin. Láká např. 
k posezení s knížkou. Tu si můžete vy-
půjčit v knihovně, ale také zcela volně 
dole v zahradě (u Mlýnského rybní-
ka), kde je instalována knihobudka. 
Po přečtení knihy z této knihobudky 
sem můžete knihu opět vrátit, ale tře-
ba si ji i ponechat.

V zahradě jsou naplánová-
ny různé pořady a akce. 
V pátek 2. června v 16 hodin se usku-
teční vernisáž děl žáků ZŠ Bezručova 
z výtvarného ateliéru Petry Hřivná-
čové.

V úterý 6. června v 18 hodin zde za-
hrají studenti ze třídy Mojmíra Kačír-
ka, oboru housle a viola.

Středou 21. června začne cyklus Let-
ní scéna Kulturního centra Labuť. Jak 
název napovídá, půjde o akce ve spo-
lupráci s KC Labuť, které je hlavním 
pořadatelem. Začínají vždy v 19.30:
21. června – kapela Troufalost,
28. června – Na stojáka – divadlo,
5. července – Radim Zenkl a Ondra 
Kozák,

12. července – JazzM,
19. července – Ivo Jahelka a Miroslav 
Paleček,
26. července – Don Quijote de la 
mAncha – divadlo,
2. srpna – Steamboat Stonpers,
9. srpna – Mozart quartett Prague.

Více o těchto pořadech  
v Kurýru v části věnované  

Kulturnímu centru Labuť.
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06 ČERVEN
PROGRAM 2023 PŘIPRAVU-

JEME

Říčany – 17. listopadu 214 +420 323 602 456

JAZZM
 St 12 / 07 / 2023 – 19:30
  KONCERT. LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ 
 – HUSOVA KNIHOVNA 

Těšíme se na Vaši návštěvu!

info@kclabut.cz

MOZART QUARTETT PRAG
St 09 / 08 / 2023 – 19:30
 NA PROGRAMU: F. KRAMÁŘ, L. V. BEETHOVEN, 
 W. A.MOZART, J. DRUŽECKÝ 
 
 LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ – HUSOVA KNIHOVNA 

DON QUIJOTE DE LA MANCHA 
St 26 / 07 / 2023 – 19:30
 PŘEDSTAVENÍ, KTERÉ PRODLUŽUJE ŽIVOT. 

 LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ – HUSOVA KNIHOVNA  

NA STOJÁKA 
St 28 / 06 / 2023 – 19:30
 LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ – HUSOVA KNIHOVNA 

 PETR „NASTY”CERHA, DANIEL ČECH
 A IVA PAZDERKOVÁ V JEDINEČNÉ ZÁBAVNÉ SHOW. 

RADIM ZENKL 
& ONDRA KOZÁK
St 05 / 07 / 2023 – 19:30
 KONCERT BLUEGRASS & WORLD MUSIC.  
 LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ  – HUSOVA KNIHOVNA 

LETNÍ KONCERT 
KYTAROVÉHO KURZU
JIŘÍHO BARDY
A SBORU BARDÁČEK
St 07 / 06 / 2023 – 19:00
 TRADIČNÍ LETNÍ KONCERT. 

IVO JAHELKA
& MIROSLAV PALEČEK
DVOJKONCERT  
St 19 / 07 / 2023 – 19:30
 KONCERT. LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ 
 – HUSOVA KNIHOVNA 

PAVEL ŠPORCL  
Pá 09 / 06 / 2023 – 21:30
 PLOVOUCÍ PÓDIUM NA JUREČKU 

 PAVEL ŠPORCL / HOUSLE  
 VOJTECH SZABÓ / AKORDEON  
 KOMORNÍ ORCHESTR PRAGA CAMERATA 

STEAMBOAT STOMPERS
– 55LET!  
St 02 / 08 / 2023 – 19:30
 KONCERT DIXIELANDOVÉ KAPELY 

 LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ – HUSOVA KNIHOVNA 
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 SPOLEČNOS T A TANEC

PRVNÍ ŘÍČANSKÁ VEŘEJNÁ TANČÍRNA
Čt Příjemné prostředí, kvalitní taneční hudba.

 SPOLEČNOS T A TANEC

FUEGO AKADEMIE
Pá Akademie tanečního klubu Fuego.

 KONCERT Y 

ZÁVĚREČNÝ KONCERT 1. STUPNĚ 
2. ZŠ BEZRUČOVA 
Po Koncert.

 KONCERT Y 

ZÁVĚREČNÝ KONCERT 2. STUPNĚ 
2. ZŠ BEZRUČOVA
Út Koncert.

 KONCERT Y

LETNÍ KONCERT KYTAROVÉHO KURZU
St Tradiční letní koncert kytarového kurzu Jiřího Bardy a sboru Bardáček. 

 KONCERT Y

ZÁVĚREČNÝ KONCERT ZUŠ FOLKLORIKA
Čt Koncert.

 VÁ ŽNÁ HUDBA

PAVEL ŠPORCL – KONCERT NA VLNÁCH TANGA
Pá Astor Piazzolla – Areál koupaliště Na Jurečku, Říčany.  
Pavel Šporcl / housle, Vojtech Szabó / akordeon, Komorní orchestr Praga 
Camerata / umělecký vedoucí Lucie Hůlová.

 V ZDĚL ÁVÁNÍ  KONCERT Y  TANEC  DIVADLO  DĚ TI

ZUŠ – TÝDEN NÁRODNÍHO DIVADLA
Po - Čt Týden Národního Divadla je věnovaný workshopům a představením v 
rámci spolupráce ZUŠ a ND. Vstupné dobrovolné. Více na www.kclabut.cz

 SPOLEČNOS T A TANEC

PRVNÍ ŘÍČANSKÁ VEŘEJNÁ TANČÍRNA
Pá Příjemné prostředí, kvalitní taneční hudba. 

 KONCERT Y

ABSOLVENTSKÝ KONCERT ZUŠ
Út Koncert.

 KONCERT Y

TROUFALOST A HOSTÉ...
St Slavnostní otevření „Letní scény” KC Labuť. Školní kapela Troufalost ze 
základní školy Bezručova zahájí Letní scénu KC Labuť. Zahrada Husovy knihovny 
- Masarykovo nám. 66. V případě nepřízně počasí se akce přesouvá do KC Labuť.

 KONCERT Y

MARTINA ČERVENÁ – KŘEST CD
Čt Martina Červená, zpěvačka, klavíristka, amatérská organistka, pedagog, 
muzikálová herečka v důchodu představí své druhé CD Siréna.

 DIVADLO

NA STOJÁKA
St   Petr CERHA, Daniel ČECH a Iva PAZDERKOVÁ v jedinečné zábavné show. 
LETNÍ SCÉNA KC LABUŤ – Husova knihovna. 

 KONCERT Y   • PŘELOŽENO • h ledáme náhradní termín! 

PROGRES 2 – 55 LET! 
Pá  Výroční koncert k 55 rokům na české rockové scéně!

www.kclabut.cz

 NÁŠ
TIP

První informace o sezóně KPH 2023/24
Vážení návštěvníci koncertů Kruhu přátel hudby,
dovolte nám vyjádřit poděkování za  Vaši účast na  koncertech. 
Těší nás značný zájem návštěvníků o  krásnou hudbu. Dokládá 
to vysokou kulturní vyspělost obyvatel, jistě korelující  
se statisticky zjištěnou nadprůměrnou vzdělaností zde v Říčanech. 
V  plném proudu je příprava nadcházející sezóny 2023/24 
a  můžeme Vás předběžně informovat o  účinkujících, s  kterými 
v  této sezóně počítáme. Významnou roli budou hrát hudebníci 
z  České filharmonie. V  prvním případě to bude Česká dechová 
harmonie – okteto, které připravilo adventní program, při kterém 
využije také ojedinělý nástroj – dvoumetrovou tubu pastoralis. 
V  cyklu KPH pravidelně zařazujeme jeden koncert, který mírně 
„vybočuje“. Ten obstarají jiní filharmonici – Czech philharmonic 
jazz band. Na  housle bude hrát legendární virtuos Václav 
Hudeček za  klavírního doprovodu Lukáše Klánského. Harfistku 
Kateřinu Englichovou a  hobojistu Viléma Veverku jsme již 
v Říčanech přivítali před 3 roky. Nyní spolu s nimi vystoupí naše přední 
violistka Jitka Hosprová. Klavírní kvarteto Josefa Suka vystoupí 
spolu s herečkou Taťánou Medveckou. Za smyčcová kvarteta u nás  
zahraje Kukal quartet, soubor věkem mladý, ale již ověnčený 
cenami z  velkých mezinárodních soutěží a  se zkušenostmi 
z  významných koncertů (např. festival Pražské jaro, Dvořákova 
Praha, koncerty u  nás i  ve  světě). Zpěv obstarají sólistky 
Národního divadla v  Praze Stanislava Jirků (mezzosoprán) 
a  Marie Fajtová (soprán). Chybět samozřejmě nemůže sólový 
klavír. Vystoupí Matouš Zukal, jehož hudební dráha je lemována 
několika vítězstvími v prestižních mezinárodních soutěžích (a „jen“ 
2. cenou v mezinárodní soutěži Pražského jara v roce 2021).

 Přes současnou rekordní inflaci jsme se rozhodli zachovat 
pro naše abonenty cenu předplatného na loňské výši, tedy 1 300 Kč. 
Prodej zahájíme 15. června.

Velmi si vážíme toho, že máme velkou skupinu věrných návštěvníků.  
Mnozí z  nich jsou dlouholetí držitelé abonentních vstupenek. 
Snažíme se zachovat jim jednu z  výhod – stálé místo v  sále. Zde 
bychom měli právě na  tyto návštěvníky velkou prosbu – aby 
nám závazně potvrdili zájem o  abonentku na  další sezónu 
(případně si ji zakoupili) co nejdříve. Poté jim jejich stálé místo 
opět zarezervujeme a vyřadíme jej z prodeje dalším zájemcům. Tato 
místa pro stálé držitele abonentek se snažíme rezervovat co nejdéle, 
přitom ale zaznamenáváme zájem o ně ze strany dalších návštěvníků. 
Organizačně někdy stojíme před obtížným rozhodováním, když 
se snažíme vyhovět všem. Hrozí zde nedorozumění a  zklamání 
neuspokojených zájemců. Naší „noční můrou“ je, že zůstanou 
prázdná atraktivní místa, která jsme do  poslední chvíle zbytečně 
rezervovali. Abychom tomu předešli, nastavili jsme toto pravidlo: 
Stávajícím držitelům abonentky budeme jejich místa rezervovat 
na  základě toho, že nám závazně potvrdí zájem nebo si 
abonentku koupí, a to do 31. července.

Od 1. srpna tato místa uvolníme do běžného prodeje.
NEBUĎ
LABUŤA ZAJDI NA KULTURU!
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aKCE V ŘíČaNECH
V čeRVnu 2023

Pá 2. 6. Olivova dětská Noc kostelů  
16.30–19.30 léčebna – Kaple Komentovaná prohlídka v 17.00 a v 19.30 hod.  

So 3. 6. Město Říčany Dětský den  
10.00 Marvánek, Říčany devět skvělých stanovišť, kde si můžete vyzkoušet svoje dovednosti. 
  Například v zašívárně Muzea Říčany, ve stánku dětské knihovny, 
  na stanovišti našich rybářů, v zóně Ligy lesní moudrosti. další  
  úkoly si připravila Městká policie říčany, Sbor dobrovolných hasičů 
  Říčany i záchranný hasičský sbor Středočeského kraje a Žákovské 
  zastupitelstvo mšsta Říčany. animační program Pavla Justicha, živá 
  hudba. Pěkné odměny, skákací hrad, trampolínky, laskominy,  
  hračky pro děti.  

So 3. 6. KČT Říčany Pytláckými roklemi  
Start 7.00–10.00  – Radošovice 44. ročník turistického pochodu. Trasy: 10–50 km pěší, 10–50 km 
 Nádraží Čd Říčany cyklo. Cíl pochodu 11–19 hod. koupaliště Jureček.  
  Více na www.kct-ricany.cz.  

4. 6. – 25. 6. Muzeum Říčany Geoodpoledne v Geoparku Říčany  
14.00–16.00 Geopark Říčany Každou neděli v geoparku můžete s dětmi strávit odpoledne 
  zpestřené hledáním zkamenělých dinosauřích kostí a trilobitů, 
  rýžováním pravých českých drahokamů – granátků, průzkumem 
  jeskynního systému, lovením nosorožce, zkoumáním hmyzu a dalšími 
  aktivitami. Více na www.muzeumricany.cz.  

Čt 8. 6. Muzeum Říčany Vycházka do města budoucnosti  
18.00–20.00  Pustíme si vizualizaci, která ukazuje na příkladu říčanské Štefánikovy 
  ulice, jak by mohla vypadat naše města v budoucnosti. Vysvětlíme si, 
  jak lze dostat stromy do ulic a neohrozit přitom infrastrukturu 
  pod zemí. V říčanských ulicích si ukážeme, kde a jak již dnes fungují  
  zelené fasády, střechy, vsakovací dlažba nebo úsporné osvětlení. 
  Více na www.muzeumricany.cz.  

Pá 9. 6. ŠPORCL ARTS Koncert na vlnách tanga – Pavel Šporcl  
21.30 AGENCY + Říčany zazní hudba astora Piazzolliho. Účinkují: Pavel Šporcl (housle),  
 areál Jureček, Říčany Vojtech Szabó (akordeon), komorní orchestr Praga Camerata 
  pod vedením Lucie Hůlové. Předprodej vstupenek na www.kclabut.cz  
  nebo v Infocentru ve Staré radnici.  

Ne 11. 6. Muzeum Říčany Hedvábný šátek  
17.00–20.00 Říčanská hájovna Společně se naučíme hned několik technik malování na hedvábí. 
  dozvíme se něco o původu této techniky a mnoho dalších zajíma 
  vostí. Natáhneme hedvábí na rámy a vytvoříme si krásný hedvábný 
  šátek s lektorkou Janou Véghovou. rezervace nutná.  
  Více na www.muzeumricany.cz.  

Ne 11. 6. Skautské středisko Cyklotrophy 2023 – Africa trail   
13.30 Lípa Říčany za dobrodružný, sportovní a zábavný cyklistický závod pro dvou 
 podpory města až čtyřčlenné týmy, dvouhodinový závod se spoustou úkolů a kvízů,  
 Říčany ochutnávka africké kuchyně a tombola pro všechny účastníky.  
  Více na www.skaut-ricany.cz.  

Po 12. 6. ZUŠ Říčany Týden Národního divadla –ND Café – Setkání s umělci Národ- 
17.30 KC Labuť ního divadla. Hosty večera budou: Jakub rašek, sólista Baletu Nd,  
  Vladimír Javorský, herec Činohry Nd, Nina Jacques, dramaturgyně 
  Činohry Nd, david Švec, dirigent Opery Národního divadla a Státní  
  opery. Pořadem provází  - Ivana Stejskalová.

Út 13. 6. Muzeum Říčany Horniny a minerály pro každého  
17.30 –19.30 Geopark Říčany Účastníci se seznámí se základními druhy hornin a minerálů 
  a vyzkouší si metody, jak minerály určovat na základě jejich vlast 
  ností. Čeká vás průzkum jeskyně, práce s polarizačním mikroskopem 
  a objasníme si principy deskové tektoniky a jejího vlivu na přírodu.  
  Workshopem vás provede geoložka Jana Švandová. rezervace nutná.  
  Více na www.muzeumricany.cz.  

Út 13. 6. ZUŠ Říčany Týden Národního divadla – Hudební úterý s Národním divadlem 
17.30 KC Labuť Hudební obor uvádí sólisty, soubory a symfonický orchestr zUŠ Říčany.  
  Hosty večera jsou: Jan Chalupecký – dirigent Opery Národního divadla, 
  Tereza dubsky – Pr a marketing Opery Nd.

St 14. 6. ZUŠ Říčany Týden Národního divadla – Taneční středa s Národním divadlem
17.30 KC Labuť Taneční obor uvádí večer plný choreografií na téma Nd. Hosty večera 
  jsou: Pavlína Červíčková – tanečnice souboru Laterna Magika, Luisa 
  Brychcínová a Vojtěch Pilbauer – Taneční konzervatoř Praha,  
  Kateřina Hanáčková – Pr baletu Nd.

Čt 15. 6. ZUŠ Říčany Týden Národního divadla – Herecký čtvrtek s Národním divadlem 
17.30 KC Labuť Literárně -  dramatický obor uvádí pásmo plné divadla, Hosty večera 
  budou: zuzana Král’ová – tvůrčí dílny a programy Nd+, Lenka Hubáčková 
  – doprovodné programy Nd+.

So 17. 6.  Muzeum Říčany,  8. ročník amatérské mineralogické burzy 
9.00–15.30 1. základní škola Říčany amatérská burza se zaměřením na české minerály s doprovodným 
  progamem (komentovaná prohlídka Geoparku, řezání a broušení  
  kamenů, rýžování českch granátů, paleontologie pro děti, prohlídka 
  školní sbírky minerálů, prohlídka jeskyně).   

So 17. 6.  T. J. Sokol Říčany Sprinterský 3boj –  závody v běhu pro děti od 5 let. různá délka tratí, 
9.00 a Radošovice registrace a propozice na www.atletika-ricany.cz
 Sokolské hřiště

Ne 18. 6. RC Mountfield Říčany Dětský den   
9.00 ragbyové hřiště Říčany Sedmnáctý ročník dětského dne na ragbyovém hřišti v Říčanech nabídne 
  již tradičně zábavu pro děti i rodiče. Vyzkoušíte si ragby, různé  
  dovednostní hry či se pobavíte na nafukovacích atrakcích. Pro děti je 
  připravena i odměna v podobně grilovaných buřtů.  

Út 20. 6. Cesta integrace Den záchranářů 
9.00–13.00 za podpory města  atraktivní formou se dozvíte, jak předcházet rizikům, která ohrožují naše 
 Masarykovo náměstí, životy, jak se zachovat v případě krize, jak pomoci v případě nehody,  
 Říčany dozvíte se o různých složkách a organizacích, na které se můžete 
  v nepřízni obrátit a které chrání naše životy a zdraví. Vyzkoušíte nové 
  věci, užijete si akční ukázky zásahových jednotek a zdravotníků  
  a zasoutěžíte si.  

21. 6. – 27. 6. Masarykovo náměstí Petropavelská pouť  
    

Pá 23. 6.  T. J. Sokol Říčany Noc sokoloven – sportovně kulturní akce. Součástí bude 2. ročník  
17.00 a Radošovice závodu Říčanský šplhoun pro malé i velké, opičí dráha, hry pro děti, zpěv 
 Sokolovna, s kytarou a dětská diskotéka.
 Strašínská ul., Říčany

Ne 25. 6. KČT Říčany- Nedělní pochod s Irenou
11.53 Radošovice Turistický pochod na trase Onřejov náměstí – rozcestí 
 autobusová zastávka Ondřejovská hvězdárna – Svojetice, délka 12 km. Start na autobusové 
 Říčany, k žel. st. zastávce Říčany, k žel. st., odjezd autobusem č. 383  v 11,.53 hod. 
  Více na www.kct-ricany.cz, na e-mailu irenkotkova@seznam.cz  
  nebo na telefonu 606 680 150.

Do 31. 10. Muzeum Říčany Tvořiště  
  Tvořiště, to je tvoření ve vybavené dílně ze dřeva a dalších materiálů, 
  práce s jehlou a nití či vlnou v zašívárně a objevování světa pod  
  mikroskopem. V červnu navíc gravírování do kamenů a blátivá  
  kuchyňka na zahradě. Více na www.muzeumricany.cz.  
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Pá 2. 6. Farnost Mnichovice Noc kostelů  
17.00–22.00 Kostel Narození Panny  Mše svatá, komorní a varhanní hudba, koncert 
 Marie v Mnichovicích moderních křesťanských písní, historie kostela a farnosti,  
  představení činnosti a významu charity nejen v Mnichovicích.

Pá 2. 6. Kino Jevany Lukáš Pavlásek – one man show  
19.30  90minutová one man show s podtitulem Češi, alkohol a rock and roll 
  je klasická stand-up comedy, jen komik a mikrofon. Předprodej  
  vstupenek na www.dojevan.cz.  

9. 6. - 10. 6. Obec Tehovec Slavnost 650 let Tehovce  
 Hříště na Vojkově Hudební vystoupení, povídání s pamětníky, dílničky a soutěže pro  
  děti, workshopy pro všechny věkové kategorie (keramika, ukázka 
  pečení). Společně vyrobíme mozaikovou metodou heraldický znak 
  obce. Prodej upomínkových předmětů a občerstvení zajištěn.

Ne 11. 6. Město Mnichovice Mnichovická běhna  
Start v 10.00 Sportovní areál závod v běhu mnichovickou krajinou. Mnichovická běhna je součástí  
 Šibeniční vrch seriálu běžeckých závodů o Pohár Ladova kraje.   
  Více na www.mnichovickabehna.cz 

Ne 18. 6. RegioArt Heroldovo kvarteto (housle, viola, violoncello) – V. Veverka (hoboj) 
17.00 Průhonický zámek –  Koncert z cyklu exkluzivních koncertů zámecká hudební setkání  
 rytířský sál na zámku v Průhonicích. Haydn, Mozart, Smetana, Suk.

Po 19. 6. Obecní úřad Strančice Plzeňský Basstet  
18.00 Strančická synagoga Koncert kontrabasového kvarteta  

So 24. 6. Senohrabská beseda Senohrabské pohádkování 
9.00–14.00 a TJ Sokol Senohraby děti, pomozte nám pochytat zatoulaná strašidla!  
 Vávrův palouk Více na www.senohraby.cz v sekci Kalednář akcí.  

Ne 25. 6. Obec Čestlice Svatoprokopská pouť  
10.00–16.00 Čestlice   

St 28. 6. Klub seniorů  Vítání léta s bubnováním a ohněm  
16.00–20.00 „aktivní 55+“ Pěkně se opřeme do bubnů všech velikostí, různých štěrchadel  
 dvorská niva Kamenice a jiných zvukových nástrojů. Halekání i tančení povoleno! Posedíme  
  u ohniště, zazpíváme si, opečeme buřty. Přihlášky do 26. 6.  
  (tel. 773 222 369 a 721 865 938). Cena: 100 Kč/osoba.

Nemovitosti:
n ubytování a pronájem pokojů 
v Říčanech v RD se zahradou, pro 
firmy i jednotlivce. Tel. 737 511 734.
n pronajmu byt 2kk o velikosti 
42m2 v Říčanech. Částečně vybave-
ný, po rekonstrukci. K nastěhování 
od července 776 618 523
n Pronajmu byt 2kk 58m2, Šrámkova, 
Říčany. 604 240 438,  
lenkaan@seznam.cz
Ostatní:
n rizikové kácení a prořezávání 
stromů a jiné výškové práce.  
Tel. 603 326 965.
n Student ČVUT nabízí doučování 
matematiky. Tel. 720 362 324.
n Velmi kvalitní čištění čalouněného 
nábytku, sedacích souprav a koberců 
(15 Kč/m2). Tel. 602 625 320, e-mail: 
karolsanpat@seznam.cz.
n ráj chovatelů - vše pro vaše zvířecí 
kamarády. olivova 116/7, Říčany, 
www.rajchovateluzvirat.cz
n drobné truhlářské práce a opra-
vy. šikovný důchodce s autem. 
volejte otu 607 100 924.
n Výkup STARÝCH peřin 
606 514 445.
n Pronajmu reklamní plochu na štítu 
rodinného domu u Masarykova nám. 
36 m2, cena dohodou.  
Tel.: 723 584 668

n Zamilovala jsem se do eo bewit 
Zdarma sdílím zkušenosti, vůně. 
namíchám pleťový, masážní olej, 
olejový parfém. jana  
mihulková, 604263913.
n Přijmeme do společnosti Prago-
chema v P10 Uhříněvsi, pracovníka 
údržby. Min. praxe 5 let, práce na ob-
ráběcích strojích, jednosměnný provoz 
po-pá, měs. mzda 29 – 35000 Kč. 
Kontakt: tel: 606283160 do 17.00, 
stepanovicova@pragochema.cz. 
n přijmeme pracovníka pro výkon 
ostrahy-služby vrátnice v průmyslo-
vém areálu praha 10 – uhříněves. 
práce na směny, vhodné pro dů-
chodce. bližší informace na 
tel. 723 809 133 (volat pouze 
od 8.00 do 17.00 hod.)
n Hledám paní na úklid dvoupatro-
vého rodinného domu na Praze 10, 
Kolovraty, cca 250 m2, 
3 x týdně, a to v tyto dny pravidelně: 
pondělí 8.30 do 15 hod, úterý 8.30 
do 12 hod, čtvrtek 8.30 do 16.00 
hod pravidelný úklid (běžný úklid 
pokojů, společných prostor, soc. 
zařízení, údržba myčky, mikrovlnky, 
varné konvice atd. /čištění/; praní, 
žehlení prádla, údržba pračky /čiště-
ní/; údržba podlah (vysát, vytřít), 

nepravidelně dle domluvy: 1x za  
3 měs. mytí oken; v zimních měsících 
údržba krbu; úklid terasy; třeba i něco 
občas upéct (dle domluvy); případ-
ný úklid po psovi. Práce na OSVČ/
IČ, požaduji čistý trestní rejstřík, 
prosím paní se zkušenostmi, nejlépe 
z okolí Kolovraty, Říčany. V případě 
zájmu prosím zašlete svůj životo-
pis s Vaším kontaktem na email: 
officemanagem@jtak.cz spolu s před-
stavou Vašeho ohodnocení částky/
hodinu.
n Údržba zahrad a nemovitostí Praha 
a Středočeský kraj. Sekání trávy, od-
stranění listí a náletů, odplevelování, 
sázení, hnojení, natěračské a malířské 
práce, montáž nábytku, úklid, mytí 
oken, vyklízení, vysokotlaké mytí 
a mnoho dalšího. Tel. 604 215 677; 
info@sluncevzahrade.cz
n vodohospodářská laboratoř  
Říčany přijme laborantku/laboranta 
na plný úvazek. požadujeme sš 
chemického zaměření a řidičský prů-
kaz skupiny b. nabízíme flexibilní 
pracovní dobu, jednosměnný provoz 
a týden dovolené navíc. nástup mož-
ný ihned! kontakt: ing. kopečná  
tel.: 602 363 180,  
laboratorkopecna@seznam.cz

Soukromá řádková inzerce je zpoplatněna takto:
První řádek textu zůstává za 50 Kč, dva řádky jsou za 100 Kč, 3–5 řádků za 150 Kč, 6–7 řádků za 200 Kč. 

Ceny komerční řádkové inzerce si vyžádejte na adrese: inzerce.kuryr@ricany.cz.  
Inzerce nabízející pronájem bytu bude nadále zařazena jako komerční. Řádková inzerce musí  

být zaplacena před vydáním konkrétního čísla.

inzerce.kuryr@ricany.cz

ÚT 6. 6.  19:00 Divadlo Palace Štěstí    

ST 14. 6. 19:00 Divadlo Palace  Velká Zebra    

ČT 15. 6. 19:00 Divadlo Verze Úča musí pryč    

ČT 29. 6. / 19:30 Letní scéna

PÁ 30. 6.  Musea Kampa MEDA   

PO 3. 7. /  19:30 Letní scéna

ÚT 4. 7.  Musea Kampa MARTA    

Kompletní program na letní sezónu naleznete na: https://homeofav.cz/divadlo/
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Nabízím 

Tel. 606227390, jsaifrt@seznam.cz

malířské práce, štukování. 

Dřevo, železo, nerez, hliník a sklo
Dokážeme nemožné se vším možným. 
Pergoly, zahradní domky, dřevostavby 

skleníky, brány, terasy, ploty,  
voliéry, sauny, atd.

www. specialnimontaze.cz
e-mail: technik@specialnimontaze.cz

Martin Ondřej, Říčany 251 01
tel.: 773 573 636

Zveme Vás na nové lekce:
ZUMBA S ANET

úterý  18:00 - 19:00
FIT BODY WORKOUT S DANOU

středa 19:00 - 20:00
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PRACOVNÍK ÚDRŽBY
V Centru Na Fialce přijmeme pracovníka údržby na 
plný úvazek.
Požadujeme základní manuální zručnost, řidičské 
oprávnění skupiny B a hlavně chuť pracovat samostatně.
Směny trvající 12 hodin v režimu krátký/dlouhý týden, 
pozice vhodná i pro aktivní starší ročníky. 

kariera@nafialce.cz
+420 724 611 088

ORDINACE PRAKTICKÉHO LÉKAŘE
registruje nové pacienty

MEDAMIC, s. r. o.
Lékařský dům, Barákova 237, Říčany 251 01

Tel.: 725 509 643

Kardiologie Říčany s. r. o. přijme  
zdravotní sestru i na malý úvazek.

Tel.: 605 514 811,
e-mail: mudr.pokorny@gmail.com

1. SčV a. s., se sídlem Ke Kablu 971, 100 00 Praha 10 
– provozovatel vodohospodářských služeb

přijme na čistírnu odpadních vod v Říčanech 
pracovníka na pozici:

strojník vodohospodářského 
zařízení – obsluha ČOV

Požadujeme:
➥ výuční list v technickém oboru výhodou 

➥ řidičský průkaz sk. B
➥ pracovní nasazení, flexibilita, spolehlivost

 
Nabízíme:

l 2 týdny dovolené navíc l stravenky l příspěvek  
na penzijní připojištění a další firemní benefity  

l práce dle harmonogramu  
(směny 11,5 hod./7,5 hod) 

Nástup: ihned nebo dle dohody

Životopisy zasílejte na e-mailovou adresu 
lhridelova@1scv.cz, psuchomel@1scv.cz

Více informací k popisu pracovní činnosti vám sdělí 
Hana Zbejvalová, tel. 601697678,  

e-mail: hzbejvalova@1scv.cz

Pronájem  

obytného vozu

www.obytnakricany.cz
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Školní kuchyně Základní školy Magic Hill

nabízí v letních měsících  
červenec–srpen 

 dovoz stravy pro příměstské 
tábory, letní kempy, blízké dětské  

letní tábory

Nabízíme kvalitní stravu splňující hygienické 
a výživové normy, vaříme pouze z ověřených surovin.

Možno dohodnout celodenní stravu nebo pouze 
obědy. Stravu dodáme na místo určení ve vlastních 

nádobách. 
V případě zájmu je možno navštívit kuchyni, 

prohlédnout si jídelníčky a skladbu potravinového 
koše, ochutnat naše obědy.

Pro více informací kontaktujte: 735 772 166 nebo
 info@magic-hill.cz nebo kuchyn@magic-hill.cz.
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Olivova dětská léčebna v Říčanech 

přijme fyzioterapeuta 
do ambulance a léčebny

Kontakt: Jana Kosařová, personální oddělení

Tel: +420 323 619 189, 602 627 741, 
e-mail: personal@olivovna



Historie v obrázcích
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Nově objevená historická fotografie M
asarykova nám

ěstí! Už jen m
álokdy se podaří z hlubin historie vykutat fotky, které dosud neznám

e. O to větší radost nám
 dělá, když se nějaká objeví. Tentokrát za to vdě-

čím
e panu Bohuslavu Pádrovi m

l., fotografovi, který v archivu po svých prarodičích objevil skleněné desky s negativy, které zachycují Říčany na přelom
u 19. a 20. století. Nedávno je nechal u něm

eckého kolegy 
Svena M

em
m

lera digitalizovat. Autorem
 fotografií je zřejm

ě Pádrův pradědeček, který žil ve Sm
iřicích, s nim

iž je osud Říčan spojený skrze rod Sm
iřických ze Sm

iřic. Ze sním
ků vybírám

e pohled na nám
ěstí 

sm
ěrem

 ke kostelu. Vidím
e zde ještě jeho barokní podobu, vím

e tedy jistě, že obrázek pochází z období před rokem
 1901. Jedná se o natolik kvalitní a pozoruhodnou fotku, že se jí budem

e věnovat v sam
ostat-

ném
 článku v některém

 z příštích čísel Kurýru.

Prosíme vlastníky historických fotografií (od 19. století do doby po listopadu 1989), kreseb nebo malovaných obrazů s regionální tematikou 
o zapůjčení či darování muzeu.  Zapůjčené předměty budou po naskenování v pořádku vráceny majiteli. Přispějete tak k dokumentaci podoby 
města a jeho okolí.
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